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Nekdanji samski dom 
bodo spomladi porušili
V ljubljanskem podjetju Krprojekti 
napovedujejo, da bodo nekdanji 
Tekstilindusov samski dom v Stra
žišču v Kranju porušili spomladi, 
na njegovem mestu pa bodo zgra
dili nov objekt s šestinšestdeseti
mi stanovanji.

3

ŠPORT

Odpeljal svoj  
najboljši smuk
Kranjčan Miha Hrobat je na zad
njih dveh smukih v Kitzbühelu do
segel odlična rezultata, na nedelj
ski tekmi celo najboljšega v karie
ri. Tik pred odhodom na olimpij
ske igre je dokazal, da prihaja v 
vrhunsko formo.

8

GG+

Jaz nisem za v Dubaj
Klemen Langus je karizmatični vi
zionar turizma v Bohinju, ki se iz 
nekoč malce zaspane skupnosti, 
znane po lepi naravni in kulturni 
krajini, a tudi po razpadajočih ho
telih in slabi prometni povezavi s 
svetom, razvija v turistično najna
prednejše območje v regiji.

15

ZADNJA

Slab obisk v  
Fajdigovi ambulanti
Od maja lani na Jesenicah deluje 
Fajdigova ambulanta, ki je name
njena osebam brez urejenega 
zdravstvenega zavarovanja. Na 
Gorenjskem je takšnih skoraj ti
soč, kljub temu pa je obisk v am
bulanti slab.

24

VREME

Danes bo delno jasno in 
večinoma suho. Jutri bo 
zmerno do pretežno 
oblačno. V nedeljo se bo 
postopno zjasnilo.

–7/5 °C
jutri: pretežno oblačno

75 let Gorenjski časnik od leta 1947
Prvi predhodnik tednika Gorenjec leta 1900
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Dobava ali prevzem takoj

Širok nabor hladilnikov 
in zamrzovalnikov

Velika zaloga

Nakup na do 24 obrokov preko hitrega potrošniškega  
kredita Summit Leasing brez potrebne dokumentacije. Vse 
podrobneinformacije in izračun za izbrani aparat so vam na 

voljo v vseh naših PE.

Vabljeni v 
prenovljeni 
salon ETIS.

ETIS Kranj, 
Ljubljanska c. 30  

Kranj  

T: (04) 235 50 50

Plačilo do  
24  

obrokov 
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Aleš Senožetnik

Kranj – Omikron, blažja, a 
precej bolj kužna oblika ko
ronavirusa, jezdi peti in do
slej najvišji val okužb v vsej 
epidemiji, zato se tudi go
spodarstvo zaradi bolniških 
odsotnosti in karanten spo
pada s precejšnjim izzivom, 
kako zagotoviti nemotene 
delovne procese tudi v teh 
razmerah. 

Z zaostrenimi razmerami 
se spoprijemajo tudi gorenj
ska podjetja. V kranjskem 
Goodyearju Slovenija je bilo 
denimo v četrtek z dela od
sotnih okoli enajst odstotkov 

zaposlenih in že ne dosega
jo začrtanih ciljev. »Zaradi 
velikega števila manjkajočih 
sodelavcev se vsakodnevno 
spopadamo z izzivi, kako or
ganizirati štiriizmenski pro
izvodni proces, za zdaj nam 
še uspeva, je pa dejstvo, da 
trenutno ne dosegamo pro
izvodnih načrtov,« so nam 
pojasnili. Računajo sicer, 
da bo epidemija kmalu do
segla vrh in se bodo števil
ke v prihodnje začele umir
jati ter bodo lahko v prihod
njih mesecih nadoknadili 
zamujeno. Zaposlene sicer 
spodbujajo k dobro znanim 
in uveljavljenim zaščitnim 

ukrepom. Uvedli so jih takoj 
ob začetku epidemije in jih 
ves čas prilagajali glede na 
vladne ukrepe. Izvajajo tudi 
samotestiranja, zaposlene, 
ki jim narava dela to omogo
ča, spodbujajo, da delajo od 
doma, sestanke pa so presta
vili v virtualno okolje.

Podobno odgovarjajo tudi 
v begunjskem Elanu, kjer 
prav tako beležijo povečano 
število bolniških odsotnosti. 
Temu sproti prilagajajo tudi 
delovne procese v podjetju,  
zaposleni pa, če je možno,  
kljub karanteni ali izolaciji 
delajo od doma. 

Zaradi covida težave tudi v podjetjih
Zaradi bolniških odsotnosti in odrejenih karanten je tudi v gorenjskih 
podjetjih odsotnih od pet do deset odstotkov zaposlenih. Gospodarska 
združenja zato pozivajo k ukrepom, predvsem skrajšanju trajanja karantene. 

Zaradi bolniških odsotnosti in odrejenih karanten je ponekod z dela odsotnih že več kot 
deset odstotkov zaposlenih. Fotografija je simbolična. / Foto: Gorazd Kavčič

Mateja Rant

Žiri – V DUTB so glede pro
dajnega postopka ta čas red
kobesedni, pojasnili so le, da 
so novembra lani med pri
spelimi nezavezujočimi po
nudbami izbrali najustre
znejše in šest izbranih po
nudnikov povabili v nasled
nji krog. »Izbrani ponudni
ki ta čas izvajajo skrbne pre
glede vseh lokacij družbe, 
na podlagi teh pregledov pa 
bodo nato lahko oddali za
vezujoče ponudbe.« Drugih 

informacij o ponudnikih ne 
morejo razkrivati, so še do
dali, saj gre za občutljivo in
formacijo, razkritje katere 
lahko vpliva na uspešnost 
prodajnega postopka.  

Kljub temu so se v javno
sti pojavile neuradne infor
macije, da naj bi skrbne pre
glede opravljali le štirje po
nudniki, saj naj bi dva med
tem že izstopila iz postopka 
prodaje. Po navedbah časni
ka Dnevnik naj bi se za na
kup Alpine med drugim za
nimala begunjski Elan in 

multinacionalka Head, po
leg njiju pa še češka druž
ba K & H in skupina sloven
skih vlagateljev. Po napove
dih DUTB bo prodajni po
stopek predvidoma zaklju
čen do konca prvega četrtle
tja letos. 

Konkretnih številk glede 
lanskih poslovnih rezultatov 
ne razkrivajo, a so pri DUTB 
pojasnili, da se poslovanje 
izboljšuje in pričakujejo bis
tveno boljše poslovne rezul
tate kot leto prej. 

Za žirovsko Alpino  
se zanimajo štirje kupci
Prodajni postopek žirovske Alpine bo predvidoma končan do konca marca, 
napovedujejo v Družbi za upravljanje terjatev bank (DUTB), ki je avgusta 
lani začela postopek prodaje stoodstotnega lastniškega deleža in vseh svojih 
terjatev do družbe Alpina.

49. stran

46. stran

Nori omikronski pritisk
Nekatere bolnišnice zaradi tega že omejujejo nenujne programe. 42. stran



2 Gorenjski glas
petek, 28. januarja 2022AKTUALNO info@g-glas.si

                  

Darilo

w
w

w
.g

or
en

js
ki

gl
as

.s
i

izžrebanemu naročniku časopisa

Knjigo prejme FERDINAND NEMEC iz Tržiča.

KO TI ČEK ZA NA ROČ NI KE

Nagrajenec

V nagradni igri, objavljeni 18. januarja 2022, prejme praktično 
nagrado, ki jo podarja RTV Slovenija, Jožef Vunšek iz Rado-
melj. Nagrajencu čestitamo!

Dolina rož že to nedeljo na TV SLO 1

Po slabem razpletu krimi-
nalistične akcije v Lenino-
vem parku se Taras Birsa 
odloči za novo poklicno 
pot zasebnega detektiva. 
Najprej ga najame pre-
možna Ljubljančanka Kla-
ra Zupet. Ta želi, da Ta-
ras zasleduje novo ženo 
njenega očeta, bogatega 
in vplivnega podjetnika, 
saj je prepričana, da je 
žena z njim samo zaradi 
koristoljubja. Čeprav Ta-
rasu primer ni po godu, 
ga zaradi finančne stiske 
sprejme. Na prvi pogled 
neškodljiva naloga zanj 
postane usodna, saj se 
zasledovanje zaključi s 
tremi trupli. Tako se Tara-

sove poti kmalu prekrižajo s potmi njegove nekdanje krimina-
listične ekipe. Taras postane glavni osumljenec, introvertirani 
povzpetnik Ahlin pa prevzame vlogo glavnega kriminalista. 
Prvi del serije Dolina rož si oglejte v nedeljo, 30. januarja 2022, 
ob 20. uri na TV SLO 1. 
RTV Slovenija podarja enemu naročniku Gorenjskega glasa 
emajliran lonček s potiskom. V žrebu boste sodelovali, če 
boste pravilno odgovorili na vprašanje: Kako je ime igralcu, ki 
v seriji Dolina rož upodablja Jakoba Ahlina? Odgovore pošljite 
do petka, 11. februarja 2022, na naslov: Gorenjski glas, Nazor-
jeva ulica 1, 4000 Kranj, ali na koticek@g-glas.si.
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Jesenice – Kandidatka stranke Socialni demokrati (SD) za 
državnozborske volitve v Volilnem okraju 1 (občine Kranjska 
Gora, Jesenice in Žirovnica) bo Vera Djurić Drozdek. Predsta-
vila se je na novinarski konferenci prejšnji teden v Kolpernu na 
Jesenicah, kjer je bil prisoten tudi evropski poslanec S&D/SD 
dr. Milan Brglez. Vera Djurić Drozdek je Jeseničanka, po izo-
brazbi magistrica menedžmenta, zaposlena kot vodja oddelka 
za gospodarstvo na Občini Jesenice. Kot je dejala, se je za 
kandidaturo odločila zato, ker sedanja smer razvoja Slovenije 
ni prava in država potrebuje spremembe. Kot je poudarila, je 
že več kot 17 let vključena v regionalni razvoj, zato ve, katere 
so glavne težave zgornjegorenjskih občin. Prepričana je, da bo 
lahko uspešno zagovarjala njihove interese na državni ravni. 

Kandidatka SD bo Vera Djurić Drozdek

Vera Djurić Drozdek je kandidatka SD za državnozborske 
volitve v občinah Kranjska Gora, Jesenice in Žirovnica.

Mateja Rant

Ljubljana – Javni štipendij-
ski, razvojni, invalidski in 
preživninski sklad Republi-
ke Slovenije je na svoji sple-
tni strani objavil javni razpis 
za dodelitev štipendij za defi-
citarne poklice za prihodnje 
šolsko leto. Kot so pojasni-
li, so štipendije namenjene 

spodbujanju mladih za vpis 
v izobraževalne progra-
me za poklice, za katere na 
trgu dela ni dovolj kadra gle-
de na potrebe delodajalcev. 
Vlogo bodo prihodnji dija-
ki lahko oddali od 13. junija 
do vključno 23. septembra. 
Tudi letos bodo dodelili do 
tisoč štipendij, mesečna vi-
šina štipendije pa znaša 

102,40 evra. Pogoji za dode-
litev ostajajo enaki kot v pre-
teklih letih, sta pa letos na 
seznam deficitarnih pokli-
cev uvrščena tudi izdelova-
lec kovinskih konstrukcij in 
gastronom hotelir, so sporo-
čili iz sklada. Štipendijo za 
deficitarne poklice lahko di-
jaki prejemajo sočasno z dr-
žavno štipendijo in Zoisovo 

štipendijo, ne pa tudi kad-
rovsko štipendijo. Razpis 
bodo med drugim podrob-
neje predstavili tudi na dveh 
spletnih predstavitvah vseh 
štipendij, ki jih sklad dode-
ljuje. Potekali bosta 16. fe-
bruarja in 10. marca, prija-
viti pa se je mogoče na po-
vezavi: https://www.1ka.si/
stipendije.

Štipendije za deficitarne poklice

Suzana P. Kovačič

Kranj, Jesenice – »Kljub temu 
da slišimo želje in pobude 
po sproščanju ukrepov, je 
to tveganje trenutno še ved-
no preveliko in bo tako, dok-
ler se krivulje dnevno pozi-
tivnih, obolelih in hospitali-
zacij ne obrnejo navzdol,« je 
v prvih dneh tega tedna spo-
ročil minister za zdravje Ja-
nez Poklukar. Epidemija še 
vedno narašča, saj smo že 
imeli več kot 17 tisoč okužb v 
enem dnevu, kar je štirikrat 
toliko kot v vrhu pri različi-
ci delta in »kar 33 odstotkov 
več pacientov smo hospitali-
zirali samo v tem tednu v pri-
merjavi s prejšnjim«. Glede 
hospitalizacij na oddelkih 
intenzivne terapije pa je po-
jasnil, da ta trenutek še od-
puščajo paciente, okužene z 
različico delta, in da je zato 
prekmalu za napovedi, kaj 
bo intenzivnim enotam pri-
nesla različica omikron.

Včeraj je bilo na nava-
dnih oddelkih hospitalizira-
nih 708 covidnih bolnikov. 
Od tega se jih je na oddel-
kih intenzivne terapije zdra-
vilo 124, kar je 39 manj kot 
ob začetku novega leta, je na 
včerajšnji novinarski konfe-
renci ponazoril koordinator 
za covidne bolniške poste-
lje Robert Carotta, dr. med. 
To pa je tudi edina pozitivna 
zgodba trenutne situacije. 

»Bolniška odsotnost zapo-
slenih je v bolnišnicah naj-
večji problem,« je še pouda-
ril Carotta in dodal, da ima-
jo enake težave na primar-
nem nivoju zdravstva, v mi-
krobioloških laboratorijih, 
v vseh segmentih družbe, 
kjer se ubadajo s tem, kako 
vzpostavljati normalno delo-
vanje ob takem deficitu. 

Omikron je drugačen od 
prejšnjih različic, pri veliko 
ljudeh okužba poteka asimp-
tomatsko, ampak številke 
so zelo visoke, okužba pa 
predvsem pri kroničnih in 
imunsko kompromitiranih 

bolnikih še vedno povzroča 
težji potek bolezni. 

Predstojnica infekcijske 
klinike UKC Ljubljana doc. 
dr. Tatjana Lejko Zupanc 
je dejala, da že obravnava-
jo tudi covidne pljučnice z 
novo različico virusa, veči-
noma gre za starejše bolni-
ke, ki niso cepljeni ali pa so 
cepljeni samo z dvema od-
merkoma.

Vdori na »bele« oddelke

Koordinator bolniških po-
stelj je opozoril na skokovit 
porast vdora virusa v t. i. čis-
te, bele oddelke bolnišnic, 
ko bolniki prihajajo zaradi 
drugih bolezenskih stanj, 
vendar so lahko na spre-
jem v bolnišnico prišli oku-
ženi tudi s covidom-19 (npr. 
asimptomatski potek) in jih 
s testiranjem niso zaznali ali 
pa so se okužili od zaposle-
nih. »En okuženi pomeni 
celotni okužen oddelek v ne-
kaj dneh.« Stanje je resno, je 
poudaril. »Predhodni valovi 
so bili preizkušnja za zdra-
vstveni sistem. Tokrat je si-
tuacija bistveno širša. Omi-
kron je pokazal, da je epi-
demija družbeni problem, 
in še bolj kot prej bi morali 
stopiti skupaj in čim hitreje 
omiliti nori omikronski pri-
tisk. Prisiljeni smo spreme-
niti protokole bolnišnične 
obravnave, samoizolacije, 

karanten, shemo testiranja 
…« Ta teden je začel veljati 
spremenjeni protokol testi-
ranja, po katerem je PCR-
-test dostopen le ljudem s 
tveganim potekom bolezni 
in tistim, ki so pozitivni na 
hitrem testiranju ali samo-
testiranju.

Omejili nenujne 
programe

Sredi tedna je bilo na Kli-
niki Golnik 35 zaposlenih 
na bolniški odsotnosti za-
radi covida in zato so za do-
ločen čas omejili nenujne 
programe. Karanten ni, ker 
zaposleni, ki so bili v viso-
ko tveganem stiku, hodijo 
na delo in se vsak dan sa-
motestirajo. 

Tudi v jeseniški bolni-
šnici se pozna dodatno po-
manjkanje kadra iz naslova 
karanten, pomemben de-
lež predstavljajo tudi zapos-
leni, odsotni zaradi varstva 
otrok, ki so zaradi stika na-
poteni v karanteno. »To po-
meni še dodatno kadrovsko 
stisko posebno na področju 
zdravstvene nege, kjer smo 
imeli že pred covidnim ob-
dobjem pomemben manko 
zaposlenih. Iz omenjenega 
razloga je potrebnega veli-
ko prilagajanja pri razpore-
janju zaposlenih in pri do-
ločanju obsega dela. Pred-
vsem gre za prilagajanje pri 

izvajanju nenujnih stori-
tev,« so pojasnili.

Obravnavajo vse 
nosečnice in porodnice 

Tudi v Bolnišnici za gi-
nekologijo in porodništvo 
(BGP) Kranj se pri zapo-
slenih spopadajo z obole-
vanjem zaradi covida-19, 
vendar se še lahko prila-
godijo razmeram, da delo 
poteka čim bolj nemote-
no in da čim manj odpove-
dujejo obravnave pacientk. 
»Na področju porodništva 
obravnavamo vse nosečni-
ce in porodnice v skladu z 
njihovimi potrebami, tudi 
na covid pozitivne nosečni-
ce in porodnice,« je pove-
dala Špela Požun, pomoč-
nica direktorja za področje 
zdravstvene nege v BPG 
Kranj. Vse pacientke, ki so 
sprejete v bolnišnico, pred-
hodno testirajo s hitrimi 
testi ne glede na to, ali so 
cepljenje oziroma prebo-
lele. »S tem imamo manj 
možnosti vdora covida-19 
na bolniške oddelke.«

BGP Kranj sicer testiranje 
za prebivalce izvaja v zaboj-
niku pred bolnišnico vsak 
dan od ponedeljka do petka 
od 7. do 15. ure. »Dnevno op-
ravimo med 250 do 300 hi-
trih testov in testov PCR in 
za zdaj nimamo težav s po-
manjkanjem testov,« je po-
vedala Požunova.

Nadzor v šolah je dober

Namestnica predstojnika 
Centra za nalezljive bolezni 
na NIJZ Nuška Čakš Jager 
je na novinarski konferen-
ci pred nekaj dnevi poveda-
la, da se je v šolah močno po-
večalo število potrjenih pri-
merov okužb, prepričana pa 
je, da je sistem spremljanja 
in nadzora v šolah izjemno 
dobro uveljavljen. Najhitre-
je sicer narašča število pri-
merov v starostni skupini 
med 14. in 19. letom. Porast 
okužb je tudi med zaposle-
nimi v šolstvu.

Nori omikronski pritisk
Več kot 17 tisoč covidnih okužb v enem dnevu v tem tednu je štirikrat toliko kot v vrhu pri različici 
delta. V bolnišnicah se število covidnih bolnikov povečuje na navadnih oddelkih, zato nekatere 
bolnišnice, tudi gorenjske, že omejujejo nenujne programe. Edina svetla točka trenutne situacije je, da 
je hospitaliziranih covidnih bolnikov na intenzivnih oddelkih manj.

Koordinator za covidne bolniške postelje Robert Carotta, 
dr. med / Foto: Gorazd Kavčič
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Prejšnji petek popoldne, 
ravno ko sem delala 
načrte za konec tedna, 

dobim na elektronski naslov 
sporočilo NIJZ o napotitvi v 
karanteno na domu, saj da 
sem bila jaz ali moj otrok 
opredeljena kot visoko rizični 
tesni kontakt okužene osebe s 
covid-19 v vzgojno-izobraže-
valni ustanovi ali na dogod-
ku. Pa ne že spet, se razjezim. 
Ena karantena se nam je 
namreč ravno iztekla in se je 
mlajša hči prav tisti dan zno-
va odpravila v šolo. Se je pa vi-
rus začel naglo širiti v razredu 
starejše hčerke. Verjetno so že 
prestopili novo mejo 30 odstot-
kov okuženih učencev, pomis-
lim. A sem se zmotila, saj se je 
izkazalo, da gre za zapoznelo 
sporočilo NIJZ o karanteni, ki 
se je mlajši hčerki že končala. 
Vsekakor bi bilo dobrodošlo, 
da bi pisalo vsaj, na koga se 
nanaša, saj to ni vedno jasno. 
Kaj če bi imela pet otrok? Pri 
hčerkini sošolki, na primer, ki 
zaradi odsotnosti v šoli niti 
ni imela kontakta z okuže-
nim sošolcem, je bila mamica 
prepričana, da so karanteno 
odredili njej in da je bil najbrž 
okužen nekdo, s katerim si je 
nekaj dni prej delila čakalnico 
pri zdravniku …

Kakorkoli, nejasnosti smo 
razrešili in tako smo se z 
družino v nedeljo nameni-
li na sneg. Napotili smo se 
čez mejo, na Višarje nad 
Trbižem. Kar pa zaradi ko-
ronskih omejitev ni bilo tako 
enostavno kot včasih. Med dr-

žavami, ki so konec lanskega 
leta zaostrile pogoje za vstop 
vanje, je tudi Italija. Potrdilo 
o zaključenem cepljenju ali 
prebolelosti ni dovolj; vsi nad 
šest let potrebujejo še nega-
tiven covid test. Prav tako je 
treba pred odhodom izpolniti 
Evropski elektronski obrazec 
za potrebe sledenja potnikov. 
Če smo se že testirali, bomo pa 
izpolnili še obrazce, si mislim, 
pa čeprav se ob navajanju po-
datkov, kdaj boš šel od doma, 
kdaj boš vstopil v sosednjo 
državo, na katerem mejnem 
prehodu itd., počutiš, kot da 
si kriminalec. Ob prebiranju 
navodil Veleposlaništva RS v 
Rimu ugotovim, da bo treba 
še po maske tipa FFP2, saj so 
v Italiji obvezne pri uporabi 
kabinskih žičnic in na sploš-
no javnega prevoza. V oči mi 
pade tudi navedba, da je smu-
čanje dovoljeno le za cepljene 
in prebolele, negativen test ne 
zadostuje. V Italiji imajo torej 
še strožje ukrepe kot pri nas ...

Še pred nekaj leti, vse dok-
ler ni sveta zamajal covid-19, 
smo prosto prestopali meje 
znotraj schengna. Kdo bi si 
mislil, kaj vse bo za sabo pote-
gnilo nekaj ur smučanja tik za 
mejo. Na koncu smo se sicer 
čez mejni prehod samo zape-
ljali, saj ne ob našem prihodu 
ne ob odhodu ni bilo nikogar 
tam, kljub temu pa nam je 
šlo nekaj časa, da smo v izo-
gib morebitnim težavam pred 
odhodom uredili vse potrebno. 
Se je pa vsaj splačalo, saj je bil 
smučarski dan čudovit.

Koronski križi in težave

KOMENTAR
Ana Šubic

Simon Šubic

Kranj – Medtem ko druž-
ba Domplan že gradi oskr-
bovana stanovanja na mes-
tu nekdanjega samskega 
doma v kranjski soseski Pla-
nina, se podobna usoda v 
kratkem obeta tudi nekda-
njemu samskemu domu v 
Stražišču pri Kranju. Že dol-
go opuščen in propadajoč 
objekt, v katerem so nekdaj 
stanovali delavci Tekstilin-
dusa, bi po prvotnih napove-
dih morali začeti rekonstrui-
rati že lansko jesen, a je zara-
di spremembe projekta priš-
lo do zamika. Investitor, lju-
bljansko podjetje Krprojek-
ti, zdaj napoveduje, da bo re-
konstrukcija objekta stekla 
spomladi.

»Rekonstrukcija na novo 
poimenovanega objekta D 
26 se bo izvajala v treh fazah. 
Prva faza se bo začela febru-
arja in bo zajemala zavaro-
vanje gradbišča ter čiščenje 
objekta. Druga faza se bo za-
čela spomladi, ta bo zajema-
la rušitev obstoječega objek-
ta do temeljev. Tretja faza, ki 
se bo začela pozno spomla-
di ali pa v začetku poletja, pa 

bo zajemala začetek grad-
nje novega objekta v sklo-
pu rekonstrukcije,« je raz-
ložil Iztok Lampič, direktor 
podjetja Krprojekti. Izvajal-
ca čiščenja in rušitve objek-
ta imajo izbranega, trenu-
tno pripravljajo tudi razpis 
za krovnega izvajalca grad-
benih del. Njihova vrednost 
je ocenjena na približno pet 
milijonov evrov. 

Do zamika začetka rekon-
strukcije nekdanjega sam-
skega doma je prišlo pred-
vsem zaradi odločitve, da 
gredo v izboljšavo projek-
ta, je pojasnil Lampič. »Za 
objektom smo kupili zemlji-
šče in s tem razširili grad-
beno parcelo. Na podlagi 
tega trenutno urejamo spre-
membo gradbenega dovolje-
nja. Po novem gradbenem 

dovoljenju bo na voljo 66 
stanovanj, od tega bo 30 os-
krbovanih. Ob objektu bo na 
voljo 97 parkirnih mest,« je 
povedal. 

Stanovanja bodo predvi-
doma uradno začeli proda-
jati februarja, ko bodo spre-
jeli splošne pogoje prodaje, 
potencialne kupce pa že zdaj 
seznanjajo s projektom, je še 
razložil Lampič. 

Nekdanji samski dom bodo 
spomladi porušili
V ljubljanskem podjetju Krprojekti napovedujejo, da bodo nekdanji Tekstilindusov samski dom v 
Stražišču porušili spomladi, na njegovem mestu pa bodo zgradili nov objekt s 66 stanovanji. 

V novem objektu, ki bo zrasel na mestu nekdanjega samskega doma v Stražišču, bo tudi 
trideset oskrbovanih stanovanj. / Foto: Krprojekti

Marjana Ahačič

Bled – Blejski občinski svet 
je v tretjem poskusu vendar-
le imenoval novi svet Turiz-
ma Bled. Zavod je bil od sre-
dine decembra, ko se je začel 
postopek njegovega preobli-
kovanja iz zasebnega v jav-
ni zavod, brez sveta zavoda, 
od 1. januarja letos pa tudi 
brez direktorja, ker je dose-
danjemu direktorju Toma-
žu Roglju potekel mandat. 

Že v sredo zvečer so se ses-
tali na konstitutivni seji, kjer 
so za predsednika imenova-
li Uroša Ambrožiča, za nje-
govo namestnico pa Sabino 
Režek. Sledila ji je prva re-
dna seja, na kateri so se od-
ločili, da ponovijo razpis za 
direktorja zavoda, ki ga je si-
cer konec lanskega leta prvič 
objavil svet zavoda v prej-
šnji sestavi. Romano Pur-
kart, sicer predstavnico za-
poslenih v svetu zavoda, pa 

so za obdobje do imenova-
nja direktorja s polnimi po-
oblastili imenovali za vršil-
ko dolžnosti direktorice Tu-
rizma Bled. 

Zaplet z imenovanjem čla-
nov sveta zavoda, v katerem 
so predstavniki občine ter po 
en predstavnik zaposlenih, 
hotelirjev in sobodajalcev, je 

bil posledica drugačnih raz-
merij politične moči v občin-
skem svetu na eni ter v ko-
misiji občinskega sveta za 
mandatna vprašanja, volitve 
in imenovanja na drugi stra-
ni. Komisija je namreč pre-
dlagala kandidate, ki jih ve-
čina v občinskem svetu nato 
ni bila pripravljena potrditi. 

Prejšnji teden je ponovila 
kandidacijski postopek in za 
predstavnike občine v svetu 
zavoda predlagala Natalijo 
Korošec, Uroša Ambrožiča, 
Emo Pogačar in Andreja Be-
govića, ki jih je občinski svet 
zdaj tudi potrdil. 

Kot je povedala nova v. d. 
direktorice Romana Pur-
kart, bo njena prva naloga 
začeti poslovanje s polnimi 
pooblastili. »Veliko dela je, 
zlasti ker je zavod v proce-
su preoblikovanja iz zaseb-
nega v javnega, zastalo, ker 
nismo imeli vodstva. Nujno 
je, da čim prej vzpostavimo 
normalno delovanje in takoj 
začnemo priprave na glavno 
turistično sezono ter vse iz-
zive, ki so pred nami.«

Med slednjimi sta tudi le-
tošnji program dela in fi-
nančni načrt, za katerega je 
sicer v blejskem občinskem 
proračunu rezerviranih se-
demsto tisoč evrov.

Turizem Bled zdaj ima svet zavoda
Blejski občinski svet je na dopisni seji vendarle izbral člane sveta zavoda Turizem Bled. Svetniki so že 
opravili konstitutivno in prvo redno sejo, sledi razpis za novega direktorja. Zavod v tem času kot vršilka 
dolžnosti direktorice vodi Romana Purkart.

Romana Purkart je bila sredi tedna imenovana za vršilko 
dolžnosti direktorice Turizma Bled.
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Eva Pongrac, 2. letnik Višje 
strokovne šole  
BC Naklo, smer Naravovarstvo:
»V program naravovarstvo sem se vpi-
sala, ker opažam hitre spremembe v 
okolju. Zavedam se, da napredek druž-
be prinese mnogo, in želim si, da je ta 
viden tudi pri ohranjanju narave v po-
vezavi s trajnostnim razvojem. Želim 
si pridobiti znanje, da bom lahko tudi 
zgled kmetom, da s svojimi ravnanji ne 
bi posegali v habitate rastlin in živali 
in s tem povzročali škode. Sama šola 
je tudi zelo prijazna, človeški pristop 
je izjemen tako v referatu kot tudi pri 
predavanjih. Vedno ti dajo tudi drugo 
priložnost. Všeč mi je, da ni stresa in 
pritiska glede študijskih obveznosti in 
da želi šola opremiti študente z zna-
njem za doseganje lastnega potenciala 
in razvoja karierne poti. Gre za najbolj 
napredno šolo daleč naokoli, ki ima 
tudi potencial za programsko širitev v 
prihodnje.« 

Mitja Kuralt, dijak programa Gimnazija  
na BC Naklo:
»Obiskujem 3. letnik biotehniške gimnazije. Že deset let 
treniram standardne in latinskoameriške plese, zato imam 
status športnika kategorije A. Na državnem geografskem 
tekmovanju sem s prvim mestom pridobil vstopnico za 
udeležbo na Evropskem geografskem tekmovanju, ki so 
ga organizirali v Beogradu. Uvrstitve na mednarodno tek-
movanje sem bil resnično vesel. Za priprave na tekmova-
nje sem porabil kar nekaj časa, predvsem z branjem litera-
ture v angleščini in pregledovanjem testov iz prejšnjih let. 
Osvojil sem bronasto medaljo. Z udeležbo na tekmovanju 
sem poglobil svoje znanje geografije in angleški besedni 
zaklad.«

PETEK, 11. 2. 2022,  
ob 9.00 in ob 15.00: Srednja šola, gimnazija in Izobraževanje odraslih; 

ob 17.00: Višja strokovna šola

SOBOTA, 12. 2. 2022,
 ob 9.00: Srednja šola, gimnazija in Izobraževanje odraslih; 

ob 11.00: Višja strokovna šola

povezave do dogodkov najdete na spletni strani:  www.bc-naklo.si 

GIMNAZIJA  in VIŠJA STROKOVNA ŠOLA: MIC:  IZOBRAŽEVANJE ODRASLIH
SREDNJA ŠOLA: - Hortikultura V vse izobraževalne programe 
- Hortikultura - Naravovarstvo se lahko vpišete tudi odrasli. 
- Naravovarstvo - Upravljanje podeželja in krajine Izvajamo številne aktualne in    
- Kmetijstvo - Živilstvo in prehrana  NOVO praktično naravnane TEČAJE
- Živilstvo in prehrana    (redni in izredni študij) ter STROKOVNE SEMINARJE.   
   tadeja.fricovsky@bc-naklo.si    andreja.zupancic@bc-naklo.si peter.ribic@bc-naklo.si                                                                               

NOVO V ŠOLSKEM LETU 2022/2023 

Srednji poklicni program  
MEHANIK KMETIJSKIH IN DELOVNIH STROJEV  

(mehanik/-čarka kmetijskih in delovnih strojev)

in
Višješolski strokovni program za redni in izredni študij

ŽIVILSTVO IN PREHRANA   
(inženir/- ka živilstva in prehrane)

TOPLO  VABLJENI  NA  VIRTUALNE 
INFORMATIVNE  DNEVE
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Suzana P. Kovačič

Tržič – Prihodki se s spreje-
tim rebalansom za leto 2022 
s 15,7 milijona evrov poveču-
jejo na 16,6 milijona evrov, 
predvsem na račun višjih 
prihodkov iz državnega pro-
računa. Odhodki tržiškega 
proračuna pa se s 17,9 mili-
jona evrov povečujejo na 21,5 
milijona evrov. Del primanj-
kljaja bodo pokrili iz nepo-
rabljenih sredstev preteklih 
let, predvideno je tudi dol-
goročno zadolževanje za do 
štiri milijone evrov, največ 
za skoraj osemmilijonski 
projekt izgradnje komu-
nalne infrastrukture v sklo-
pu projekta Aglomeracija 
Loka. Odhodki v rebalansu 

se povečujejo tudi za ener-
getsko sanacijo gradu Neu-
haus, kjer so nastala nepred-
videna dela, za nove EU-pro-
jekte LAS Gorenjska košari-
ca, dejavnost skupne občin-
ske uprave, dejavnost vrt-
ca, razvoj turizma in dru-
ge investicije (investicijsko 
vzdrževanje cest, obnova vo-
dotokov ...).

Ker postopki za črpanje 
odobrenih evropskih in dr-
žavnih sredstev za sofinan-
ciranje projekta Aglomera-
cija Loka še niso stekli, bo 
Občina Tržič založila lastna 
sredstva za izvajanje projek-
ta, zato je v rebalansu po-
leg dolgoročne zadolžitve 
predvidena tudi kratkoroč-
na likvidnostna zadolžitev v 

višini enega milijona evrov 
za premostitev likvidnosti 
do prejema sofinancerskih 
sredstev.

V načrt razvojnih pro-
gramov so uvrstili tudi pro-
jekt pametnega prometne-
ga sistema Gorenjske s pi-
lotno opremo za zagotavlja-
nje večje prometne varnosti, 
postavitev potopnih eko za-
bojnikov, obnovo stopnišča 
in dodatna sredstva za ure-
ditev notranjosti in zunan-
josti gradu Neuhaus, projekt 
Rane ekrana, ki se ukvar-
ja z odvisnostjo od digital-
nih vsebin, sofinanciranje 
dozidave OŠ Helene Puhar 
Kranj (v približno 11 odstot-
kih sofinanciranja investici-
je, skupaj vredne 750 tisoč 

evrov) in projekt Zelena pot, 
s katerim bodo postopoma 
uredili sprehajalno pot iz Bi-
strice mimo BPT in Slapu do 
Dovžanove soteske.

Odhodki se v rebalan-
su zmanjšujejo pri projek-
tu izobraževalnega in špor-
tnega središča Križe, ker se 
gradnja prizidka časovno 
zamika, ter tudi pri gradnji 
prizidka k Zdravstvenemu 
domu Tržič, kjer pričaku-
jejo sofinancerska sredstva, 
prizidek pa naj bi začeli 
graditi še letos. Znižali so 
tudi odhodke za programe 
na področju zdravstva, ker 
zdravstveno zavarovanje 
brezposelnih prevzema dr-
žavni proračun.

Iz preteklih let ima Ob-
čina Tržič neodplačan kre-
dit v višini dobrega 1,3 mi-
lijona evrov, skupaj bodo 
konec leta imeli približno 
pet milijonov evrov kredi-
ta. Kot so preračunali na ob-
činski upravi, bo dolg zna-
šal 332 evrov na prebivalca, 
kar bo še vedno pod povpre-
čjem slovenskih občin, ki je 
473 evrov dolga na prebival-
ca. Ohranjajo pa kreditni po-
tencial za gradnjo nove knji-
žnice v naslednjem obdob-
ju, je zagotovil župan Borut 
Sajovic. 

Investicije, rebalans, 
zadolževanje
Tržiški občinski svetniki so sprejeli rebalans občinskega proračuna za leto 2022, 
predvsem zaradi nove časovne dinamike izvajanja večjih projektov, kot sta 
izgradnja komunalne infrastrukture in energetska sanacija gradu Neuhaus. 
Predvideno je tudi dolgoročno zadolževanje za do štiri milijone evrov.

Urša Peternel

Jesenice – V sredo je na Je-
senicah potekal nov pro-
test, nekaj deset občanov je 
z mirno hojo čez prehod za 
pešce pri občinski stavbi iz-
razilo svoje nezadovoljstvo 
zaradi visokih cen ogreva-
nja. Prvi tovrstni protest je 
potekal prejšnji teden, prav 
tako v sredo. Tokrat so se 
udeleženci sprehodili tudi 

do stavbe Občine Jesenice, 
zbirali pa so tudi podpise za 
sklic zbora občanov. Jeseni-
ški občinski svet bo prihod-
nji teden na predlog župa-
na odločal o povečanju zne-
ska za izredne denarne so-
cialne pomoči v občinskem 
proračunu, za katere bodo 
lahko zaprosili vsi občani, 
ki so se zaradi podražitev 
ogrevanja znašli v socialni 
stiski.

Nov sredin protest  
na Jesenicah

V sredo je na Jesenicah potekal drugi protest proti visokim 
cenam ogrevanja, tokrat so se protestniki podali tudi pred 
občinsko stavbo. / Foto: Nik Bertoncelj
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V Nado center zdravja v Lju-
bljani pogosto pridejo paci-
enti z vrtoglavico, težavo, ki 
pri ljudeh lahko traja tudi že 
nekaj let in jim je še z nobeno 
medicinsko pomočjo prej ni 
uspelo odpraviti. Razlog, da 
gre za samo psihični vzrok vr-
toglavice, pa je, kot poudarja-
jo v Nado centru zdravja, lah-
ko preveč površen in pogos-
to ne drži. Zveni lahko never-
jetno, ampak za vrtoglavica-
mi stoji na stotine uspešno 
rešenih »ugank« in pri mno-
gih, na prvi pogled zaplete-
nih stvareh obstajajo eno-
stavne rešitve, zagotavljajo 
v Nado centru zdravja, kjer 
ta problem rešujejo najprej 
z neoperativno dekompresij-
sko terapijo hrbtenice. Z izku-
šnjami in prakso so izpopol-
nili tehniko trakcije, s katero 
se relativno hitro (od pet do 
deset terapij), nenevarno in 
učinkovito rešujejo vrtogla-
vice, ki jih povzročajo funkci-
onalni bloki v ligamentih. Če 
obstajajo funkcionalni bloki, 

združeni z nekimi drugimi 
problemi, kot so denimo de-
generativnimi sprememba-
mi v vratnem delu hrbtenice, 
so terapije lahko tudi nekoli-
ko daljše.

Mnogokrat prihaja do težav 
zaradi obremenjenosti po-
ložaja glave pri delu z raču-
nalnikom, pisanju, prisilno 
nagnjenem položaju pri raz-
ličnih poklicih, vnetij vratne-
ga dela zaradi znojenja, pre-
piha ... Torej stanj, ki niti ni-
majo diagnosticirane pato-
logije, jih pa lahko uspešno 
vrnejo v normalo. Diagno-
sticiranje in rešitev sta dokaj 
enostavna, dodajajo v Nado 
centru zdravja.

Priporočajo tudi vaje za vrat-
no hrbtenico, ki je prav tako 
lahko vzrok poslabšanega 
osnovnega stanja. Zelo po-
membno pa je, da pacienti 
vaje izvajajo pravilno, v Nado 
centru zdravja jih prilagodi-
jo vsakemu pacientu pose-
bej glede na njegove težave s 

hrbtenico. Diplomirana fizio-
terapevtka Larisa Brancelj Ja-
kop, zaposlena v Nado centru 
zdravja v Ljubljani, je pouda-
rila, da opravijo najprej teme-
ljit pregled pacienta in z njim 
se pogovorijo o njegovih te-
žavah. »Povprašamo ga tudi 
o tem, kaj je tisto gibanje, ki 
mu povzroča največ težav, 
da temu prilagodimo vad-
bo. Zelo pomembna je tudi 
pravilna ergonomija doma. 
Napačna je predstava, da 
jih bomo vseh težav odrešili 
samo pri nas, ampak je tudi v 
domačem okolju treba z gla-
vo razmišljati o pravilnem gi-
banju, že pri najbolj osnovnih 
opravilih, kot je kuhanje – se-
veda s pokončno in ne sklju-
čeno držo. Vredno je poskusi-
ti vse, preden gre pacient na 
kirurški poseg. Vse pa se zač-
ne in končna pri načinu živ-
ljenja!« Torej za življenje brez 
bolečin, kot je moto Nado 
centra zdravja v Ljubljani in 
kar potrjujejo njihove števil-
ne zadovoljne stranke.

Kako preprečiti neprijetne 
vrtoglavice
V Nado centru zdravja v Ljubljani so z izkušnjami in prakso izpopolnili 
tehniko trakcije, s katero relativno hitro, nenevarno in učinkovito 
rešujejo težave z vrtoglavico, ki jo povzročajo funkcionalni bloki v 
ligamentih. Zelo pomembna je fizioterapija, tudi »domače vaje«, ki jih 
prilagodijo vsakemu pacientu posebej.

Diplomirana fizioterapevtka Larisa Brancelj Jakop / Foto: Tina Dokl

IMATE BOLEČINE V HRBTU?
MI IMAMO REŠITEV!

DTH - znanstveno dokazana kot najbolj učinkovita terapija pri degerativnih spremembah na hrbtenici.

 
 
 
 
 

 
 
 
 
 

PON–PET,  08:00–17:00

+386(0)1 235-1-999
Zaloška cesta 167, LJUBLJANA
info@nado.si  •  www.nado.si

CENTER ZA DEKOMPRESIJSKO TERAPIJO HRBTENICE V SLOVENIJI

Neoperativna Dekompresijska Terapija Hrbtenice (DTH) (raztezanje hrbtenice z ekstenzomatom) zdravi:

√  bolečine v hrbtenici
√  diskus hernijo
√  spondilolistezo
√  skoliozo
√  mravljince v rokah in nogah

√  išias
√  degenerativne spremembe diska
√  vrtoglavico in glavobole
√  artrozo majhnih sklepov
√  športne poškodbe
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Marjana Ahačič

Radovljica – Na srečanju ko-
nec prejšnjega tedna so iz-
menjali informacije o opra-
vljenem delu v preteklem 
letu in načrtih za letos. De-
kan in radovljiški župnik 
Andrej Župan je ob tem po-
udaril dobro sodelovanje 
med lokalno skupnostjo in 
devetimi župnijami na ob-
močju občine. 

Občina Radovljica sicer v 
proračunu vsako leto name-
nja in v okviru javnega razpi-
sa razdeli sredstva za obnovo 
sakralne kulturne dediščine. 
Lani je tako dvajset tisoč evrov 
za obnovo srednje ladje farne 
cerkve in prezbiterija preje-
la Župnija Mošnje. Tamkaj-
šnji župnik Milan Kadunc je 
ob tem ponovno opozoril na 
počasne postopke razglasitve 
cerkve za kulturni spomenik. 
Če bi cerkev, ki je najstarej-
ša v občini in ena najstarej-
ših v Sloveniji, takšen status 

imela, bi bili lahko tudi bi-
stveno uspešnejši pri prido-
bivanju sredstev za obnovo. 

Kot so pojasnili na rado-
vljiški občinski upravi, ob-
čini za razglasitev cerkve za 
kulturni spomenik lokalne-
ga pomena še ni uspelo pri-
dobiti soglasja Zavoda za 
varstvo kulturne dediščine. 

Župnike so sicer na delov-
nem srečanju z županom 
zanimali predvsem nalož-
be in projekti občine v nji-
hovem okolju, kot so ob-
nova Plečnikovih paviljo-
nov v Begunjah, kjer bo ob-
čina najprej sanirala plazo-
vito brežino, projekt pa že 
dalj usklajuje z Zavodom 

za varstvo kulturne dediš-
čine, trenutna obnova Ko-
vaškega muzeja in oporne-
ga zidu pod cerkvijo v Kro-
pi ter postopek razglasitve 
cerkve v Mošnjah za kultur-
ni spomenik lokalnega po-
mena, za katerega občina še 
ni uspela pridobiti soglasja 
ZVKD.

Župniki pri županu
Radovljiški župan Ciril Globočnik se je tudi v začetku letošnjega leta sestal z župniki in predstojnikoma 
samostanov na območju radovljiške občine.

Radovljiški župan Ciril Globočnik je tudi letos župnike in predstavnika samostanskih redov, 
ki delujejo na območju občine, povabil na tradicionalno srečanje.

Grahovše – Športno društvo Lom pod Storžičem je tudi letos 
v Grahovšah postavilo nizkovrvno vlečnico Rot, ki so jo posku-
sno zagnali drugo soboto v januarju. Vlečnica, katere uporaba 
je za obiskovalce brezplačna, obratuje ob sobotah in nedeljah 
od 9. do 16. ure. Odlično obiskani so individualni smučarski 
tečaji, ki jih ŠD Lom pod Storžičem pripravlja v sodelovanju s 
KUTS Tržič, tečajniki pa prihajajo iz različnih krajev Slovenije. 
»Po naši oceni je na smučišču ob koncu tedna na dan tudi do 
štiristo obiskovalcev. Obiskovalce naprošamo, da parkirate na 
parkirišču v kamnolomu ali na parkirišču pod smučiščem na 
pašniku. Veseli bomo prostovoljnih prispevkov, namenjenih 
urejanju parkirišč in poti,« pravijo v ŠD Lom pod Storžičem 
in upajo, da bo zimska sezona trajala čim dlje.

Smuka na smučišču v Grahovšah

Tupaliče – Gradnja po projektu Kanalizacija Tupaliče – 5. faza 
se nadaljuje na odseku lokalne ceste od pekarne do križišča, 
kjer se zavije na Možjanco. Izbrani izvajalec gradbenih del 
izvaja izkop zemljine za jašek, ki bo nadomestil vodohran 
Tupaliče, so zapisali na spletni strani Občine Preddvor. Ugo-
tavljajo tudi, da je delo težko in zamudno, saj je teren pre-
težno skalnat. Poleg jaška načrtujejo še nov ekološki otok z 
ugreznjenimi kontejnerji, in sicer tak kot je na Breški poti v 
Preddvoru. Izvajalec je v okviru omenjenega projekta že vgradil 
fekalno kanalizacijo pod državno cesto ter ob reki Kokri do 
obstoječega jaška v prihodnji poslovni coni. Gradbena dela 
bodo predvidoma potekala do sredine letošnjega aprila.

Dobili bodo tudi novi ekološki otok

Radovljica – Od marca dalje bodo cene programov vrtca v 
Radovljici višje za 15 odstotkov. Kot so pojasnili na radovljiški 
občinski upravi, je to prva podražitev v zadnjih dveh letih, 
vzrok zanjo pa sta predvsem povišanje plač javnih uslužben-
cev in dvig cen energentov. Občinski svet je potrdil tudi odprtje 
dodatnega oddelka vrtca v Begunjah, kjer bo že od 1. februarja 
dalje v ta namen preurejena telovadnica.

Z marcem višje cene vrtca
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Kot so navedli v Alpini, so 
lani dosegli za dvajset od-
stotkov večje prihodke kot 
v letu prej. Direktor Alpine 
Harij Bogataj je sicer lani 
jeseni razkril, da so bila na-
ročila na področju teka na 
smučeh rekordna, v celot-
nem letu pa naj bi po njego-
vih takratnih ocenah ustva-
rili 43 milijonov evrov pri-
hodkov. Kot so razloži-
li v Alpini, je lanski rezul-
tat odraz aktivne odproda-
je zalog, prodaje na podro-
čju športa, kjer prevladuje 
predvsem obutev za tek na 
smučeh in pohodništvo, ter 

nižanja stroškov, kar je za-
gotovilo ugoden denarni tok 
in s tem likvidnost podjetja, 
ki lani ni potrebovalo doda-
tnega financiranja. »V pri-
hajajočem letu bomo svoje 
moči usmerili v nadaljeva-
nje iskanja stroškovno ugo-
dne proizvodnje, dobro os-
krbovanje svojih proizvo-
dnih enot ter pravočasno 
in kakovostno oskrbo kup-
cev, razvoj novih produktov 
in iskanje novih trgov.« Ob 
tem so še dodali, da si želijo 
strateškega kupca, ki bo vi-
del potencial v celotni Alpi-
ni in jim pomagal pri nadalj-
njem utrjevanju prepoznav-
nosti blagovne znamke.

Za žirovsko Alpino se 
zanimajo štirje kupci
31. stran

Simon Šubic

Kranj – Mestna občina 
Kranj (MOK) namerava pod 
častnim pokroviteljstvom 
predsednika Republike Slo-
venije Boruta Pahorja po-
leg Prešernovega gaja ure-
diti javni mestni park na-
cionalnega pomena – Park 
slovenske himne, zato je v 
sodelovanju z Zbornico za 
arhitekturo in prostor Slo-
venije razpisala javni nate-
čaj za izbiro najprimernej-
še rešitve. Park bo posve-
čen slovenski državni him-
ni Zdravljica in nekdanji 
narodni himni, zdaj him-
ni Slovenske vojske Nap-
rej zastave slave ter avtorje-
ma njunih besedil Francetu 
Prešernu in Simonu Jenku, 
ki sta pokopana v Prešerno-
vem gaju. Pri projektu ak-
tivno sodelujeta tudi mini-
strstvo za obrambo in mini-
ster Matej Tonin, so sporo-
čili z MOK. 

Park slovenske himne 
bodo uredili na trenutno 
degradiranem in neureje-
nem območju v lasti Žu-
pnije Kranj, ki pri projektu 

tudi aktivno sodeluje, so 
razložili na MOK. Z uredi-
tvijo tega območja bo Kranj 
pridobil dodatno parkovno 
površino, ki se bo z naveza-
vo na Prešernov gaj ustre-
zno vpela v kontekst mes-
ta, Slovenija pa bo pridobi-
la edinstveni prostor za po-
častitev njunega spomina 
in priložnost za prikaz zelo 
zanimivega zgodovinskega 

razvoja slovenske himne, 
pravijo na MOK. Sloven-
ci smo imeli Jenkovo hi-
mno za svojo vse od njene-
ga nastanka leta 1860 do 
leta 1989, ko je njeno vlogo 
prevzela Prešernova Zdra-
vljica. Jenkova koračnica je 
kasneje postala himna Slo-
venske vojske. 

»Urediti nameravamo 
spominsko obeležje, ki bo 

omogočalo vsakoletno cere-
monialno počastitev držav-
ne himne na najvišjem dr-
žavniškem nivoju, hkrati pa 
bo prostor služil tudi za re-
dno počastitev himne Slo-
venske vojske,« je povedal 
kranjski podžupan Janez 
Černe. Rok za oddajo nate-
čajnih elaboratov je 28. fe-
bruar, izid natečaja pa bo 
znan konec marca.

Park bodo posvetili himnama
Park slovenske himne bo nastal pod častnim pokroviteljstvom predsednika Boruta Pahorja.

Park slovenske himne bodo uredili poleg Prešernovega gaja. / Foto: MOK

Mateja Rant

Lučine – Občina Gorenja 
vas - Poljane in Direkcija 
Republike Slovenije za in-
frastrukturo sta v sklopu 
obnove približno 1,5 kilo-
metra dolgega odseka ces-
te od Lučin do Suhega Dola 
lani pred božičnimi prazni-
ki že končali obnovo prvega 
dela ceste od Lučin do kon-
ca Dolgih Njiv v dolžini ok-
rog štiristo metrov. Zdaj na-
daljujejo obnovo na odseku 
do Suhega Dola. V sklopu 
del, ki bodo potekala ob po-
lovični zapori ceste, bodo 
po besedah Igorja Kržišni-
ka, ki je na občini odgovo-
ren za investicije, zmanj-
šali ovinke, pri čemer bodo 

pri največjih sedanjih ovin-
kih poskrbeli za prestavitev 
celotne trase ceste z novimi 
useki v teren, sedanjo traso 
pa bodo zasuli. »Treba bo 
zgraditi tudi nekaj opornih 
zidov, predvsem pod cesto. 
Ostanejo manjši ovinki, da 
cesta ne bo preveč dolgoča-
sna.« Popolne zapore ceste 
med izvedbo del niso pred-
videne, bo pa predvidoma 
približno teden dni trajala 
popolna zapora ob izvedbi 
fine asfaltne prevleke mal-
ce pred predvidenim zak-
ljučkom del v juniju. Nalož-
ba je vredna dobrih 900 ti-
soč evrov, pri čemer delež 
občine za ureditev pločnika 
in javne razsvetljave znaša 
slabih 64 tisoč evrov.

Nadaljujejo obnovo ceste

Nadaljuje se obnova ceste proti Suhemu Dolu.

Vilma Stanovnik

Škofja Loka – Ob koncu mi-
nulega leta se je iz prostorov 
v središču starega dela mes-
ta na vhodu v staro mestno 
jedro preselil Turistično-
informacijski center (TIC) 
Škofja Loka. Zaživel je v pro-
storih nekdanje Modrijano-
ve knjigarne takoj ob mostu 
čez reko Soro, nad picerijo 
Jesharna. 

»Ko smo izvedeli za pro-
dajo tega prostora, smo se v 
dogovoru z občino odločili, 
da turistično-informacijski 
center preselimo v en pros-
tor. Doslej smo imeli dva. 

Enega na nekdanji bencin-
ski črpalki, enega pa na Can-
karjevem trgu, kjer je občina 
plačevala visoko najemnino. 
Tako smo se dogovorili, da 
kupimo ta prostor in prido-
bimo sodoben turistično-in-
formacijski center. V njem 
je tudi nova, osvežena po-
nudba. Center deluje že od 
začetka decembra minulega 
leta, zaradi epidemije pa še 
ni bilo slovesnosti ob njego-
vem odprtju. Seveda pa lah-
ko tako turisti kot obiskoval-
ci pa tudi domačini že dobi-
jo vse informacije,« je pojas-
nil direktor Razvojne agen-
cije Sora Gašper Kleč.

Novi prostori 
informacijskega centra

Novi prostori turističnoinformacijskega centra so v 
prostorih nekdanje Modrijanove knjigarne.

Aleš Senožetnik

Krvavec – Organizacija Wo-
rld Ski Awards, sestrska or-
ganizacija World Travel 
Awards, ki stremi k dvigu 
standardov smučarske in-
dustrije, je že devetič po-
delila nagrade ponudni-
kom v smučarskem turiz-
mu po vsem svetu. Podeli-
li so priznanja za najboljše 

smučišče, najboljši smučar-
ski hotel, najboljši smučar-
ski butični hotel in najboljšo 
smučarsko kočo v posame-
znih državah. 

Med slovenskimi smučiš-
či je letos ponovno nagrado 
prejelo smučišče na Krvav-
cu. Najboljši smučarski ho-
tel je kranjskogorski Ra-
mada Resort by Wyndham, 
naj butični hotel pa je hotel 

Rozka na Krvavcu. Nagra-
do za najboljšo smučarsko 
kočo je prejela Počitniška 
hiša Planina v Bohinju. 

Glasove za najboljše od-
dajo strokovnjaki s področ-
ja smučarske industrije, od 
vodstvenih delavcev, kupcev 
in organizatorjev potovanj 
do agentov in novinarjev, ter 
javnost, ki glasuje na njihovi 
spletni strani. 

Najboljši znova Krvavec
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ABRG
Samo nekaj kilometrov od Korenskega sedla zaposlimo

ELEKTRIČARJE m/ž 

in KLJUČAVNIČARJE m/ž
(ELEKTRIKER UND SCHLOSSER)

Delo zajema vzdrževalna dela. Pogoji so ustrezna 
kvalifikacija, poklicna oz. srednješolska izobrazba, večletne 

delovne izkušnje in dobro znanje nemščine.
Bruto plača po kolektivni pogodbi je najmanj 15,01 EUR na uro 

(najmanj 2.505,53 EUR na mesec), v primeru boljše kvalifikacije in 
ustreznih delovnih izkušenj plačamo tudi več; 14 plač letno.  

Veselimo se vaše pisne vloge v nemščini na:
ABRG Abfall Behandlung & Recycling GmbH

Industriestraße 17, A-9601 Podklošter/Arnoldstein
ali po e-pošti: office@abrg.at  oz.  www.abrg.at/jobs

Varstvo okolja je naša prihodnost!

ABRG
Samo nekaj kilometrov od Korenskega sedla zaposlimo

STROKOVNE DELAVCE m/ž
(ANLAGENMITARBEITER)

Delo zajema sežiganje odpadkov in poteka v štirih 
izmenah. Pogoji so poklicna izobrazba, večletne delovne 

izkušnje in dobro znanje nemščine.
Bruto plača po kolektivni pogodbi je najmanj 13,66 EUR na uro 

(najmanj 2.280,76 EUR na mesec), v primeru boljše kvalifikacije in 
ustreznih delovnih izkušenj plačamo tudi več; 14 plač letno.  

Veselimo se vaše pisne vloge v nemščini na:
ABRG Abfall Behandlung & Recycling GmbH

Industriestraße 17, A-9601 Podklošter/Arnoldstein
ali po e-pošti: office@abrg.at  oz.  www.abrg.at/jobs

Varstvo okolja je naša prihodnost!
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Aleš Senožetnik

Mengeš – V Mengšu so ob-
novo Slovenske ceste napo-
vedali že ob odprtju manj-
kajočega dela mengeške ob-
voznice pred koncem leta 
2019, obljuba pa bo, kot 
kaže, izpolnjena letos. Ko-
nec minulega leta je bil na-
mreč podpisan sporazum o 
financiranju investicije, tre-
nutno pa je v pripravi jav-
no naročilo za izbor izvajal-
ca del, ki se bodo po pričako-
vanjih mengeške občinske 
uprave začela jeseni.

Slovenska cesta je dotra-
jana in v veliki meri potreb-
na temeljite obnove – pred-
vsem zaradi tranzitnega pro-
meta, tudi težkega tovorne-
ga, ki je skozi središče Men-
gša potekal pred dokonča-
njem obvoznice, ki je tran-
zitni promet dokončno spe-
ljala iz naselja. Ob tem pa se 
je ponudila tudi priložnost 
za obnovo in temeljito pre-
ureditev glavne prometnice 
skozi Mengeš, ki bo tako pri-
jaznejša in predvsem varnej-
ša za pešce, kolesarje ter tudi 
šolarje, ki jo uporabljajo vsa-
kodnevno.

Sanacija ceste bo potekala 
od Glavnega trga na severu 
(od nekdanjega gostišča Pa-
vovec) do križišča Slovenske 
in Grobeljske ceste na jugu. 
Direkcija za infrastrukturo 
bo zagotovila sredstva za ob-
novo cestišča, Občina Men-
geš pa bo kot soinvestitor 
prispevala sredstva za ure-
ditev površin za pešce in ko-
lesarje, javno razsvetljavo 
ter obnovo kanalizacije in 

vodovoda. Ocenjena vred-
nost projekta znaša 2,5 mili-
jona evrov, od tega bo direk-
cija zagotovila 48,7 odstot-
ka oziroma dobrega 1,25 mi-
lijona evrov, občina pa 51,3 
odstotka sredstev, kar zna-
ša približno 1,32 milijona 
evrov. Kolikšna bo dejanska 
vrednost obnove, pa bo zna-
no po izbiri izvajalca del. 

»Cilj rekonstrukcije je 
ureditev privlačnega javne-
ga prostora, ki bo povečal 
vtis urejenosti in bo imel po-
zitiven učinek tudi na turi-
zem. Seveda pa je v prvi vrsti 
naš cilj umiritev prometa in 
s tem povečanje prometne 

varnosti vseh udeležencev 
v prometu, zlasti pešcev in 
kolesarjev, ter zmanjšanje 
obremenitev okolja s hru-
pom in izpušnimi plini, tudi 
z ureditvijo kolesarskih po-
vršin,« je ob tem poudaril 
mengeški župan Franc Je-
rič. 

Kot so sporočili z men-
geške občinske uprave, bodo 
cesto uredili kot enotno tla-
kovano površino, ki bo sku-
paj s površinami za pešce in 
kolesarje široka sedem me-
trov. »Pločnik bo od cestišča 
ločeval tonalitni robnik, da 
površine za pešce na obmo-
čju rekonstrukcije ne bodo 
več višinsko ločene od vo-
zišča, ampak bodo enoni-
vojske,« pravijo na občin-
ski upravi. Za kolesarje je si-
cer predviden kolesarski pas 
na vozišču v širini 1,25 me-
tra, na Glavnem trgu in ob 

kulturnem domu pa bodo 
postavili tudi stojala za kole-
sa. Na območju rekonstruk-
cije je predvidena omejitev 
hitrosti na trideset kilome-
trov na uro. 

S prenovo ceste je predvi-
dena tudi prenova avtobu-
snih postajališč, ki ne bodo 
več v nišah, temveč na voz-
nem pasu, in bodo s talni-
mi oznakami urejena tudi 
za dostop slepih in slabo-
vidnih. 

Nekoliko bo spremenjena 
tudi podoba Glavnega trga, 
ki bo oblikovan kot odprt, 
delno ozelenjen prostor. V 
osrednjem delu trga pa na-
črtujejo tudi umestitev Ma-
rijinega kužnega znamenja, 
ki ga bodo na trg prestavili v 
skladu z zgodovinsko zasno-
vo, če bodo pridobili tudi So-
glasje Zavoda za varstvo kul-
turne dediščine.

Obnova Slovenske ceste jeseni
Ocenjena vrednost celovite obnove Slovenske ceste v Mengšu znaša dva milijona in pol evrov. Občina 
bo prispevala dobro polovico.

Slovenska cesta bo po prenovi urejena kot enonivojska površina. 

V osrednjem delu 
Glavnega trga načrtujejo 
umestitev Marijinega 
kužnega znamenja.

Jasna Paladin

Zduša – Občina Kamnik se 
je minuli teden lotila preno-
ve dotrajanega vodovodne-
ga omrežja v naselju Zdu-
ša – od Glavne ceste Meki-
nje–Godič pa vse do prvih 
hiš v Godiču. Gradbišče za-
jema 550 metrov dolgo traso 

vodovoda, poleg novih cevi 
pa bodo uredili tudi hidran-
tno omrežje, ki ga tu doslej 
niso imeli. Po zaključku del 
bodo izvedli nov asfaltni 
sloj po cestišču in uredili 
odvodnjavanje. Vse do tak-
rat bo cesta za promet zapr-
ta, prebivalci pa bodo imeli 
dostop do svojih domov.

Na Zduši prenavljajo 
vodovod

Gradbena dela na Zduši

Jasna Paladin

Ljubljana – V izboru, ki ga 
je Inštitut za nutricionisti-
ko pripravil že osmo leto, so 
sodelovala živila, proizve-
dena v Sloveniji in uvede-
na na tržišče v zadnjem letu. 
Osnovna cilja projekta sta 
ozaveščati potrošnike, da bi 
lažje prepoznali nova oz. iz-
boljšana živila in spodbujati 
gospodarstvo pri razvoju ži-
vil, predvsem takšnih z ugo-
dnejšo hranilno sestavo in 
ugodnim vplivom na okolje.

Na razpisu so letos obrav-
navali 85 predlogov sloven-
skih proizvajalcev hrane in 
kmetij, podelili pa so več na-
grad v posameznih katego-
rijah. Med prejemniki na-
grad sta tudi lečin bologne-
se Natureta, ki ga proizvaja 

Eta Kamnik, in kombucha 
hruška z ajdo in pehtranom, 
ki jo v sodelovanju z Ano Roš 
in kamniškim podjetjem Be-
LIfe prodaja družba Engro-
tuš. »Raziskave kažejo, da se 
v tem času zelo spreminjajo 
navade potrošnikov in njihov 
odnos do hrane. Nakupova-
nje hrane je postalo bolj načr-
tno, hkrati pa se povečuje za-
nimanje za lokalno pridelano 
hrano, kar se na trgu odraža 
s še bolj raznoliko ponudbo v 
Sloveniji proizvedenih kako-
vostnih živil. Potrošniki po-
leg kakovosti, cenovne kon-
kurenčnosti in lokalnega po-
rekla surovin od proizvajal-
cev pričakujejo tudi inovati-
ven razvoj v smeri izboljše-
vanja sestave in okusa živil,« 
med drugim ugotavljajo na 
Inštitutu za nutricionistiko.

Razglasili najbolj 
inovativna živila
Inštitut za nutricionistiko je obravnaval 85 
predlogov in razglasil najbolj inovativna živila leta 
2022. Nagradi tudi Eti Kamnik in podjetju BeLife 
Kombucha.

Škofja Loka – Ekologi brez meja, Lidl Slovenija in Občina 
Škofja Loka so združili moči pri enem najpomembnejših iz-
zivov današnjega časa. Gre namreč za zmanjševanje količin 
zavržene hrane. V programu Hrana svoje mesto najde so 
se celovito lotili raziskovanja in odpravljanja vzrokov za za-
vržke v škofjeloških javnih ustanovah in gostinskih obratih. 
Največji delež pa k skupnim količinam zavržkov prispevajo 
gospodinjstva, zato želijo preveriti navade ravnanja s hrano 
družin, parov in posameznikov na območju občine Škofja 
Loka. Zanje so pripravili poseben izziv, saj bodo med 14. 
in 20. februarjem vsak v svojem gospodinjstvu spremljali 
prehranjevalne navade. Več izveste na spletni strani Občine 
Škofja Loka, kjer se do vključno 6. februarja lahko prijavite 
tudi za sodelovanje.  

Spremljali bodo prehranjevalne navade

Kranj – Lovska inšpekcija je sredi januarja v sodelovanju s 
predstavniki Policijske postaje (PP) Kamnik – gorske policije, 
PP Tržič, letalske enote policije Brnik, kamniške krajevne enote 
Zavoda za gozdove Slovenije in Lovišča s posebnim namenom 
Kozorog Kamnik opravila poostren nadzor nad vožnjo z mo-
tornimi sanmi v naravnem okolju na širšem območju Velike 
in Male planine ter Košute. Ugotovila je osem kršitev, od teh 
pet na območju PP Kamnik in tri na območju PP Tržič, poleg 
tega pa še eno kršitev oviranja uradnega postopka. Za kršitev 
je za posameznike zagrožena kazen od 40 do 100 evrov. Lani 
je inšpekcija opravila 53 nadzorov vožnje v naravnem okolju, 
pri tem pa je ugotovila 40 kršitev.

Nadzorovali vožnjo z motornimi sanmi

Kranj – Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano je 
objavilo javni razpis, s katerim namenja mladim kmetom 8,9 
milijona evrov finančnih podpor za zagon dejavnosti na kme-
tijah. Vloge za dodelitev podpore morajo vnesti v elektronski 
sistem v času od 14. februarja do 31. marca. Do podpore so 
upravičeni mladi kmetje, stari od 18 do vključno 40 let ter 
z ustreznim poklicnim znanjem in usposobljenostjo. Višina 
podpore znaša 45.000 ali 18.600 evrov, odvisno od tega, ali 
so pokojninsko in invalidsko zavarovani iz opravljanja kme-
tijske dejavnosti ali vključitev v to zavarovanje predvidevajo 
s poslovnim načrtom.

Pomoč mladim kmetom pri zagonu dejavnosti
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Jesenice, Kranj – Ekipa SIJ 
Acroni Jesenice, ki brani na-
slov državnih hokejskih pr-
vakov, je v torek na ledu v 
Podmežakli na prvi tekmi 
polfinala gostila SŽ Olim-
pijo.

Tekma se ni končala po 
željah jeseniških hokejistov 
in njihovih navijačev, saj 
jim ni uspelo premagati go-
stov, ki so si pred drugo pol-
finalno tekmo priigrali lepo 
prednost. V 13. minuti je SŽ 
Olimpijo v vodstvo popeljal 
Rok Kapel, v 48. minuti je 

mrežo domačih zatresel Ta-
dej Čimžar, v 57. minuti pa 
je končni izid 3 : 0 postavil 
Miha Zajc. Kot pravijo v je-
seniškem taboru, bodo na 
drugi polfinalni tekmi sku-
šali dokazati, da boj za finale 
v torek še ni bil odločen. 

Druga polfinalna tekma je 
na sporedu 8. februarja v Ti-
voliju.

Ta teden sta bili zaradi 
zdravstvenih težav odpove-
dani oziroma prestavljeni 
obe polfinalni tekmi med 
Triglavom in Slavijo Juni-
or, nova termina pa še nis-
ta znana. 

Prvi obračun Olimpiji
Na torkovi prvi polfinalni tekmi na Jesenicah so 
bili boljši hokejisti SŽ Olimpije.

Prvi je jeseniško mrežo zatresel Tržičan Rok Kapel.
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Maja Bertoncelj

Rudno polje – Pokljuka je bila 
zadnja dva konca tedna v zna-
menju biatlonskih tekmo-
vanj. Po pokalu IBU za mlajše 
člane je bilo še odprto evrop-
sko prvenstvo za mlajše člane, 
ki se je zaključilo v nedeljo.

Na individualni tekmi je 
bila Kaja Zorč 26., Matic Re-
pnik 56., v sprintu je Zorče-
va osvojila šesto mesto, kar 
je najboljša slovenska uvr-
stitev prvenstva, Pavel Tro-
jer je bil 27. Na zasledovanju 
je bila Lena Repinc 13., Tro-
jer 34. V štafeti mešanih pa-
rov je bila Slovenija v posta-
vi Teja Zadravec in Ruj Gro-
šelj Simić 16., v mešanih šta-
fetah pa so bili Kaja Zorč, 
Živa Klemenčič, Matic Rep-
nik in Jaša Zidar deveti. Or-
ganizatorji so bili z izvedbo 
zadovoljni. Končno oceno 
je podal Tim Farčnik, gene-
ralni sekretar OO Pokljuka: 

»Ker so v Hochfilznu zara-
di covida-19 odpovedali tek-
me pokala IBU za mlajše čla-
ne, smo prevzeli organizacijo 
in pomagali Mednarodni bia-
tlonski zvezi. Predvsem je po-
membno, da s tem utrjujemo 
svoj položaj med organiza-
torji, tudi v luči vedno večje-
ga boja za organizacijo tekem 
svetovnega pokala. Teden 
kasneje je sledilo še odprto 
evropsko prvenstvo za mlajše 
člane. Vse to je bila dobra po-
pestritev za turistično gospo-
darstvo na Bledu in v Bohi-
nju. Skupaj smo ustvarili več 
kot šest tisoč nočitev. Gosti-
li smo skupaj s spremljeval-
ci skoraj šeststo udeležen-
cev iz 32 držav. Za organiza-
cijo je skrbelo 150 članov or-
ganizacijskega odbora. V teh 
dveh tednih smo zelo stro-
go delovali v mehurčkih in 
še enkrat dokazali, da z upo-
števanjem strogega protoko-
la Mednarodne biatlonske 

zveze, predvsem pa tudi z na-
šimi izkušnjami s pretekle-
ga svetovnega prvenstva, lah-
ko takšno tekmovanje tudi v 
teh razmerah varno organi-
ziramo. Organizacija je pote-
kala na zelo visokem nivoju, 
ki smo ga vzpostavili s svetov-
nim prvenstvom. Prejeli smo 
pohvale s strani Mednarodne 
biatlonske zveze.«

V prihodnji sezoni bo Pok-
ljuka znova gostila tekme sve-
tovnega pokala v biatlonu. 
»Priprave se začnejo že prak-
tično sedaj. Je pa pomembno, 
da v sezoni, ko nimamo sve-
tovnega pokala, ohranjamo 
kontinuiteto v organizaciji in 
zato smo se tudi odločili, da to 
tekmovanje priredimo,« je še 
zaključil Tim Farčnik.

Pohvale pokljuškim organizatorjem
Odprto evropsko prvenstvo za mlajše člane je bilo največje biatlonsko tekmovanje v tej zimi na 
Pokljuki. Prihodnjo sezono bodo znova gostili tekme svetovnega pokala.

Najboljšo slovensko uvrstitev prvenstva je dosegla Kaja Zorč 
(SD Bohinj) s šestim mestom v sprintu. / Foto: Nina Jelenc, OO Pokljuka

Vilma Stanovnik

Kranj – Nekdanji mladinski 
svetovni prvak v supervele-
slalomu Miha Hrobat zad-
nja leta nastopa tudi v sve-
tovnem pokalu, prav minu-
li konec tedna pa je bil za 
člana Alpskega smučarske-
ga kluba Triglav nekaj po-
sebnega, saj je z dvajsetim 
mestom zablestel že na pet-
kovem smuku, v nedeljo pa 
je na sloviti progi Streif v Ki-
tzbühelu odpeljal še svoj 
najboljši smuk v karieri in 
osvojil 16. mesto. S simpa-
tičnim Kranjčanom sva se 
pogovarjala le nekaj dni pred 
odhodom proti Kitajski, kjer 
ga čakajo nastopi na olimpij-
skih igrah.

Ste zadovoljni s potekom le-
tošnje sezone?

Gotovo sezone nisem za-
čel tako, kot sem si želel. 
Smučal sem nekako toplo-
-hladno. Bilo so dobri od-
seki, delal pa sem preveč na-
pak. Lahko tudi rečem, da 
je moje smučanje potekalo 
preveč lepo in da nisem za-
dosti tvegal. Pred tekmo v 
Bormiu sem si rekel, da se 
bo treba za kaj več pač vre-
či po strmini in pokazati, kaj 
znam. Tako sem z zadnjimi 
predstavami precej bolj za-
dovoljen.

Smuk na sloviti progi Streif 
v Kitzbühelu je eden tistih, 
pred katerimi imajo spošto-
vanje celo najboljši. Vam pa 
je ravno tam uspelo doseči 
najboljši izid. Ni bilo treme?

Tudi mene je bilo na star-
tu malce strah, mislim pa, 
da vsaj nekaj strahu prav 

tako občutijo najboljši, go-
tovo tudi Beat Feuz in Ale-
ksander Aamodt Kilde. Je pa 
dejstvo, da mi proge, kot je 
v Kitzbühelu, res ustrezajo. 
Sploh če je ledena podlaga, 
saj sem tehnično zagotovo 
med boljšimi smučarji. Naj-
več izgubljam na ravninskih 

delih in pri tem moram še 
napredovati, čeprav gre iz 
sezone v sezono bolje. Nekaj 
sem že spremenil pri opre-
mi, nekaj pri smukaški preži 
– in to se že obrestuje.

Bližajo se olimpijske igre. 
Kaj vas čaka te dni?

Moj namen je, da se mal-
ce sprostim in spočijem, da 
se posvetim svojima dekle-
toma, hčerki Avi, ki bo mar-
ca dopolnila eno leto, ter par-
tnerki Lani. Z ekipo bomo šli 
tudi še na trening v Kranjsko 
Goro, v nedeljo pa že potuje-
mo proti Kitajski.

Pred časom ste dejali, da je 
vaš cilj tudi olimpijsko odlič-
je. Je dosegljivo že letos?

Proge ne poznam, saj je 
lansko sezono na njej od-
padla generalka. Kar vemo, 
lahko vidimo iz grafov. Dej-
stvo je, da se forma dviga in 
da je proga strma, kar mi 
ustreza. Če bom smučal, kot 
znam, in napadal od starta 
do cilja, pa sem lahko uvr-
ščen zelo visoko. Olimpij-
ske medalje napovedati res 
ne morem, zagotovo pa tudi 
to ni nemogoče.

Kdo so poleg Lane in Ave 
vaši največji navijači?

Zagotovo so to starši in 
dedi Janez. 

Odpeljal svoj najboljši smuk
Kranjčan Miha Hrobat je na zadnjih dveh smukaških preizkušnjah na slovitem Streifu v Kitzbühelu 
dosegel dva odlična rezultata, na nedeljski tekmi celo najboljšega v karieri. Tik pred odhodom na 
olimpijske igre je dokazal, da prihaja v vrhunsko formo in da tam tudi visoka mesta niso nedosegljiva. 

Miha Hrobat, ki bo 27. rojstni dan praznoval na  
Kitajskem, je pred odhodom na olimpijske igre v vedno 
boljši formi. / Foto: Gorazd Kavčič

Na začetku tedna je bila dokončno določena slovenska 
reprezentanca za nastop na olimpijskih igrah v Pekingu. 
Namesto Štefana Hadalina, ki je iz osebnih razlogov že 
zaključil letošnjo sezono, bo nastopil Nejc Naraločnik. 
Novinka na seznamu deskarske ekipe je Gloria Kotnik, 
nastopilo pa bo tudi vseh devet smučarskih tekačev 
in tekačic s prvotnega seznama. Tako bo na Kitajsko 
potovalo 43 slovenskih športnikov in športnic, vseh 
članov olimpijske odprave pa je 120. 

Škofja Loka, Žiri – Slovenska reprezentanca v floorballu se 
pripravlja na kvalifikacije za svetovno prvenstvo. Te naj bi 
potekale v začetku prihodnjega meseca v Italiji, vendar so jih 
zaradi trenutnega zdravstvenega stanja preložili. V pripravah 
nanje je minuli konec tedna naša reprezentanca odigrala 
dve prijateljski tekmi z Madžari. V soboto so bili varovanci 
selektorja Gorazda Tomca v dvorani na Podnu od gostov 
boljši, saj so zmagali z rezultatom 10 : 5. Na drugi priprav-
ljalni tekmi, ki je bila v nedeljo v Žireh, so z rezultatom 3 : 
4 zmagali gostje. 

Naša floorball reprezentanca gostila Madžare 

Šenčur – Lokostrelski klub Šenčur v sodelovanju z Lokostrel-
sko zvezo Slovenije pripravlja državno dvoransko prvenstvo. 
Jutri in v nedeljo bo potekalo v Športni dvorani Šenčur. Jutri 
se bo tekmovanje začelo s kvalifikacijami za vse kategorije in 
ekipe, prav tako pa bo potekalo prvenstvo za mlajše kategorije 
in veterane. Nedeljski spored se bo začel z eliminacijami po 
sobotnem kvalifikacijskem razporedu ter končal s podelitvami 
medalj in razglasitvami državnih prvakov.

V Šenčurju bo lokostrelsko državno prvenstvo

Kranj – V Mednarodni ženski jadranski ligi (WABA) so v 
torek košarkarice Triglava gostovale v glavnem mestu Se-
verne Makedonije. Tam so se pomerile z ekipo Badel 1862. 
Kranjčanke so tekmo začele slabo ter si hitro priigrale velik 
zaostanek. V drugi četrtini so se domačinkam približale na 
36 : 29. V drugem polčasu se jim je povsem zaustavil met 
iz igre, kar so košarkarice Badla 1862 izkoristile in zmagale 
z rezultatom 69 : 44. V državnem prvenstvu triglavanke že 
jutri čaka gostovanje v Slovenskih Konjicah. V torek je bila v 
Ljubljani odigrana tudi zaostala tekma 14. kola, kjer je ekipa 
Derby Ježica gostila Tosamo Ledito. Domžalčanke so slavile 
s 67 : 72. Tosama Ledita bo v nedeljo gostila Pro Bit Konjice. 
Tekma se bo začela ob 18. uri. Ekipa Domžal bo že danes ob 
19.30 gostila Akson Ilirijo. V Ligi Nova KBM je bil v ponedeljek 
zvečer odigran prestavljen gorenjski obračun 13. kola. Ekipa 
Gorenjske gradbene družbe Šenčur je gostila ECE Triglav in 
zmagala z rezultatom 106 : 77. Moštvi sta bili enakovredni le 
v prvi četrtini, nato pa so na parketu zagospodarili varovan-
ci domačega stratega Miljana Pavkovića. Kranjčani jutri ob 
18. uri gostijo Nutrisport Ilirijo, Gorenjska gradbena družba 
Šenčur pa odhaja k Rogaški.

Košarkarice Triglava poražene v Skopju
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OBČINA ŽELEZNIKI,  
ČEŠNJICA 48, 4228 ŽELEZNIKI

objavlja javni natečaj za zasedbo prostega  
uradniškega delovnega mesta 

VIŠJI SVETOVALEC ZA INVESTICIJE IN PROSTOR
v občinski upravi Občine Železniki (M/Ž),

za nedoločen čas s polnim delovnim časom in  
poskusnim delom 6 mesecev.

Kandidat vloži prijavo v pisni obliki (na priloženem obrazcu 
za prijavo), ki jo pošlje v zaprti ovojnici z označbo: »Javni na-
tečaj – višji svetovalec za investicije in prostor« na naslov: Ob-
čina Železniki, Češnjica 48, 4228 Železniki,  in sicer do vključno  
21. 2. 2022 (do 23.59 po e-pošti). Za pisno obliko prijave se šte-
je tudi elektronska oblika (skenirani obrazec za prijavo z izja-
vo o izpolnjevanju pogojev s podpisom kandidata), poslana na 
elek tronski naslov: uprava@obcina.zelezniki.si, pri čemer ve-
ljavnost prijave ni pogojena z elektronskim podpisom.

Celotni javni natečaj je objavljen na spletni strani občine  
Železniki https://www.zelezniki.si/razpis/589644.

»Že uveljavljenih ukre-
pov zaradi povečanega števi-
la okužb nismo spreminjali, 
saj jih zelo dosledno in v pol-
ni meri izvajamo že od začet-
ka epidemije,« pojasnjujejo. 
Z izvajanjem ukrepov jim je 
v zadnjem času uspelo za-
mejiti tudi interni izbruh 
okužb. V začetku tedna, ko 
smo jih poprosili za odgovo-
re na vprašanja, so sicer med 
zaposlenimi beležili oko-
li deset odstotkov okužb oz. 
odrejenih karanten. 

Precej več okužb kot v za-
četku leta beležijo tudi v Sku-
pini SIJ, koliko natančno, pa 
nam v odgovoru niso pojas-
nili. »Trenutno te okužbe 
še ne vplivajo na normalen 
potek proizvodnje in poslo-
vanja. Že ves čas epidemije 
skrbno izvajamo in prilaga-
jamo ukrepe za zajezitev šir-
jenja okužb,« pojasnjujejo. 
Poleg obveznih ukrepov iz-
vajajo še nekatere dodatne, s 
katerimi preprečujejo stike 
med delavci različnih timov, 
izvajajo tudi izmenično delo 
od doma in spodbujajo k sa-
motestiranju tudi zaposle-
ne, ki so cepljeni ali so co-
vid-19 preboleli. Dodajajo 
še: »Skozi celotno obdobje 
epidemije smo učinkovito 
obvladovali širjenje okužb in 
preprečevali grozdne okuž-
be, kar je zelo pomembno 
za nemoten proces dela, in 
delamo vse v smeri, da nam 
to uspe tudi v tem epidemič-
nem valu.«

V Novartisu, ki ima enega 
pomembnejših obratov tudi 
v Mengšu, je bilo sredi tega 
tedna odsotnih 330 oseb, kar 
ob skoraj šest tisoč zaposle-
nih predstavlja nekaj več kot 
petodstotni delež. Kot pravi-
jo v podjetju, odsotnost že 

vpliva na proizvodnjo zdra-
vil. Zato so ponovno uved-
li obvezno delo od doma za 
vse, ki jim narava dela to 
omogoča. Prav tako pa spod-
bujajo k samotestiranju tudi 
tiste, ki sicer izpolnjujejo po-
goj PC (preboleli, cepljeni). 

Tudi v škofjeloškem LTH 
Castingsu v zadnjem tednu 
beležijo skokovito rast od-
sotnosti zaposlenih. Trenu-
tno je odsotnih okrog deset 
odstotkov zaposlenih v nji-
hovih slovenskih obratih. 
Kot pravijo, se število dnev-
no spreminja oziroma viša, 
tako da na nekaterih delov-
nih mestih že zaznavajo res-
ne težave pri zagotavljanju 

nemotenega delovnega pro-
cesa. »Trudimo se, da ne bi 
bile ogrožene tudi nemote-
ne dobave kupcem, saj so 
naročila na zelo visokem ni-
voju. Trenutno situacijo re-
šujemo s prerazporeditvami 
in nadurnim delom, v prip-
ravi pa so še drugi ukrepi. 
Med drugim smo se v okvi-
ru GZS pridružili tudi pobu-
di o izjemah glede karanten 
v gospodarstvu,« so sporoči-
li iz podjetja.

Gospodarska združenja 
pozivajo k ukrepanju

V Gospodarski zborni-
ci Slovenija pa tudi na Obr-
tno-gospodarski zborni-
ci namreč pozivajo, naj se 
pod enakimi pogoji, kot to 
velja za zaposlene v zdra-
vstvu in vzgojno-izobraže-
valnih ustanovah, med izje-
me od karantene na domu 
uvrsti tudi zaposlene v go-
spodarstvu. 

Skrb vzbujajoče so tudi 
razmere v trgovinah, na kar 
so že konec prejšnjega te-
dna opozorili v Trgovinski 

zbornici Slovenije (TZS). 
Kot pravijo, so trgovci po-
nekod že prisiljeni v skraj-
ševanje delovnih časov pro-
dajaln, saj nimajo na raz-
polago dovolj delavcev. Od 
14. do 19. januarja se je de-
lež zaposlenih, ki so okuže-
ni ali v karanteni, s petih po-
večal na osem odstotkov. Po 
informacijah članov zbor-
nice izguba prihodka v ži-
vilskih trgovinah znaša naj-
manj deset odstotkov, v ne-
živilskih pa najmanj trideset 
odstotkov. Bojijo pa se, da se 
bo še povečala. Podobno kot 
nekatera druga gospodarska 
združenja so vladi predlaga-
li ukrepe, in sicer skrajša-
nje karantene s sedmih na 
pet dni in razrahljanje za-
konskih omejitev, ki veljajo 
za začasno in občasno delo 
upokojencev. S 1. marcem 
pa se bo obdobje nadomesti-
la za bolniško odsotnost, ki 
se izplačuje v breme deloda-
jalca, skrajšalo s trideset na 
dvajset delovnih dni, kar je 
bil tudi eden od predlogov 
gospodarstvenikov.

Zaradi covida težave tudi  
v podjetjih
31. stran

Med ukrepi, ki 
jih predlagajo 
gospodarstveniki, je 
skrajšanje trajanja 
karantene in pobuda za 
povečan obseg začasnega 
in občasnega dela 
upokojencev. 

Aleš Senožetnik

Ljubljana – Največji slovenski 
distributer električne energi-
je Skupina GEN-I je v minu-
lem letu posloval najbolje 
doslej. Poslovne rezultate so 
v začetku tedna predstavi-
li na novinarski konferenci.

Minulo leto je bilo za 
GEN-I prelomno. Kot pra-
vijo, so njihove zmožnos-
ti testirale zelena preobraz-
ba, digitalizacija, zdravstve-
na in predvsem energetska 
kriza, kljub temu pa so po-
slovali rekordno. 

»Ob ekstremnih razme-
rah na energetskih trgih, ki 
so marsikaterega dobavitelja 
prisilile k višanju cen ali celo 
opustitvi dejavnosti, smo v 
družbi GEN-I okrepili vred-
nost – za naše lastnike s štiri-
kratnim preseganjem plana 
čistega poslovnega izida, za 
stranke z zamrznjenimi ce-
nami, za zaposlene z razvo-
jem in nagradami ter za fi-
nančne institucije z najbolj-
šimi finančnimi rezultati v 
zgodovini družbe,« je pove-
dal Robert Golob, ki je do de-
cembra lani vodil podjetje. 

Prihodke od poslovanja 
so povišali na 3,4 milijar-
de evrov, čisti poslovni izid 

znaša 71 milijonov evrov, do-
nos za lastnike pa je 50,7-od-
stoten, zadolženost je padla 
pod nič. Kot so še povedali, 
so bili prejemki zaposlenih v 
družbi skoraj trikrat višji od 
slovenskega povprečja. Do-
dana vrednost na zaposle-
nega znaša 250 tisoč evrov, 
kar je približno petkrat več 
od povprečja od državi. Od-
jemalci električne energije 
so v primerjavi s konkurenco 
plačevali najmanj. Obljublja-
jo tudi, da do poletja cen tarif 
električne energije za gospo-
dinjstva ne bodo višali.

Prizadevajo si tudi za ze-
leno preobrazbo. V začetku 
leta je družba tako odjemal-
cem začela dobavljati elektri-
ko iz virov, ki ne povzročajo 
izpustov ogljikovega dioksi-
da. Vlaganja v digitalizacijo 
in zelene energije so poveča-
li za petdeset odstotkov.

Potem ko je dozdajšnji 
predsednik uprave Robert 
Golob konec novembra ni 
dobil soglasja za nov mandat 
in se zdaj podaja v politiko, 
pa je še vedno neznano, kdo 
bo GEN-I vodil v prihodnje. 
V torek je propadel še tretji 
poskus rednega imenovanja 
uprave, tako da se nadaljuje 
sodni postopek imenovanja.

Za GEN-I 
najuspešnejše leto
Za družbo GEN-I je najuspešnejše leto. Prihodke 
so povečali na 3,4 milijarde evrov, čisti dobiček je 
znašal 71 milijonov evrov.

Aleš Senožetnik

Ljubljana – V ponedeljek na 
ljubljansko borzo kot prva 
nepremičninska družba 
vstopa Equinox nepremič-
nine, že danes pa bo znana 
referenčna cena delnic. Kot 
so zapisali v sporočilu za jav-
nost, je vrednost družbe za-
sidrana v obstoječih vrhun-
skih nepremičninah v lasti 
družbe. Med njihovimi ne-
premičninami so namreč 
Grand hotel Union, Ho-
tel Lev in denimo tudi po-
slovni objekt Modna hiša, 

poslovni prostori Kompa-
sa, Nogama in Dela. Pošte-
na vrednost njihovih nepre-
mičnin je bila na podlagi 
revidiranega poročila sredi 
lanskega leta ocenjena na 
dobrih sto milijonov evrov. 
Kot pravi Matej Rigelnik, iz-
vršni direktor družbe, se z 
njihovim vstopom na delni-
ški trg odpira alternativa kla-
sičnim naložbam v nepre-
mičnine. Tovrstne naložbe 
so namreč dostopnejše tudi 
vlagateljem, ki sami nimajo 
sredstev, da bi investirali v 
lastno nepremičnino.

Na borzo vstopa prva 
nepremičninska družba Aleš Senožetnik

Ljubljana – V sredo so v 
Združenju Manager pode-
lili priznanja najvidnejšim 
managerjem. Priznanje za 
življenjsko delo je prejel dol-
goletni generalni direktor 
družbe Spar Slovenija Igor 
Mervič. Spar je pod njego-
vim vodstvom postal trgovec 
z drugim največjim tržnim 
deležem v Sloveniji, podje-
tje pa je zraslo tudi po številu 
zaposlenih – s 120 na 4877. 
Danes je član nadzornega 
sveta družbe in svetovalec 
koncerna. »Managerji smo 
vedno vmes med lastniki, ki 

zahtevajo dobiček, in med 
zaposlenimi, ki zahtevajo, 
da si dober vodja. Zame sta 
bili tako samo dve merili: do-
biček, ki zadovolji lastnika 
in ki ga v Sparu nismo niko-
li maksimizirali, in tisto, kar 
je najpomembnejše – zado-
voljstvo zaposlenih,« je po-
vedal ob podelitvi. Artemi-
da, priznanje, ki ga podelju-
jejo managerkam, ki so pre-
bile stekleni strop in prvič 
prevzele najvišjo vodstveno 
funkcijo, je šlo v roke Aniti 
Stojčevski, izvršni direktori-
ci SKB banke. Mladi mana-
ger leta je postal Miha Sen-
čar s ptujskegaTenzorja.

Priznanje Igorju Merviču

Brdo pri Lukovici – Kranjska čebela je tokrat poletela zelo da-
leč, na svetovno razstavo Expo v Dubaj, kjer predstavlja sebe, 
slovensko čebelarstvo in čebelarski turizem, so sporočili iz 
Čebelarske zveze Slovenije in dodali, da je v Dubaj »priletela« 
3D-replika kranjice, ki v 90 odstotkih morfološko ustreza pravi 
čebeli in je v slovenskem paviljonu deležna velike pozornosti. 
Čebelarska zveza je na Expu predstavila novo slovensko prido-
bitev – Hišo kranjske čebele in pobudo Dan sajenja medovitih 
rastlin, v okviru katere naj bi do leta 2030 v Evropi posadili tri 
milijarde medovitih dreves, s čimer bi prispevali k znižanju 
emisij toplogrednih plinov.

Kranjska čebela poletela v Dubaj

Podjetja skrbno izvajajo ukrepe za preprečevanje epidemije, ob rasti števila odsotnosti pa 
so gospodarstveniki vladi predlagali tudi nekatere ukrepe. Fotografija je simbolična. 
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Maša Likosar

Ljubljana – V tem času so po-
licisti poostreno preverjali, 
ali vozniki med vožnjo tele-
fonirajo oziroma uporablja-
jo druge naprave ter opre-
mo, kot so tablice, prenosni 
računalniki, slušalke, ki mo-
tijo voznikovo vidno in sluš-
no zaznavanje ali možnost 
obvladovanja vozila. Ugoto-
vili so kar 2.658 kršitev, od 
tega so v 340 primerih iz-
rekli zgolj opozorilo. Z akci-
jo, ki jo je tudi letos koordini-
rala Agencija za varnost pro-
meta in jo bodo ponovili no-
vembra, so opozarjali na ne-
varnost uporabe telefonov in 
drugih naprav v prometu. 

Različne mednarodne 
raziskave najpogosteje nava-
jajo štiri glavne skupine mo-
tilcev, ki med vožnjo odvra-
čajo pozornost, in najvišje 
se uvršča prav uporaba mo-
bilnega telefona. »Raztrese-
ni vozniki, ki niso osredoto-
čeni na dogajanje na cesti in 
ob njej, predstavljajo viso-
ko tveganje za nastanek pro-
metne nesreče,« so dejali na 
agenciji, kjer so v realnem 
cestnem okolju leta 2017 iz-
vedli nevroznanstveni poiz-
kus, ki je pokazal, da so voz-
nikovi možgani med vožnjo 
ob sočasni uporabi telefo-
na bistveno bolj obremenje-
ni. »Oči cesto sicer gledajo, 

toda možgani tega 'ne vidi-
jo', saj je vidni korteks bi-
stveno zmanjšan. Kaj vse se 
lahko zgodi ob takšni vožnji 
'na slepo' že v petih sekun-
dah, kolikor traja povprečno 
ukvarjanje s telefonom? Pri 
hitrosti petdeset kilometrov 
na uro ob visokem tveganju 
za nastanek nesreče prevozi-
mo več kot sedemdeset me-
trov. Vožnja je kompleksna 
aktivnost, ki ji moramo pos-
vetiti vso pozornost,« so do-
dali. 

V skladu z zakonskimi 
spremembami, ki so zače-
le veljati sredi avgusta lani, 
je za uporabo mobilnega te-
lefona med vožnjo za voz-
nike motornih vozil po no-
vem predpisana globa 250 
evrov ter tri kazenske toč-
ke. Za udeležence v prome-
tu, ki ne potrebujejo vozni-
škega dovoljenja, pa znaša 
globa za neupravičeno upo-
rabo mobitelov, slušalk in 
drugih naprav med vožnjo 
120 evrov. »Ko ste v prome-
tu, se osredotočite na cesto, 
ne zaradi strahu pred globo, 
temveč zaradi svoje varnos-
ti in varnosti drugih,« so po-
udarili na agenciji, ki sku-
paj s policijo svetuje: »V pri-
meru nujne uporabe mobil-
nega telefona se ustavite na 
primernem mestu zunaj vo-
zišča in pot nadaljujte šele, 
ko končate pogovor.«

Ugotovili več kot 
dva tisoč kršitev
Med 10. in 23. januarjem je potekala nacionalna 
preventivna akcija Varno brez telefona.

Kranj – Gorenjski prometni policisti so minuli konec tedna 
poostreno nadzirali hitrost na avtocesti, pri čemer so uporabili 
kombinacijo vozila s sistemom Provida in laserski merilnik 
hitrosti. Obravnavali so 28 prehitrih voznikov, po 14 z vsakim 
sistemom. Največja dosežena hitrost pri merjenju z vozilom 
je bila 204 kilometre na uro, z laserskim merilnikom hitrosti 
pa 200 kilometrov na uro. V predoru Ljubno, kjer je hitrost 
omejena na 100 kilometrov na uro, so obravnavali še voznika, 
ki je vozil 152 kilometrov na uro. V enem primeru so proti voz-
niku ukrepali tudi zaradi vožnje na prekratki varnostni razdalji. 
Proti vsem udeležencem potekajo prekrškovni postopki, so 
sporočili s kranjske policije. 

Poostreno nadzirali hitrost na avtocesti

Maša Likosar

Ljubljana – V začetku janu-
arja je nepreviden voznik tr-
čil v pešca, ki je na kraju nes-
reče umrl, pretekli teden pa 
sta se zgodili še dve prome-
tni nesreči, ki sta terjali dve 
življenji. Vsem sta botrova-
li neprilagojena hitrost in 
neprevidnost. Kot kažejo 
ugotovitve policistov, eden 
od povzročiteljev ni upora-
bljal varnostnega pasu, ki bi 
mu lahko rešil življenje.

V letu 2021 je bilo stanje var-
nosti cestnega prometa manj 
ugodno kot leto prej. Po še ne 
dokončnih podatkih je poli-
cija obravnavala 17.008 pro-
metnih nesreč ali 13,1 odstot-
ka več kot v letu 2020. V teh 
nesrečah je 115 udeležencev 

umrlo. Hudo telesno poško-
dovalo se je 770 udeležen-
cev, lahko telesno poškodo-
vanih pa je bilo 5.628. »Sta-
nje prometne varnosti v pri-
merjavi z letom 2020 je si-
cer treba postaviti v kontekst 
epidemije covida-19, ki je v 
negativnem smislu vplivala 
predvsem v obdobjih, ko so 
se omejevalni ukrepi sprosti-
li. Slovenija si je z Nacional-
nim programom varnosti ce-
stnega prometa zastavila vi-
soke cilje in tako število po-
škodovanih in umrlih udele-
žencih v cestnem prometu je 
za sodobno družbo nespreje-
mljivo,« so pojasnili na gene-
ralni policijski upravi, kjer si 
prizadevajo, da bi s stalnim 
in kontinuiranim nadzorom 
izboljšali varnost cestnega 

prometa. »Zato bomo v pri-
hodnjih dneh še bolj okrepi-
li svojo prisotnost v prome-
tu. Ob vseh že načrtovanih 
aktivnostih bodo tako poli-
cisti ob rednem delu pove-
čali nadzor cestnega prome-
ta, ki bo usmerjen v najpogo-
stejše in problematične de-
javnike najhujših prometnih 
nesreč, kot sta denimo pre-
hitra vožnja in vožnja pod 
vplivom alkohola, 3. februar-
ja 2022 pa znova načrtujemo 
tudi maraton nadzora hitro-
sti,« so dodali. 

Policisti sicer skupaj z dru-
gimi pristojnimi službami 
nenehno izvajajo različne 
aktivnosti, s katerimi posku-
šajo narediti ceste varnej-
še. Eden najpomembnejših 
dejavnikov pri oblikovanju 

prometne varnosti, na ka-
terega imajo policisti naj-
več vpliva, je ravnanje vsake-
ga udeleženca. Zato znova 
pozivajo k preudarnemu in 
spoštljivemu ravnanju v pro-
metu. »Spoštujte cestnopro-
metna pravila, saj obstajajo 
z razlogom. Prilagodite vo-
žnjo voznim in varnostnim 
razmeram na cestah pa tudi 
svojim sposobnostim. Za 
volan nikdar ne sedite pod 
vplivom alkohola, v prome-
tu bodite vselej odgovorni 
do sebe in drugih, predvsem 
šibkejših udeležencev, in se 
zavedajte, da lahko z bolj de-
fenzivno vožnjo preprečite 
marsikatero nesrečo, ki bo 
lahko vam ali drugim za ved-
no spremenila življenje,« so 
poudarili. 

Na cestah ugasnila že tri življenja
Čeprav januar praviloma sodi med prometno najvarnejše mesece v letu, so letošnjega zaznamovale 
že tri smrtne prometne nesreče. Policisti bodo zato v prihodnjih dneh poleg rednih in načrtovanih 
nadzorov v prometu dodatno okrepili svojo prisotnost na cestah.

Maša Likosar

Ljubljana – Številne nesre-
če v gorah zahtevajo hitro, 
usklajeno in profesionalno 
posredovanje. V Sloveniji za 
to, da ponesrečenci in obole-
li v najkrajšem času prejme-
jo potrebno zdravniško oskr-
bo, poskrbijo gorski reševal-
ci, zdravniki in dežurne po-
sadke helikopterjev. Sloven-
ska vojska in policija pomaga-
ta pri reševanju v gorah s he-
likopterji, ki so gorskim reše-
valcem na razpolago vsak dan 
v vidnem delu dne. Slovenska 
vojska zagotavlja dve dežur-
ni posadki, ki sta v 15 minu-
tah pripravljeni za polet. De-
žurne helikopterske posad-
ke so stacionirane na Letali-
šču Edvarda Rusjana v Mari-
boru in na vojaškem delu Le-
tališča Jožeta Pučnika na Br-
niku, prav tako je helikopter 
v 120-minutni stalni priprav-
ljenosti za polet na Letališču 
Cerklje ob Krki. Kot je povedal 

namestnik poveljnika 15. pol-
ka vojaškega letalstva podpol-
kovnik Robert Špernjak, bodo 
zaradi povečanega števila ne-
sreč v gorah dodaten helikop-
ter na Brniku zagotovili med 
zimskimi počitnicami. 

Po Špernjakovih besedah 
od aktivacije do vzleta heli-
kopterja v povprečju mine 
sedem minut. »Število po-
sredovanj s helikopterji se je 
v zadnjih desetih letih podvo-
jilo. Leta 2012 smo izvedli 91 
helikopterskih reševanj, lani 
pa 196. Letos smo v gorah 
posredovali že desetkrat,« je 
povedal in še dodal, da je lete-
nje v visokogorju zelo zahtev-
no, čemur botrujejo nepred-
vidljive in hitro spreminja-
joče se vremenske razmere, 
poleg tega se z višino zmanj-
šujejo tudi sposobnosti heli-
kopterja. 

Predsednik Komisije za le-
talsko reševanje GRZS Toni 
Smolej je pojasnil, da so gor-
ski reševalci lani opravili več 

kot 630 reševalnih interven-
cij, od teh polovico s helikop-
terjem. V gorah je v letu 2021 
umrlo 29 planincev, 22 zara-
di poškodb v gorskih nesre-
čah, 7 zaradi nenadnih obo-
lenj in drugih razlogov. Letos 
je bilo do 24. januarja zabele-
ženih že 47 nesreč, življenje 
pa je izgubilo že osem oseb, 
za šest so bile usodne prehu-
de poškodbe predvsem zara-
di zdrsov in padcev, dve pa sta 
življenje izgubili zaradi ne-
nadnega obolenja. »Trenu-
tno so razmere v gorah in vi-
sokogorju izredno zahtevne, 
obiskovalcev pa nenormal-
no veliko. Opažamo, da veli-
ko ljudi ni usposobljenih za 
turo, na katero gredo, fizično 
in psihično niso dovolj prip-
ravljeni, obenem je njihovo 
tehnično znanje pomanjklji-
vo. Četudi morda imajo pri-
merno opremo, je ne upora-
bljajo vedno pravilno. Vsem 
tem svetujem, da se pred 
pohodom udeležijo gorniš-
kih tečajev, ki jih organizira 

Planinska zveza Slovenije,« je 
dejal Smolej in dodal, da vsa-
ka intervencija zahteva tudi 
klasično reševanje, pri kate-
rem pa ekipa pride na kraj 
nesreče »po tleh«. V enem to-
vrstnem dogodku je po nje-
govih besedah udeleženih 
najmanj 15 reševalcev. V Slo-
veniji imamo po njegovih po-
datkih 61 reševalcev letalcev, 
od tega 18 zdravnikov, ki so 
usposobljeni za delo s heli-
kopterjem. Opozoril je še na 
pobočja, za katera je znano, 
da so poledenela in predsta-
vljajo veliko nevarnost. »Vsak 
zdrs, ki se pripeti na tovrstnih 
pobočjih, je zanesljivo pogu-
ben,« je poudaril. 

Na novinarski konferen-
ci je so predstavili tudi vi-
deoposnetek usposablja-
nja gorskih reševalcev s po-
sadko Slovenske vojske pri 
enem najtežjih reševalnih 
postopkov, imenovanem re-
zanje vrvi, ki se uporablja pri 
helikopterskem reševanju iz 
stene. 

Število nesreč v gorah narašča
Na novinarski konferenci ministrstva za obrambo so v sodelovanju z Gorsko reševalno zvezo Slovenije 
(GRZS) predstavili helikoptersko reševanje v gorah in podatke o razmerah in nesrečah v visokogorju. 

Gorski reševalci so lani opravili več kot 630 reševalnih 
intervencij, od teh polovico s helikopterjem.
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Toni Smolej, predsednik Komisije za letalsko reševanje GRZS
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Mojstrana – V Mojstrani je neznani storilec iz odklenjenega 
osebnega avtomobila odtujil bančno kartico in z njo skušal 
opraviti dvig. Lastnik je imel nastavljeno varnostno SMS-opo-
zorilo in je kartico lahko takoj preklical. Do dviga ni prišlo. 
»Številko PIN hranite ločeno od kartic in na varnem mestu,« 
pozivajo na kranjski policiji. 

Odtujil bančno kartico in z njo skušal opraviti dvig

Kranj – Gorenjski policisti 
so v sredo obravnavali pro-
metno nesrečo s telesnimi 
poškodbami. V Kranju je vo-
znica na prehodu za pešce 
trčila v mlajšega otroka, ki 
je po podatkih policije lažje 
poškodovan. Proti njej pote-
ka prekrškovni postopek.

Trčila v mlajšega otroka
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Kultura
V Galeriji Ivana Groharja je v 
posebnem ambientu razstava z 
naslovom Trn. Stran 14

Pogovor
Klemen Langus, karizmatični 
vizionar turizma v Bohinju: »Jaz 
nisem za v Dubaj.« Stran 15

Zanimivosti
Noah Charney: »Jože Plečnik je 
po mojem mnenju daleč največji 
slovenski umetnik.« Stran 16

Vilma Stanovnik

Minulo nedeljo je minilo 
150 let od rojstva arhitekta 
Jožeta Plečnika. Dva dneva 
pred obletnico so priložno-
stno razstavo v njegov spo-
min odprli v avli Centra sle-
pih, slabovidnih in starejših 
v Škofji Loki, kjer zadnja leta 
živi tudi 85-letni Mojmir To-
zon, ki se še dobro spomni 
arhitekta in njegove druži-
ne, saj so bili sprva sosedje, 
kasneje pa so ostali družin-
ski prijatelji. Njegova druži-
na in tudi on sam sta ohrani-
la več prijateljevih predme-
tov in fotografij, večino pa 
so jih že podarili muzeju v 
Plečnikovi hiši. Nekaj jih še 
vedno hrani Mojmir Tozon, 
med najdragocenejšimi pa 
je mamina spominska knji-
ga, kjer so zapisani tudi ver-
zi Jožeta Plečnika.

Sosedje in prijatelji
»Moja rojstna hiša je po-

leg hiše Plečnikovih. To je na 
Ciril-Metodovem trgu, kjer 
je bil sprva doma Jože Pleč-
nik, kasneje pa je tam žive-
la njegova sestra. Moji starši 
so bili njihovi sosedje in dru-
žinski prijatelji. Jože Plečnik 
je sprva nameraval družin-
sko hišo obnoviti, potem pa 
je ugotovil, da je statika sla-
ba, in se je odločil za nakup 
hiše v Trnovem. Maca Mat-
kovič, ki je bila njegova neča-
kinja, je bila tako rekoč naša 
guvernanta, saj je bila skoraj 
vsak dan pri nas in nas je ot-
roke tudi poučevala. Med pr-
vimi spomini je zlasti živ tis-
ti, ko sem bil star 14 let in naj 
bi za šolsko razstavo izdelal 
kip antičnega metalca kopja. 
Nekaj časa sem se doma tru-
dil sam, potem pa mi je Maca 
rekla, naj grem v Trnovo k 

stricu Jožetu. Tja sva šla z 
bratom Tomažem, ko pa je 
izvedel, kaj potrebujem, naju 
je poslal k sosedu Slivarju, ki 
je imel rezbarsko delavnico. 
No, kipa nisem nikoli nare-
dil,« pravi Mojmir Tozon, ki 
je s starši in Maco Matkovič 
arhitekta Plečnika velikokrat 
obiskoval na njegovem vrtu. 

Spomini na vrt
»Jože Plečnik je imel v 

Trnovem res lep ter s sad-
jem in zelenjavo bogat vrh. 
Tudi mi smo dobili marsika-
teri pridelek, tudi pomaran-
če in limone, ki so rasle tam. 
Obdeloval ga je vrtnar Jože 
Strgar, agronom, ki je bil 
kasneje tudi ljubljanski žu-
pan. Arhitekt Plečnik ni imel 
svoje družine in otrok, imel 
pa je brata Andreja in Jane-
za ter sestro Marijo. Pogosto 
so ga obiskovali tudi nečaki. 
Imel je precej obiskov, veči-
noma pa so bili to strokovnja-
ki z njegovega področja. Nje-
gov sosed je bil Fran Saleški 
Finžgar. Ta je bil župnik v 
trnovski cerkvi in dogovorila 
sta se, da bosta podrla ograjo 
med hišama,« svoje spomine 
obuja Mojmir Tozon, ki je si-
cer po poklicu ekonomist, ve-
čino časa pa se je ukvarjal s 
kulturo oziroma režijo. 

V Škofji Loki se dobro 
počuti

»Upokojenec sem že več 
kot štirideset let, saj sem 
imel precej težav s hrbtenico 

pa tudi videl sem zelo slabo. 
Trinajst let sem že tukaj v 
Centru slepih, slabovidnih 
in starejših v Škofji Loki. Da 
pridem ravno v ta dom, sem 
se odločil zaradi težav z vi-
dom, trenutno pa vidim le še 
okoli sedem odstotkov. Tu-
kaj se res odlično počutim, 
všeč mi je prav vse, od kadra 
do okolice, ogromno je de-
javnosti. Imam svojo sobo 
z balkonom in kopalnico, 
prav tako imam računalnik 
z monitorjem in tako sprem-
ljam vse dogodke. Imel sem 
tudi pet bratov, trije smo 
še živi. Imam tri otroke, tri 
vnukinje, enega vnuka in 
enega pravnuka. Redno me 

obiskuje žena Mija,« pravi 
Mojmir Tozon, ki pa je naj-
večjo podpornico za posta-
vitev razstave ob obletnici 
rojstva Jožeta Plečnika na-
šel v delovni terapevtki De-
nis Kamnar.

»Že pred leti sva se z gos-
podom Tozonom pogovar-
jala o Jožetu Plečniku, saj 
tudi jaz občudujem njegovo 
delo. Tudi kasneje je beseda 
večkrat nanesla nanj, pred 
kratkim pa je prišel do mene 
in me vprašal, ali bi mu ob 
obletnici njegovega rojstva 
pomagala pripraviti razsta-
vo. Seveda sem bila tudi jaz 
navdušena, saj se mi je zdel 
res primeren trenutek, da se 

tudi v naši hiši skupaj z os-
talimi stanovalci spomnimo 
nanj. Pripravila sva tri pano-
je in mnogi se sedaj ustavi-
jo ob njih. Stanovalci si že-
lijo iti tudi na ogled njego-
ve hiše, in če bodo koronski 
ukrepi to dopuščali, se bomo 
zagotovo še letos odpelja-
li v Ljubljano,« pravi Denis 
Kamnar, ki je zbrala tudi 
mnoge Plečnikove zname-
nitosti, ki na razstavi na pa-
nojih dopolnjujejo zbirko. 

»Želim si, da se ob pano-
jih pri vhodu v naš dom ne 
bi ustavljali le stanovalci, 
ampak tudi obiskovalci, saj 
je razstava res prijetna,« do-
daja Mojmir Tozon.

Še vedno živ spomin na 
slavnega arhitekta
Ob obletnici rojstva Jožeta Plečnika so v avli Centra slepih, slabovidnih in starejših Škofja Loka pripravili razstavo, pobudnik zanjo pa je bil njihov stanovalec 
Mojmir Tozon, ki še vedno hrani predmete in fotografije iz časa, ko je njegova družina prijateljevala s slavnim arhitektom in njegovimi bližnjimi.

Mojmir Tozon in delovna terapevtka Denis Kamnar sta skupaj poskrbela za zanimivo 
razstavo o arhitektu Plečniku.

Spominska knjiga mame Mirjam Tozon, ki jo hrani sin 
Mojmir, v njej pa je zapisano tudi posvetilo Jožeta Plečnika
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Od petka do petka

Simon Šubic

Golob predsednik 
Gibanja Svoboda

Nekdanji predsedniki 
uprave družbe Gen-I Robert 
Golob, ki mu v zadnjem ob-
dobju ankete napovedujejo 
precejšen uspeh na držav-
nozborskih volitvah, je v po-
nedeljek predstavil rezultate 
lanskega rekordnega poslo-
vanja Gen-I in oznanil, da 
umika soglasje za vodenje 
družbe. V sredo so ga že iz-
volili za predsednika stran-
ke Gibanje Svoboda, v kar so 
ob tej priložnosti preimeno-
vali stranko Z.Dej, ki jo je od 
ustanovitve maja lani vodil 
Jure Leben, nekdanji minis-
ter za okolje in prostor v vla-
di Marjana Šarca. Nimamo 
se namena prerekati o pre-
teklosti, ampak se ukvarjati 
izključno s prihodnostjo, je 
Golob poudaril po kongre-
su Gibanja Svoboda, v kate-
ro sta se včlanila tudi nepo-
vezana poslanca Janja Slu-
ga in Jurij Lep. V ponede-
ljek je Golob za oddajo Stu-
dio City na TV Slovenija si-
cer zavrnil možnost sodelo-
vanja s stranko SDS premi-
erja Janeza Janše in stranka-
mi, ki s SDS sodelujejo, ker 
da ne želi nikoli sodelova-
ti z nekom, ki širi sovraštvo, 
jezo in prepir med ljudmi. 
Janša mu je v tvitu odgovo-
ril s švicarsko basnijo: »Go-
lobi brskajo po mestnem 

smetišču, otroci in bogati 
sprehajalci jih krmijo v par-
kih … – in zato golobi verja-
mejo, da je tudi nebo njiho-
vo. Dokler ne pride sokol.« 
Janša tudi meni, da gre pri 
Golobu za popravni izpit Zo-
rana Jankovića. 

Diplomatski zbor na Brdu

Predsednika republike in 
vlade Borut Pahor in Janez 
Janša sta v torek na Brdu 
pri Kranju gostila tradicio-
nalni sprejem za diplomat-
ski zbor ob začetku novega 
leta. Oba sta poudarila dob-
re odnose s sosednjimi dr-
žavami. Pahor je spregovo-
ril tudi o odnosih s Kitajsko, 
ki so v zadnjem času aktu-
alni zaradi Janševe izjave o 
Tajvanu. »Slovenija že vse 
od vzpostavitve diplomat-
skih odnosov s Kitajsko do-
sledno zagovarja načelo ene 
Kitajske, kar je tudi politika 
EU. Gospodarsko predstav-
ništvo Taipeia pa bi bilo do-
brodošlo, kot je dobrodoš-
lo v večini drugih držav čla-
nic EU,« je dejal Pahor. Jan-
ša je med drugim poudaril 
dosežke slovenskega pred-
sedovanja Svetu EU in na-
povedal, da bo Slovenija 
posebno pozornost še nap-
rej namenjala tudi Srednji 
Evropi, ki je po njegovih be-
sedah naše naravno kultur-
nozgodovinsko in geograf-
sko okolje. Tradicionalne-
ga novoletnega sprejema 

se je udeležilo okoli 85 di-
plomatov. Nekateri diplo-
mati niso prišli zaradi epi-
demioloških razmer, manj-
kala sta tudi kitajski in hrva-
ški veleposlanik.

Nicoletti ni odgovarjal na 
vprašanja

Preiskovalna komisija, ki 
na zahtevo opozicije ugota-
vlja politično odgovornost 
pri vladnih ukrepih med epi-
demijo do marca lani, je ta 
teden zaslišala nekdanjega 
zdravstvenega ministra To-
maža Gantarja in Klemena 
Nicolettija, enega od lastni-
kov podjetja Majbert Pharm, 
ki je decembra 2020 mi-
nistrstvu za zdravje proda-
lo hitre teste na koronavi-
rus. Kasneje se je izkazalo, 
da so bili testi neustrezni, a 
jih je Nacionalni laboratorij 
za zdravje, okolje in hrano 
vseeno potrdil. V zvezi s te-
sti, ki jih je priskrbelo podje-
tje Majbert Pharm, je polici-
ja decembra lani izvedla več 
hišnih preiskav. Kriminali-
sti so bili tudi pri Nicolettiju, 
zato ta na vprašanja komisi-
je ni hotel odgovarjati, ker si 
ne želi škodovati v predka-
zenskem postopku in kas-
neje morebiti tudi v kazen-
skem postopku. Gantar pa 
je med drugim ocenil, da bi 
vlada lahko v prvih valovih 
epidemije covida-19 v neka-
terih primerih ravnala bolje. 
Med drugim je obžaloval, da 

so bile šole med epidemijo 
v določenem obdobju zapr-
te, gospodarstvo pa je delo-
valo, za napačno je označil 
tudi imenovanje Jelka Kaci-
na za vladnega govorca. 

Državni svetniki 
predlagajo nov praznik 

Državni svetniki so na sre-
dini seji sklenili, da bodo v 
državni zbor vložili pred-
log dopolnitev zakona o pra-
znikih in dela prostih dne-
vih, po kateri bi med držav-
ne praznike uvrstili tudi dan 
slovenske demokracije, ki 
bi ga praznovali 12. maja, v 
spomin na ustanovitev Slo-
venske kmečke zveze 12. 
maja 1988. Kot so zapisa-
li v sporočilu za javnost, je 
eden glavnih očetov sloven-
ske demokratizacije in osa-
mosvojitve Ivan Oman za ta 
dogodek dejal, da je »prile-
tela prva lastovka slovenske 
pomladi«. Praznik ne bi bil 
dela prost.

Padec Slovenije pri 
indeksu korupcije 

Nevladna organizacija 
Transparency International 
je ta teden objavila indeks 
zaznave korupcije za leto 
2021, ki kaže, da se je Slo-
venija med 180 državami z 
oceno 57 uvrstila na 41. mes-
to. S tem je zdrsnila za šest 
mest in se je odrezala celo 
najslabše po letu 2013. 

Preimenovali stranko 
in izvolili Goloba

Robert Golob je v ponedeljek še predstavil rezultate 
poslovanja družbe Gen-I, dva dni kasneje so ga izvolili za 
predsednika Gibanja Svoboda. / Foto: Gen-I

Predsednika republike in vlade Borut Pahor in Janez Janša 
sta na Brdu pri Kranju tradicionalno gostila diplomatski zbor. 

Slovenija je lani na indeksu zaznave korupcije zdrsnila za 
šest mest na 41. mesto, kar je najslabše po letu 2013.

med sosedi

Jože Košnjek

Slovenci v zamejstvu (835)

Katarina in njen Žurnal
Pred enajstimi leti se je 

43-letna mag. Katarina Wa-
kounig - Pajnič iz Ljubljane 
preselila na Koroško, v Kot-
maro vas (Koettmannsdorf) 
v Gurah, nad levim bregom 
Drave. Pred sedemnajstimi 
leti se je namreč njena pot 
srečala s potjo znanega ko-
roškega slovenskega novi-
narja Bojana Wakouniga, ki 
izhaja iz številne slovensko 
zavedne Kovačeve rodbine 
iz Mlinč (Müllnern) v bliži-
ni Žitare vasi (Sittersdorf) v 
Podjuni. Katarina, ki je po 
maturi na gimnaziji v Kočev-
ju diplomirala in magistrira-
la na Oddelku za geografijo 
Filozofske fakultete v Lju-
bljani in je pred selitvijo na 
Koroško delala na Statistič-
nem uradu Republike Slo-
venije, in Bojan sta si v Kot-
mari vasi uredila dom. Ima-
ta dva otroka: sina Gorazda 

in hčerko Živo. Oba govori-
ta slovensko. Koroška me je 
prijazno sprejela, pove Ka-
tarina. Za to se je potrudila 
tudi sama. Dela v znani ce-
lovški Odvetniški pisarni 
Grilc, Vouk, Škof, že od leta 
2011 pa je sekretarka društva 
Naš otrok, ki upravlja dvoje-
zični otroški vrtec Mohor-
jeva v Celovcu, in dejavna 
v Slovenskem prosvetnem 
društvu Gorjanci v domači 
Kotmari vasi. Je tudi ustano-
viteljica slovenskih portalov 
Avstrijska Koroška na Face-
booku, Instagramu, spletni 
stani in tudi na YouTubu.

Katarina Wakounig - Paj-
nič je tudi novinarka in ure-
dnica ter predstavlja v Avstri-
ji Slovenijo. Leta 1974 je ce-
lovška oglaševalska agenci-
ja Centropa Werbung zače-
la izdajati turistični vodnik 
z imenom Žurnal Alpen 

Adria, ki povezuje trojezič-
no območje med Alpami in 
Jadranom. Zanj pravijo, da 
je eden od najbolj znanih in 
priljubljenih turističnih vod-
nikov za goste iz Koroške, 
Slovenije, Italije in drugih 
držav, saj je prikupno obliko-
van in trijezičen. Tak način 
obveščanja je v sedanjih ko-
ronačasih še posebej aktua-
len. V Žurnalu lahko vsakdo 
najde sto in eno idejo za iz-
let. Naklada je visoka, saj iz-
haja v 10.000 izvodih, ki jih 
je mogoče brezplačno dobiti 
v Avstriji, v Italiji, v Nemčiji, 
v Švici in v Sloveniji v gostin-
skih in turističnih objektih, v 
informacijskih centrih, v tu-
rističnih agencijah in orga-
nizacijah ter ustanovah, ka-
mor zahaja več ljudi. Tudi v 
frizerskih salonih in na vla-
kih. S pomočjo računalni-
kov in mobilnih telefonov 

je brezplačno dostopna tudi 
Žurnalova spletna stran. Ka-
tarina je zadnja leta ena od 
urednic Žurnala in ima prav 
sedaj veliko dela s pripra-
vo številke, ki bo predvido-
ma izšla maja. Slovenija se 
bo tudi tokrat predstavljala. 
Kdor želi sodelovati v Žurna-
lu Alpen Adria, mora svoje 

namere sporočiti do 10. mar-
ca letos na elektronski na-
slov Žurnala katarina@cen-
tropa.at ali po telefonu 0043 
699 126 05 124, pravi Kata-
rina Wakounig - Pajnič, ki je 
tudi članica Društva sloven-
skih turističnih novinarjev 
in je tako tudi na ta način po-
vezana z rodno deželo. 

Katarina Wakounig - Pajnič, ena od urednic Žurnala 
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Miha Naglič

Povezanost z naravo

Staroselska ljudstva so svet 
doživljala drugače: Vse živo 
je enakovredno, vredno spo-
štovanja in varovanja. Zaho-
dna civilizacija pa je v zad-
njih stoletjih postala antro-
pocentrična: Človek je v sre-
dišču sveta, je nekaj več, vse 
druge oblike življenja so mu 
podrejene in lahko z njimi 
počne, kar hoče. Več o tej te-
meljni razliki nam vedo po-
vedati staroselski pričeval-
ci in borci za njihove pravi-
ce. Tak je tudi Mateus Tre-
membé, eden od mladih vo-
diteljev ljudstva Tremembé, 
ki živi na obalnem območju 
brazilske zvezne država Cea-
ra. »Glavna razlika, ki jo opa-
žam med zahodno kulturo in 
kulturo staroselcev, je v pove-
zanosti z naravo, v povezano-
sti z duhovi narave, z živalmi, 
z rastlinami. Staroselci to vez 
ohranjamo z načinom živ-
ljenja, ki se prenaša iz roda 
v rod, preko katerega se uči-
mo, da je skrbeti za Mater 
Zemljo enako skrbi za naše 
lastno telo, saj smo del njene-
ga. Ko varujemo našo mater, 
ščitimo to, kar nam je najpo-
membnejše, prihodnost nas-
lednjih generacij. Ta skrb tvo-
ri najpomembnejši del naše 
zgodovine, naše identitete in 
naše kulture, in učimo se je 

od naših voditeljev, starešin, 
naših žensk, ribičev in polje-
delcev znotraj ozemlja, na ka-
terem živimo. Od njih se uči-
mo razumevanja, da avtohto-
ne rastline in drevesa niso po-
membni samo zaradi svojih 
sadežev, temveč tudi zato, ker 
so zdravilna in nas zdravijo. 
Vemo, katero lubje dreves se 
uporablja pri izdelavi zdravil-
nih pripravkov, vemo, katero 
lubje zdravi tako duha kot fi-
zično telo.« Osvajalci staro-
selskih dežel se na izročilo 
staroselcev niso ozirali, kaj 
šele, da bi jim bili hvaležni. 
»V zahvalo za to, da se vsak-
dan bojujemo za Mater Zem-
ljo in jo varujemo, od zahod-
ne družbe prejemamo nasi-
lje, posilstva, rasizem. Zaradi 
našega boja za ohranitev Ma-
tere Zemlje, naših običajev in 
tradicije si nas želijo podredi-
ti kot manjvredna bitja. Vsi 
skupaj moramo delati na de-
kolonizaciji, da bi ljudje ra-
zumeli, da mi smo del Mate-
re Zemlje, da predstavljamo 
del rešitve problema podneb-
nih sprememb. Staroselska 
ljudstva smo del narave. Smo 
kot drevo, ki mu režejo veje. 
Vendar bomo zdržali tudi to, 
saj naše korenine segajo glo-
boko v zemljo, kjer živimo.« 

Semena drugačnih 
prihodnosti

Sicer pa današnji starosel-
ci čutijo, da se v delu zahodne 

javnosti odnos do njih spre-
minja. Matevž iz ljudstva 
Tremembe zato upa na bolj-
šo prihodnost. In nam spo-
roča: »Zahodna družba se 
vede, kot da so beli, boga-
ti ljudje boljši in več vred-
ni od nas, staroselskih pre-
bivalcev. Toda moje vpra-
šanje je usmerjeno v priho-
dnost. Na prihodnost vas, ki 
živite v mestnih središčih in 
ki se danes prehranjujete le 
s tem, kar proizvede pode-
želje. Bomo v prihodnosti 
imeli dovolj denarja, da si 
bomo lahko privoščili zrak, 
ki ga dihamo? Mnogokrat 
sem slišal naše starešine 
omenjati pregovor, ki pra-
vi, da se bo človek zavedel, 
da ne more jesti denarja šele 
takrat, ko bo posekano zad-
nje drevo, ko bo zastruplje-
na zadnja riba in ko bo uni-
čen še zadnji del sveta s čis-
tim zrakom, šele takrat mu 
bo postalo jasno, da se de-
narja ne da jesti. Denar lju-
dem ne more kupiti priho-
dnosti. Dekolonizirati je tre-
ba zahodno miselnost, kate-
re industrializacija, potro-
šništvo in lepotni standardi 
delajo kulturo tradicional-
nih, staroselskih ljudstev 
povsem nevidno. Staro-
selska ljudstva ne predsta-
vljamo nikakršne ovire ra-
zvoju. Staroselska ljudstva 
ponujamo številna seme-
na drugačnih prihodnosti, 

potencialno bolj trajno-
stnih, bolj zrelih, in, v več 
pogledih, nezamisljivih.« 
(Vir: Aleksandra K. Kovač, 
MMC RTV SLO)

V interesu skupnosti

V tem duhu razmišlja tudi 
Ana Sofia Pinedo Toguchi, 
igralka, pedagoginja, socio-
kulturna menedžerka in di-
rektorica umetniške skupi-
ne Arena y Esteras iz Peruja, 
pripadnica andskih ljudstev 
iz Peruja. »Civilizacijski mo-
del zahoda želi življenje na-
silno spremeniti v dobiček, 
ki gre v korist peščice ljudi, 
davek pa plača ostala veči-
na prebivalstva. V kozmovi-
ziji, kakor jo dojemamo an-
dska ljudstva, staroselci pe-
rujske Amazonije in Latin-
ske Amerike, čas in pros-
tor nista linearna in strogo 
definirana, temveč rezultat 
stoletij življenja in njegove-
ga prepleta v vseh smereh 
in oblikah. Družine se tukaj 
združujejo in gradijo velike 
skupnosti, imenovane ayl-
lu. Ayllu pripadajo še veli-
ko večjim skupnostim, to so 
skupnosti narave, skupnos-
ti božanstev, skupnosti člo-
veštva. Nam je pomembno, 
da se skrbi za življenje, za 
zemljo, za polje, da bi živeli 
v izobilju, da bi imeli vsi do-
volj hrane, da bi vsi skrbeli 
za vse.« To pa zveni že pre-
cej komunistično.

Sporočilo staroselcev
Zahodni svet je staroselska ljudstva stoletja doživljal kot primitivna, jih poniževal in iztrebljal. V našem 
času, ki je v znamenju ekološke krize, pa spoznavamo, da se od njih lahko tudi učimo, njihovo izročilo 
je navdihujoče …

Ameriški staroselski plesalec: beli ljudje si radi ogledamo 
njihove nastope, življenje njihovih preostalih rojakov pa 
ostaja težavno. / Foto: Wikipedija

Žena z otrokom iz staroselskega ljudstva Quechua v Sveti 
dolini Inkov (Valle Sagrado de los Incas) v perujskih Andih 

Delegacija maorskih staroselcev z Nove Zelandije med 
predstavitvijo Deklaracije o pravicah staroselskih ljudstev 
v Združenih narodih, 2010 / Foto: Wikipedija

Ko so med drugo svetov-
no vojno Slovenijo razkosa-
li okupatorji, so Nemci za-
sedli Štajersko in Gorenjsko 
in tako je pod nemško oblast 
prišla tudi vas Dražgoše. 

Ta leži pod strmim robom 
Jelovice, za katerim se dvi-
ga Kotlič (1410 m n. m.), ki 
se sedaj imenuje Partizan-
ski vrh. Gozd se razteza sko-
raj do vasi, ki je široko raz-
potegnjena. Zahodni del 
vasi se imenuje Pri cerkvi. 
Ta se s seniki in kozolci po-
daljšuje daleč pod Dražgo-
ško goro. Vzhodni del vasi 
je Na pečeh, naprej od nje-
ga pa stoji še osameli zase-
lek Jelenšče. Z Jelenšč vodi 
pot čez Jamnik v Kropo in 
v savsko dolino. Nad zasel-
kom štrli iz pobočja Jelovi-
ce skalnat pomol Jelenca, 
danes imenovana Bičkova 
skala. Čez strm rob vodijo 

poti na Jelovico, kjer je naj-
bližja Mošenjska planina. 
Proti jugu poti vodijo v do-
lino Češnjice. Ob vznožju 
pod Dražgošami je vas Rud-
no, ob izhodu v Selško doli-
no pa Češnjica, do koder je iz 
Dražgoš pet kilometrov. 

Pred vojno je bilo v 
Dražgošah 81 hiš in 444 pre-
bivalcev, po štetju leta 1948 
pa je bilo tu samo še 209 lju-
di. Dražgošani so bili kme-
tje, gozdni delavci, oglarji in 
vozniki (furmani). Zaradi 
pridnosti vaščanov in njiho-
ve miroljubnosti je v vasi vla-
dalo blagostanje. 

Vas je imela župnijo, cer-
kev, ki je stala na nadmor-
ski višini 853 m, šolo, pros-
vetni in sokolski dom, več 
društev, igralski oder, gasil-
ce, električno napeljavo iz 
vasi Rudno ... Znamenitost 

Dražgoš je bila baročna cer-
kev iz 17. stoletja, ki je ime-
la štiri pozlačene oltarje iz 
leta 1658. 

Prihod partizanov 

V letih 1936–1938 je v 
dražgoški šoli poučeval uči-
telj Bertot. Izobraževal se je 
v Sovjetski zvezi in bil član 
komunistične partije. Pri-
dobival je ljudi za komuni-
stične ideje in ustanavljal 
komunistične kominterne. 
V Dražgošah je učitelj Ber-
tot naletel na ugodna tla, saj 
se je manjša skupina prebi-
valcev (približno pet ljudi) 
nad njegovimi komunistič-
nimi idejami zelo navduše-
vala. Do vojne je bilo to de-
lovanje prikrito. Tudi Bertot 
sam ni vzbujal nobene po-
zornosti. Med vojno pa se je 
to pokazalo tako, da so ljudje 

iz ustanovljene komunistič-
ne kominterne povabili par-
tizane prezimit v Dražgoše. 

Cankarjev bataljon je pri-
šel v Dražgoše v noči s 30. 
na 31. 12. 1941. Prišli so iz 
Poljanske doline čez Pozir-
no, Sv. Mohor (Zabrekve) in 
Kališe. 

Vas je imela zelo dobro 
lego za umik na Jelovico, 
če bi Nemci morda napadli. 
Snega je bilo zelo veliko, vsaj 
meter in pol, vendar so ime-
li vozniki lesa dobro utrje-
ne poti z Jelovice. Vas je bila 
razpotegnjena, vendar so 
bile hiše na kupu, tako da so 
imeli partizani hrane in pre-
nočišč dovolj. Za takratni čas 
so bile Dražgoše bogata vas. 

Vse to potrjuje dejstvo, da 
je bila vas načrtno izbrana. 
Med partizani se je govori-
lo: »Take farške vasi pa res 
ni škoda.« 

Cankarjev bataljon je bil 
ustanovljen 5. avgusta 1941 
sredi Jelovice na Vodiški pla-
nini. Vodil ga je Stane Žagar, 
član CK KPS in Glavnega po-
veljstva slovenskih partizan-
skih čet. Poveljnik je postal 

kapetan Jože Gregorčič - Go-
renjc, španski borec. Polit-
komisar je bil Ivan Berton-
celj - Johan. Operativna ča-
stnika sta bila Franc Primo-
žič - Marko in Miha Švigelj, 
oba oficirja bivše jugoslovan-
ske vojske. Bataljonski zdrav-
nik je bil najprej dr. Jože Gab-
rovšek, po njegovem odhodu 
pa medicinec Janez Konšek 
s Trojan. Cankarjev bataljon 
je najprej štel 120 ljudi. Ime-
li so 40 pušk, eno strojnico, 
nekaj samokresov in bajone-
tov. Razporejeni so bili v dve 
četi: Jeseniško - Cankarjevo 
in Jelovško. Cankarjev bata-
ljon se je v naslednjem mese-
cu zmanjšal za tretjino zaradi 
nekaterih bojev in nemškega 
preganjanja. V drugi polovi-
ci oktobra pa sta se četi spet 
združili. Partizani so se na-
mestili na Sv. Mohorju z nad-
morsko višino 948 m. Can-
karjev bataljon je svoje loka-
cije menjal pogosto, na Sv. 
Mohorju pa so ostali do 9. 12. 
1941. V novembru je prišlo 
tudi do sprememb v vodstvu 
Cankarjevega bataljona. 
(Nadaljevanje naslednji petek)

Franc Kavčič

Resnica o »dražgoški bitki« in povojni obnovi 
Dražgoš v očeh domačina

Dražgoše, 1. del

Devetdesetletni Franc Kavčič iz Dražgoš je zadnja 
živa priča dražgoške bitke med domačini. Spomine 
na tedanje dogodke in povojno obnovo vasi je napisal 
pred petnajstimi leti, njegovo pričevanje objavljamo v 
izvirni obliki v sedmih nadaljevanjih.
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Igor Kavčič

Zbirka Klasična Beletri-
na prinaša vrhunce svetov-
ne književnosti. Pet let za-
pored bo vsako leto predvi-
doma ob koncu leta izšlo pet 
klasikov, pet vrhunskih ro-
manov in zbirk novel, sku-
paj torej 25 naslovov. Am-
biciozno zbirko so zasnova-
li Mitja Čander, Špela Pav-
lič in Aleš Šteger, k sodelo-
vanju pa so povabili še po-
znavalca tako slovenske kot 
svetovne književnosti dr. 
Janka Kosa. V izbor so vzeli 
tiste knjige iz svetovne zak-
ladnice književnosti, za ka-
tere so ocenili, da bi jim ko-
ristil nov, osvežen prevod, 
če je ta še vedno aktualen, pa 
je bilo njihovo vodilo pred-
vsem znova bralcem ponu-
diti knjižni naslov, ki razen 
v knjižnicah na trgu že dol-
go ni več dostopen. Z novi-
mi prevodi so se želeli tudi 
približati mlajšim bralcem, 

ki jih mogoče nekoliko arha-
ičen jezik odvrne od branja.

Pri tem velja dodati, da ne 
gre vedno za najbolj razvpite 
knjižne naslove posameznih 
avtorjev, ampak tudi za nji-
hova druga kvalitetna in za 
njihov literarni razvoj ključ-
na dela. Dodana vrednost h 

knjigam so tudi spremne be-
sede uveljavljenih sloven-
skih poznavalcev literature. 
Po prvem letniku, ko smo v 
branje dobili dela Jonatha-
na Swifta, Antona Pavlovi-
ča Čehova, Andréja Gida, 
Thomasa Manna in Selme 
Lagerlöf, je zdaj pred nami 

drugi letnik s štirimi roma-
ni in zbirko novel v izvrstnih 
novih prevodih in z iskrivi-
mi spremnimi besedami li-
terarnih poznavalcev.  

Najprej smo odprli plat-
nice knjige z naslovom 
Zgledne novele, v kateri je 
zbranih dvanajst novel av-
torja znamenitega Don Ki-
hota, španskega pisatelja 
Miguela de Cervantesa. No-
vele, ki pomenijo dokonč-
no rojstvo sodobne kratke 
proze, je prevedla Veronika 
Rot, spremno besedo pa na-
pisala Branka Kalenić Ram-
šak. Za naše območje bo še 
posebno zanimiv roman Jo-
sepha Rotha z naslovom Ra-
detzkyjeva koračnica v pre-
vodu Mire Miladinović Za-
laznik. Eden najpomemb-
nejših avtorjev moderne av-
strijske književnosti, ki je ži-
vel in ustvarjal na prelomu 
iz 19. v 20. stoletje, v knji-
gi portretira tri generaci-
je slovenske družine Trotta 

na platnu propadajočega 
avstro-ogrskega cesarstva. 
Spremno besedo je napisal 
Andrej Rahten. Knjigo odli-
kujejo opisi narave, v kate-
ri najde mesto tudi idilična 
slovenska vasica Sipolje, ki 
jo je gospodarski in tehnič-
ni napredek obšel. 

Obsežno delo na več kot 
tisoč straneh, roman Char-
lesa Dickensa z naslovom 
Naš skupni prijatelj, je pre-
vedla Nada Marija Grošelj. 
Gre za zadnji dokončani ro-
man slavnega viktorijanske-
ga pisatelja, v katerem razga-
lja angleško družbo svojega 
časa, tudi revščino, bolezen 
in vedno večjo razslojenost. 
Knjiga je tudi izjemen portret 
temačnega, pošastnega Lon-
dona, ki mu vlada smrdljiva 
Temza, ob katere nabrežjih 
se klatijo različni nenavadni 
značaji, podrejeni koruptiv-
ni moči denarja. Mojstrski 
preplet pripovednih niti raz-
galja galerijo ekscentričnih 

likov. Spremno besedo je na-
pisal Janko Kos. 

Izjemen portret francoske 
revolucije in večnih meha-
nizmov vojne je vsekakor ro-
man Triindevetdeset enega 
največjih svetovnih klasikov 
Victorja Hugoja. V njem pod 
kupolo burnega leta 1793 
sledimo trem glavnim juna-
kom, ki so za svoja prepriča-
nja pripravljeni ubijati. Delo 
je prevedla Jana Pavlič, spre-
mno besedo pa dodal kom-
parativist Tone Smolej.

Tu je še roman Zločin oče-
ta Amara, ki ga je v drugi po-
lovici 19. stoletja podpisal 
eden največjih portugalskih 
pisateljev, predstavnik realiz-
ma José Maria de Eça de Qu-
eirós. Roman, ki pripoveduje 
o prepovedani ljubezni sredi 
provincialne in pobožne Por-
tugalske, je prevedla Barbara 
Juršič, spremno besedo pa 
je dodala Mojca Medvedšek. 
Zbirki seveda sledi tudi lično 
oblikovana podoba platnic.

Novih pet Klasične Beletrine
Drugi letnik Klasične Beletrine prinaša dela Miguela de Cervantesa, Josepha Rotha, Charlesa Dickensa, Victorja Hugoja in Joséja Marie de Eçe de Queirósa.

Za letošnje branje novih pet vrhuncev svetovne klasike 

Igor Kavčič

Galerija Ivana Groharja 
bo slab mesec dni drugač-
na kot običajno. Zelo dru-
gačna. Že res, da je v njej na 
ogled razstava umetniških 
fotografij, a te niso, kot naj-
večkrat doslej, zgolj podo-
be znotraj pravilnih robov 
na stenah galerije, saj jih v 
razstavnem kontekstu tok-
rat spremlja – lahko bi rekli, 
da v svoji večplastnosti tudi 
dopolnjuje – ambient. Ob iz-
virni konceptualni zasnovi 
razstave tokrat ne vstopimo 
zgolj v galerijo, ampak tudi v 
klubsko sceno, recimo kate-
rega od klubov alternativne 
kulture, kot se je tovrstnim 
prizoriščem reklo v času na 
prelomu stoletja. Tokrat-
na postavitev namreč vklju-
čuje še niz prostorskih arte-
faktov, kot so ob zdelanih in 
že zdavnaj odsluženih sto-
lih tudi namizni nogomet pa 
ohranjene smeti, zavržene 
pločevinke, cigaretni ogorki 
... V ozadju slišimo muziko 
skupin Borghesia, Čao pič-
ke, Buldožer, Šarlo akroba-
ta, Janija Kovačiča in drugih.

Kot pove kustos Boštjan 
Soklič (razstava je nasta-
la v koprodukciji Loškega 

muzeja in Strip Core/Fo-
rum Ljubljana), gre za de fa-
cto predmete, »izposojene« 
iz prehodnih let med 20. 
in 21. stoletjem in v sodob-
ni čas na pričujočo razstavo 
»prenesenih« iz »kultnih« 
prostorov na območju AKC 
Metelkova mesto v Ljublja-
ni. »Fotograf DK je koncep-
tualno zgodbo zasnoval na 
podlagi večletnega doku-
mentiranja – subjektivne-
ga zgodovinjenja dogajanja 
v prostorih na Metelkovi,« 
pove Soklič in dodaja, da je 
bila serija Trn predstavlje-
na doma, na nekaj razsta-
vah tudi v tujini, tokrat pa je 
prvič na ogled postavljena v 
Škofji Loki.

»DK je pred dvajsetimi leti 
za ta projekt pripravil okrog 
dvesto fotografij, ki jih je po-
snel pretežno na Metelkovi. 
Prva postavitev je bila v skr-
čeni različici v pasaži Maxi-
marketa v Ljubljani, podo-
ben ambient, kot ga vidi-
mo zdaj v Škofji Loki, pa je 
bil leta 2003 na ogled v pri-
tličju Mestne galerije Lju-
bljana, kjer je razstava med 
obiskovalci doživela zalo do-
ber odziv,« pojasnjuje Kate-
rina Mirović iz Strip Core/
Foruma Ljubljana. »Gre za 

ponazoritev ambienta, v ka-
terem so fotografije prav-
zaprav nastale. Razstava pa 
v širšem kontekstu govori 
tudi o odtujenosti mladih, o 
socialnem problemu in o ne-
zmožnosti družbe, da mla-
dino aktivira, spodbudi in ji 
najde mesto v družbi.« 

Tokrat predstavljeni figu-
ralni cikel Trn sestavlja 18 
fotografij v velikem forma-
tu na aluminijastih ploščah. 
»Fotografije nam odstira-
jo avtorjev luciden pogled 
na dogodke in protagonis-
te izrazito specifične 'un-
derground' scene na Metel-
kovi. Tako v prvem kot dru-
gem galerijskem prosto-
ru so fotografije obnemog-
lih in omamljenih potrošni-
kov nočnega življenja iz klu-
bov Metelkove mesta vpete 
v široke okvirje, ki simbolič-
no ponazarjajo vrata v 'svet 
drugačnih zaznav'«, pou-
darja Soklič in pri tem opo-
zarja, da je razstava v svoji 
pomenljivosti večplastna. 
»Lahko jo doživimo kot 
pretresljiv prikaz breziz-
hodnosti, kot ekspresioni-
stični fotografski moment 
dogodkov znotraj subkul-
turnih socialnih združb, 
kot pretresljive podobe z 

močnimi vizualnimi učin-
ki ali pa kot poglobljena vi-
zualna razmišljanja o vpra-
šanjih v povezavi s pome-
ni bivanja, brezizhodnim 
stanjem v sodobni družbi, 
fiktivnejši od fikcije. Sooča 
nas s subjektivnim, a hkra-
ti analitičnim umetniškim 
pristopom, izpolnjenim z 
ostrim zrenjem in prodor-
nim opazovanjem; umetni-
ka postavlja v vlogo voajerja, 

ki prihaja v intimni prostor 
drugih tiho. In tako tudi 
odide.« 

Razstava ni nastavljen am-
bient, ampak je avtentičen 
prikaz časa v nekem pred šir-
šimi pogledi umaknjenem 
okolju. Portretiranci deluje-
jo izgubljeni vsak v neki svo-
ji zgodbi. Kot poudarja Sok-
lič, avtor DK vsekakor izsto-
pa iz ekipe umetniških foto-
grafov tistega časa. »Mnogi 

so se ukvarjali bolj sami s 
sabo in svojimi avtopoetika-
mi, DK pa v različnih seri-
jah, vsekakor tudi v tej, ime-
novani Trn, predstavlja vse-
bino z jasnim sporočilom.

Fotografije v svoji poved-
nosti stojijo tudi po dvajse-
tih letih in so še vedno aktu-
alne, kot so bile ob svojem 
nastanku. Na razstavi Trn je 
na ogled »živlejne, in ne pa-
role« – do 20. marca.

Trn Metelkove v Škofji Loki
»Živlejne, ne parole« sporoča napis na eni od sten Galerije Ivana Groharja, kjer je v pristnem klubskem ambientu – značilnem za AKC Metelkova 
mesto v Ljubljani na prelomu stoletja – na ogled razstava fotografij iz serije Trn, katere avtor je umetnik, v javnosti znan pod imenom DK.

Fotografije so predstavljene v ambientu, v kakršnem so nastale. / Foto: Igor Kavčič
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Marjana Ahačič

Pred kratkim ste se vrnili iz 
Dubaja, kjer ste bili koordi-
nator predstavitve turizma 
alpske Slovenije na Expu 
2022. Ste imeli čas ozreti se 
okoli sebe in pogledati, kaj v 
tem trenutku ponuja svetov-
ni turizem?

Turizem je bil le en, sicer 
pomemben del glavne tema-
tike Expa. Tudi tam je bilo vi-
deti, da sta trajnost in mobil-
nost »mainstreama« v druž-
bi. Vsi smo eko, zeleni, traj-
nostni, povezani in odgovor-
ni, vozili se bomo z avtobusi, 
vlaki ali hodili peš ... Zanimi-
vo je bilo opazovati, kako so 
države predstavljale te svo-
je vizije. Videl sem tudi og-
romno odličnih digitalnih 
prezentacij in dobil kup idej, 
ki bi jih lahko uporabili tu-
kaj, v Bohinjki, informacij-
skem središču TNP v Stari 
Fužini. Toliko vsega je bilo, 
da samega Dubaja nisem vi-
del prav čisto nič! 

Kar me ob videnem skrbi, 
je to, da bi bilo vse skupaj lah-
ko samo ena velika predsta-
va brez realne vsebine. 

Tudi slovenski turizem v 
zadnjih letih preplavljajo ze-
lene sheme, strategije, načr-
ti, certifikati, slogani ...

Morda bi morali vendarle 
večkrat razmišljati po zdra-
vi kmečki pameti, kot reče-
mo. Vemo, kaj potrebuje-
mo, in za uresničitev ideje 
ne potrebujemo doktoratov 
znanosti na temo organiza-
cije in izvedbe. V Bohinju, 
na primer, vemo, da potre-
bujemo dober javni prevoz. 
Da spremenimo navade lju-
di, ga moramo tudi uspešno 
spromovirati – prav spremi-
njanje navad pa je najtežje. 

Pa vendar: strategije ima-
mo in priznati moramo, da 
so zelo dobro orodje za do-
sego zastavljenih ciljev. She-
me nas silijo v povezovanje, 
poslušanje drug drugega, 
izmenjavo podatkov in sta-
lišč. Tudi kolektivne blagov-
ne znamke, ki smo jih razvi-
li, so orodje in tudi platfor-
ma za nove ideje, ki jih po-
sameznik ali ena organizaci-
ja enostavno ne more sama 
razviti, ker nima dovolj raz-
položljivih virov. 

Je ena od takšnih tudi Skup-
nost Julijske Alpe?

Gre za zaokrožen pros-
tor, ki je sicer raznolik, a de-
luje kot celota, zato so tudi 
potrebe, razvojni in naravo-
varstveni cilji v njem zelo po-
dobni, če že ne enaki. Ugo-
tovili smo, da bo treba naše 

sodelovanje tudi na nek na-
čin formalizirati. Postaviti 
vizijo in filozofijo, ki smo jo 
razvili, v nek okvir, sicer se 
nam vse skupaj lahko »sfi-
ži«. Pot, ki je nastala kot pot-
reba po elementu povezova-
nja skupnosti Julijskih Alp, 
je uspešnica, katere del bi 
bili zdaj radi že vsi. Če bomo 
na vse dogodke, katerih cilj 
je zgolj povečanje števila go-
stov, obesili znamko Juliana 
Trail, bo projekt kljub jas-
nim temeljem zvodenel. Za-
mislili smo si jo pred leti na 
nekem dogodku v Nemčiji, 
ampak v bistvu gre za staro 
zgodbo, ki jo je Janez Bizjak, 
nekdanji direktor TNP in 
lanski Belarjev nagrajenec, 
razvil že v osemdesetih letih. 

Zakaj, menite, da je poho-
dniška pot Juliana Trail pos-
tala takšna uspešnica?

Tudi zame ta uspeh pred-
stavlja veliko vprašanje, na 
katero ne poznam odgovo-
ra, razen tistega, s katerim 
sam sebi nalivam vodo na 
mlin: ker je tako preprosta. 
Ko smo jo snovali, nismo že-
leli razviti inovativnega turi-
stičnega produkta. Oh, to 
besedno zvezo bi kar z zako-
nom prepovedal! Turizem 
je panoga, ki mora biti po-
nižna, poslušna ter občutlji-
va do potreb ljudi in prosto-
ra, v katerega vstopa. Iz tega 
pogleda se je razvil koncept 
turizma kot dnevne sobe: ko 
grem na obisk k nekomu, ki 
me je povabil, sem navdu-
šen, ne samo zaradi lepote 
stanovanja, v katero sem pri-
šel, ampak tudi zaradi odno-
sa gostitelja. Slovenska na-
vada je, da se, ko vstopamo v 
prostor drugega, celo spošt-
ljivo sezujemo. V tem čude-
nju in interakciji z gostite-
ljem nastajajo zanimive po-
vezave, ki obogatijo tako gos-
ta in gostitelja.

Radi rečete, da je turizem 
panoga, ki mora biti vedno 
na drugem mestu, nikoli na 
prvem.

Tako je. Groza me je na 
primer ob misli na to, da 
bi Julijske Alpe ali pa Bo-
hinj postal »turistični re-
sort«. Turizem je v tem oko-
lju gost zadnjih 150 let, prav 
nič več. Človek, ki je ustva-
ril tukajšnjo kulturno kra-
jino, pa tu živi že 4.500 let. 
Super je, da je pred stoletjem 
in pol z gorništvom in poho-
dništvom, ki sta marsikate-
ri bohinjski družini prines-
la sloves in preživetje, ter ra-
zvojem železnice in propa-
dom železarstva v ta pros-
tor kot gospodarska panoga 

vstopil turizem. Danes si Bo-
hinja ne znamo predstavljati 
brez turizma. Ampak nikoli 
ne sme postati zastavonoša 
tega območja. 

Vam je epidemija dala čas za 
razmislek, kako naprej?

Korona je dala priložnost 
za nov pogled. Kar naenkrat 
ne govorimo več o kvanti-
tativnih ciljih in številkah, 
temveč zgolj o turizmu kot 
generatorju trajnostnih 
sprememb. Že omenje-
na prispodoba turizma kot 
dnevne sobe je osnova za vi-
zijo o tem, kakšen turizem si 
v prihodnosti želimo. Da to 
dosežemo, moramo spremi-
njati navade, kar lahko stori-
mo le s sprejemanjem pra-
vil. Pravil, ki jih mora gost, 
obiskovalec, pa tudi doma-
čin spoštovati.

 
Na kakšen način?

Naša naloga je, da z jasnim 
zavedanjem o tem, kdo smo 
in od kod prihajamo, povabi-
mo ljudi, ki jih želimo gosti-
ti, in to tako, da bodo povabi-
lo razumeli in se za prihod 
odločili tisti, ki jim to oko-
lje ustreza. Ali pa se bodo na 
podlagi naših informacij od-
ločili, da jim pač ni do tega, 
da pridejo v Bohinj. Tako kot 
na primer rečem sam: jaz ni-
sem za v Dubaj. Nisem za 
tja, tako se počutim. 

Kdaj ste osebno začutili to 
posebnost Bohinja? 

Ko sem se vrnil iz študi-
ja v Ljubljani, mi je pokoj-
ni župan Kramar ponudil 
službo na takrat komaj usta-
novljeni Lokalni turistični 

organizaciji. To je bila moja 
prva in do sedaj edina služba, 
za kar sem mu zelo hvaležen. 

Čeprav sem kar dolgo štu-
diral, sem na koncu z odliko 
diplomiral s temo Lastniške 
cerkve kot začetek cerkvene 
organizacije na Slovenskem 
in se seveda začel ozirati po 
službi v kakšnem muzeju. 
Turizem mi je prestavljal 
samo začasen postanek na 
poti do tiste prave zaposli-
tve. Pa mi je nekdo rekel: ko 
se boš enkrat okužil s turiz-
mom, ne boš več hotel nika-
mor drugam. Natančno to se 
je zgodilo. Ko smo nato leta 
2002 dobili prvi evropski 
projekt, sem videl, kaj vse je 
mogoče narediti ... – in ostal.

Kako to, da ste šli v dokaj sa-
mosvojo pot v primerjavi z 
Bledom in Kranjsko Goro, 
na primer?

Morda je temu botrovala 
prav nesrečna zgodba s pro-
padajočimi hoteli, o kate-
ri zdaj, ko vendarle imamo 
investitorje, s katerimi smo 
zelo zadovoljni in s kateri-
mi dobro sodelujemo, lahko 
govorimo celo o sreči za bo-
hinjski turizem. V tistem ob-
dobju sva se skupaj z mojim 
predhodnikom Markom Le-
narčičem odločila, da se pi-
sanje strategije razvoja tu-
rizma v Bohinju zaupa sku-
pini domačinov, ne kakšni 
agenciji iz Ljubljane, kot je 
bila takrat navada. Takrat je 
nastala pomembna energi-
ja, ki je povezala številne Bo-
hinjce. In ko se je zlomil sis-
tem hotelov, smo to videli 
kot priložnost, da stvari vza-
memo v roke domačini. 

Kaj danes predstavlja najve-
čjo grožnjo takrat zastavlje-
ni viziji?

Mislim, da je sploh ni ... 
razen morda, da vse skupaj 
postane samoumevno, ute-
čeno in se zato nehamo tru-
diti. Zato je vstop investitor-
ja, kot je Damian Merlak, v 
Bohinj tako zelo pomem-
ben. Ne le ker bomo z nje-
govimi investicijami dobi-
li dobro infrastrukturo, am-
pak tudi z vidika profesiona-
lizacije. Hoteli omogočajo 
trdnost celoletnega turizma, 
kar je tisto, kar si želimo. 

Seveda pa moram pouda-
riti še nekaj: jasno zavezo, ki 
smo jo začeli graditi s priho-
dom Bojana Travna na mes-
to predsednika sveta zavo-
da Turizem Bohinj. Če sem 
sam leta 2012 videl prilož-
nost, da zavod prevzame od-
govornost za to, kar se s tu-
rizmom dogaja v Bohinju, 
je on jasno in glasno izrazil 
tisto, česar si jaz morda ni-
sem upal poudariti dovolj 
na glas: naš odnos do Trigla-
vskega narodnega parka. 

Tudi sam se nikoli nisem 
mogel strinjati s trditvami, 
da je TNP za Bohinjce ovira. 
Obratno, verjel sem, da je za 
nas velikega pomena in tis-
to, na kar se moramo opre-
ti. Bojan Traven je tisti, za-
radi katerega je vsem posta-
lo jasno, da narodni park za 
nas pač ni ovira. No, nekda-
nji župan Kramar – bog mu 
daj večni mir in pokoj – pa 
je s spremembo zakona o 
TNP dosegel, da Bohinj zdaj 
iz proračuna vsako leto do-
biva znatna sredstva, ki nam 
omogočajo razvoj. 

Jaz nisem za v Dubaj
Klemen Langus je karizmatični vizionar turizma v Bohinju, ki se iz nekoč malce zaspane skupnosti, znane po lepi naravni in kulturni 
krajini, a tudi po razpadajočih hotelih in slabi prometni povezavi s svetom, razvija v turistično najnaprednejše območje v regiji.

Klemen Langus, v prostoru informacijskega centra TNP v Stari Fužini, kjer ima sedež 
tudi Turizem Bohinj. S svojimi izjemnimi pogledi na Bohinjsko jezero in okoliške gore 
predstavlja prav tisto, kar Langus vidi kot simbol dobrega turizma: dnevno sobo, v katero 
gost spoštljivo vstopa, ob tem pa se čudi lepoti kraja in gostoljubju človeka, ki ga je sprejel. 

»Groza me je 
na primer ob 
misli na to, da 
bi Julijske Alpe 
ali pa Bohinj 
postal 'turistični 
resort'. Turizem 
je v tem okolju 
gost zadnjih 
150 let, prav 
nič več. Človek, 
ki je ustvaril 
tukajšnjo 
kulturno 
krajino, pa tu 
živi že 4.500 let 
in še kako zna v 
tem okolju tudi 
preživeti.«

Klemen  
Langus
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Mateja Rant

V Kulturno-umetniškem 
društvu Zasip Bled so ob 
skorajšnji stoletnici delo-
vanja lanskima dvema mo-
nografijama iz niza kultur-
ne dediščine – Katarine: Ko 
spomini oživijo in Oktet Lip 
Bled: S pesmijo skozi čas – 
letos dodali še eno z naslo-
vom Črna umetnost: sko-
zi čas in po poteh mojstra 
Janeza Rozmana. V njej so 
predstavili zgodovino tiskar-
stva in fenomen papirničar-
stva, osrednjo pozornost 
pa namenili bogati dedišči-
ni grajskega tiskarja Janeza 
Rozmana.

Za nastanek monografi-
je je najbolj zaslužen tan-
dem hčere in matere, aktiv-
nih članic društva, Jerce Le-
gan Cvikl in Dragice M. Ster-
nad Kenda, v pomoč pa jima 
je bilo skrbno zbrano ar-
hivsko gradivo blejskega ti-
skarja Janeza Rozmana, ki 
ga je nabiral in hranil tri de-
setletja. Njegovo tridesetle-
tno delo so se zdaj odločili 

predstaviti kar najširši jav-
nosti, zato bo monografija 
izšla tudi v angleškem jezi-
ku. Janez Rozman je po be-
sedah Dragice M. Sternad 
Kenda velik ljubitelj črne 
umetnosti, zgodovine do-
mače in tuje knjige, črk in iz-
delave papirja. »Vedno ure-
jenega, markantnega dol-
gobradega gospoda pogos-
to srečamo preoblečene-
ga v srednjeveška oblačila. 

Predstavi se kot Johann 
Gutenberg ali Primož Tru-
bar, kot Jožef Blaznik ali Ja-
nez Vajkard Valvasor, kot 
France Prešeren in drugi, a 
ob koncu dne je spet ponos-
ni mož, oče, dedek in prija-
telj Janez.« Z monografijo 
so zato želeli sporočiti, kako 
zelo so ponosni na njegove 
dosežke, uresničene osebne 
zamisli. »Z njimi se je prib-
ližal vsem generacijam in 

nam desetletja odstiral zgo-
dovino slovenskega tiska in 
tiskane slovenske besede, 
brez katere ne bi bilo sloven-
skega naroda.« 

Za vse, ki so imeli kdaj-
koli privilegij stopiti na nje-
govo domačijo, so spozna-
li, kako velik in pomemben 
mojster je, poudarja Dra-
gica M. Sternad Kenda. »V 
notranjosti se skriva izba, 
polna starinskih predmetov, 

umetelno izrezljanih lese-
nih in v usnje vezanih knjig, 
priznanj in medalj, ki jih je 
prejel za svoje delovanje.« 
Del vrta je preuredil v sre-
dnjeveški tiskarski muzej, 
ki je v navezi z grajsko ti-
skarno na blejskem in celj-
skem gradu edinstven na 
Slovenskem, je še poudari-
la. »Tam je razstavljeno tudi 
njegovo delo – rekonstruk-
cija prve Gutenbergove le-
sene tiskalnice, na kateri je 
izumitelj tiskarskega stro-
ja in umetnosti tiskanja z li-
timi črkami leta 1455 natis-
nil prvo Biblijo.« Reproduk-
cijo Gutenbergove stiskal-
nice je prvič predstavil leta 
2000, v prihodnjih letih pa 
je potem po vzoru najstarej-
ših tiskarskih preš postavil 
še grajsko tiskarno na Ble-
du, kamor poleg naključnih 
obiskovalcev z vsega sveta 
zahajajo najbolj eminentni 
gostje, ki obiščejo Sloveni-
jo. »Odtisnjene grafike Pre-
šernove Zdravljice, Trubar-
jevega portreta ali Blejskega 
otoka so med priljubljenimi 

spominki, mladi pa se pri 
mojstru lahko podučijo o 
ročni izdelavi papirja, spoz-
najo skrivnosti knjigoveštva, 
kaligrafije, pa tudi usnjar-
stva in lokostrelstva.« Zbira-
nje tiskarske opreme, starih 
knjig in preučevanje zgodo-
vine tiskane besede je moj-
stra pripeljala celo do zami-
sli o prvem tiskarskem mu-
zeju, je razložila Dragica M. 
Sternad Kenda.

Za uvodno besedo v mo-
nografiji sta poskrbela nek-
danji predsednik Republi-
ke Slovenije Milan Kučan 
in dolgoletna prva dama slo-
venskega protokola Ksenija 
Benedetti, opremili pa so jo 
tudi s številnimi fotografija-
mi. Predstavitev monografi-
je so v društvu načrtovali ob 
kulturnem prazniku, a so jo 
zaradi sedanjih razmer mo-
rali prestaviti na 9. maj, dan 
Evrope. Ta datum ima prav 
tako poseben pomen, je po-
udarila Dragica M. Sternad 
Kenda: »Predhodniki prve 
tiskane besede so namreč 
prav iz tega dela sveta.«   

O mojstru črne umetnosti
V teh dneh bo izšla monografija z naslovom Črna umetnost: skozi čas in po sledeh mojstra Janeza Rozmana avtoric Dragice M. Sternad Kenda in Jerce 
Legan Cvikl. Kot pravita, ju je h knjigi napeljal izjemen ustvarjalni opus mojstra Janeza Rozmana, naslednika izumiteljev tiskane besede in ustvarjalcev 
ubesedenih misli, kot so Gutenberg, Trubar, Valvasor in Prešeren, brez katerih ne bi bilo slovenskega jezika in potemtakem ne slovenskega naroda.

Dragica M. Sternad Kenda in mojster Janez Rozman / Foto: Gorazd Kavčič

Jasna Paladin

Noah Charney je samoza-
vestni, 42-letni Američan, ki 
pa že desetletje o sebi govori 
kot o Slovencu. V našo drža-
vo se je zaljubil, pravi, tudi v 
našo kulturo in umetnost, in 
kot v ameriškem filmu je za-
nimiva tudi njegova življenj-
ska pot.

Že zelo zgodaj je spoznal, 
da mu življenje v Evropi ve-
liko bolj ustreza kot v Zdru-
ženih državah Amerike, 
čeprav si je tam že ustvaril 
ime s prodajo knjižne uspe-
šnice Tat umetnin. Živel je 
v osmih evropskih mestih, 
veliko potoval in študiral na 
univerzi v Cambridgu, kjer 
je zaključil magistrsko na-
logo (eno pa še na Inštitutu 
za umetnost Courtauld) in 
vpisal doktorski študij. A na 
enem od potovanj po Evropi 
ga je pot zanesla tudi v Lju-
bljano. »To je bilo leta 2000 
in še zelo dobro se spomi-
njam, da sem bil v trenut-
ku navdušen nad arhitektu-
ro tega malega mesta, čeprav 
takrat še nisem vedel, da za 

vsem stoji arhitekt Jože Pleč-
nik. Ko sem se nekaj let kas-
neje v Ljubljano vrnil, z na-
menom, da ugotovim, ali bi 
tu lahko živel za stalno, sem 
Plečnikovo delo začel bolje 
spoznavati in to lahko opi-
šem kot svojo ljubezensko 
zgodbo. Sprva sem se lotil 
pisanja romana, v katerem 
je bil Plečnik eden od literar-
nih likov, in tako sem spoz-
nal tudi svojega bodočega 
mentorja dr. Petra Krečiča. 
V istem času pa sem spoz-
nal tudi svojo bodočo ženo 
Urško, sicer doma iz Kamni-
ka. Krečič mi je namignil, da 
ima odličen predlog za dok-
torsko disertacijo o Plečni-
ku, primerno za tujca, in me 
vprašal, ali imam v Cambrid-
gu kakšnega kolega, ki bi ga 
to zanimalo. Ker pa sem se 
zaradi ljubezni takrat že od-
ločil, da bom v Sloveniji os-
tal, sem v doktorat o Plečni-
ku privolil kar sam,« se spo-
minja svojih prvih mesecev 
v Sloveniji, ko je bilo treba 
urediti kup birokracije, da je 
lahko tudi uradno postal štu-
dent Univerze v Ljubljani. 

»Sam študij in pisanje 
doktorata sta bila pri vsem 
še najlažji del in brez pomo-
či slovenskih prijateljev bi 
bili ti začetki še mnogo tež-
ji,« pravi. Svoje doktorsko 
delo je napisal v angleščini, 
ker pa je želel vire razisko-
vati v izvirnem jeziku, se je 
že takoj začel učiti slovenšči-
ne, ki mu pogovorno odlično 
gre. Plečnika in njegovih del 
se je lotil s kritično distanco 
tujca, saj meni, da smo Slo-
venci, ki smo tega arhitekta 
že okronali za velikana, tež-
ko objektivno kritični. Za-
nimalo ga je, zakaj se je od-
ločil vrniti iz tujine nazaj v 
rodno Ljubljano, čeprav tak-
rat pri nas časi za umetni-
ke niso bili rožnati. Vse to je 
raziskal v doktoratu, ki je iz-
šel tudi v knjigi, na katero je 
zelo ponosen. 

In njegove ugotovitve? 
»Vselej trdim, da je Jože 
Plečnik po mojem mne-
nju daleč največji sloven-
ski umetnik na kateremko-
li področju in to lahko tr-
dim zato, ker slovensko kul-
turo in umetnost poznam 

bolje od večine Slovencev. 
Preprosto me zanima, rad 
berem, spremljam in spra-
šujem in dobro poznavanje 
mi priznavajo tudi števil-
ni slovenski kulturniki,« še 
pravi Noah, ki je z največjim 
veseljem tudi samooklicani 
promotor Slovenije. Članke, 

v katerih z zanosom opisuje 
Slovenijo, objavlja v največ-
jih tujih medijih, kot so New 
York Times, Guardian, Wa-
shington Post …

V Sloveniji bo ostal, pravi, 
pravzaprav v Kamniku, kjer 
v hiši v središču mesta živi z 
ženo in dvema hčerkama in 

hkrati lahko občuduje Pleč-
nikova dela, ki jih je ta arhi-
tekt ustvaril tudi v Kamni-
ku. »V Slovenijo sem pov-
sem zaljubljen, tudi v vašo 
kulturo, in vidim ogromno 
lepih stvari, ki jih vi ne opa-
zite. Tu bom ostal za ved-
no,« sklene.

Plečnik? Moja ljubezenska zgodba!
Noah Charney je ameriški umetnostni zgodovinar, pisatelj in predavatelj, ki si je za svoj dom pred devetimi leti izbral Kamnik, od koder prihaja njegova žena, 
drugo ljubezen pa je spoznal v delih Jožeta Plečnika, ki se jim je posvetil v svojem doktoratu.

Noah Charney je vesel, da je veliko Plečnikovih del tudi v Kamniku, kjer živi, in v njegovi 
okolici. Na fotografiji pred Plečnikovo fasado na Glavnem trgu. / Foto: Gorazd Kavčič
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Mojca Logar

Kdaj ste se nazadnje pe-
ljali z javnim avtobusom ali 
vlakom? Upokojenci gotovo 
poznate možnost brezplač-
nega prevoza z avtobusi in 
vlaki po Sloveniji (izjema so 
mestni prevozi). Ste že kdaj 
uporabili brezplačne vozov-
nice? Z letošnjim šolskim le-
tom so to možnost omogo-
čili tudi dijakom in študen-
tom. 

V okviru Tedna evrop-
ske mobilnosti smo izvedli 
več delavnic in pokazali di-
jakom in tudi odraslim, da 
si lahko marsikaj ogledamo 
ali obiščemo z avtobusom. 
Z avtobusom smo se podali 
na ogled Bobovških jezer in 

kanjona Zarice. Prevoz je bil 
brezplačen. Najbolj mi je bila 
všeč akcija, ko smo bili odra-
sli povabljeni na ogled gle-
dališke predstave z rednim 
avtobusom. Večina kultur-
nih ustanov nudi možnost 
ogleda predstave tudi v po-
poldanskih urah, ob 17. uri, 
kar je idealno za upokojen-
ce in dijake. Tako smo se z 
rednim avtobusom odpeljali 
v Ljubljano. Ni nam bilo tre-
ba iskati parkirišča, nič nas 
nista motila gneča in zastoj 
na cesti, med vožnjo smo se 
lahkotno pogovarjali, neka-
teri so dremali, drugi brali 
časopis. Večinoma predsta-
ve trajajo dobri dve uri. Tako 
smo prišli domov z javnim 
prevozom ob povsem spo-
dobni uri. Vem, da je starej-
šim avto vrednota, da vas oh-
ranja vitalne in spretne. Pog-
ledati na splet, kdaj vozi av-
tobus ali vlak, je tudi spret-
nost, kje je treba prestopiti 

ali zamenjati vlak oz. avto-
bus, prav tako. Ne nazadnje 
je bencin vedno dražji. 

Govorila sem z voznikom 
avtobusa in ga vprašala, ali 
starejši pogosto izrabljajo 
možnost brezplačnega pre-
voza. Voznik pravi, da med 

letom bolj malo. Poleti, ko 
vozijo proti morju, pa da je 
vse zasedeno. Tedaj komaj 
najdejo prosti sedež in bi de-
jansko morali imeti rezer-
vacije. Nekaj se torej premi-
ka. Poznam posameznike, 
ki nimajo več lastnega avta. 
V mestu uporabljajo javni 
prevoz. Za posebni prevoz 
pokličejo taksista, za dalj-
ši izlet avto najamejo. Stro-
šek avtomobila v gospodinj-
skem proračunu je med ve-
čjimi. Za naše navade je go-
tovo pregrešno misliti, da bi 
si s kakšnim sosedom ali so-
rodnikom avto delili. Morda 
to deluje pri vnukih in starih 
starših (pri nas doma si oba 
avtomobila delimo vsi voz-
niki). Res je, da je vse to pri-
poročljivo in možno pred-
vsem v mestih, še to v večjih 
mestih. Za naša razpršena 
podeželska naselja je to pre-
cej težje, ni pa nemogoče. 

Ljudi k spremembam vo-
dijo lastna prepričanja, oza-
veščenost, dobri zgledi, še 
najpogosteje pa prisila (vi-
soka cena ali davek). Ven-
dar se premika. Prostofer je 
en tak primer, pa električni 
avtobusi v mestih (v Škofji 
Loki imajo Agato in Jurija, 
v Kranju nas prevaža Kran-
vaj, v Ljubljani Kavalir). 
Uporabite kdaj svojo brez-
plačno upokojensko vozov-
nico za javni prevoz. Bos-
te videli, so tudi prednos-
ti takšnega načina prevoza. 

Brezplačni avtobusi

profesorica geografije 
in zgodovine

Janez Logar

Kronične bolečine so tego-
ba, ki pesti precej ljudi. Po 
podatkih družinskih zdrav-
nikov vsak peti bolnik trpi 
za kroničnimi bolečinami. 
Naštejmo nekaj najbolj po-
gostih: stalna utrujenost, bo-
lečine v rokah, nogah, skle-
pih, kolkih, bolečine v hrbtu 
in išias, težave s spanjem, 
mrzle noge in roke, glavo-
bol in migrene, bolečine v 
želodcu, stiskanje in peče-
nje v prsnem košu, pospe-
šeno bitje srca, menstrual-
ni krči, vrtoglavica, težave s 
kožo, čudne bolečine v vratu 
… Te in podobne težave zelo 
pogosto sovpadajo (strokov-
no komorbidnost) z depresi-
jo. Za kronične bolečine ni 

znanega telesnega ali psihič-
nega vzroka. In predvsem 
trajajo že zelo dolgo. Ti bol-
niki trpijo, še težje je, ker jim 
mnogi ne verjamejo. Stalno 
jih nekaj boli. Zato ni čudno, 
da nekateri obupajo in pade-
jo v depresijo. Obiskujejo ki-
ropraktike, maserje, pomis-
lijo na akupunkturo, fiziote-
rapijo, kirurgijo … in drugo 
alternativno prakso. 

Kronične bolečine pred-
stavljajo izziv in težavo tudi 
za zdravstveno stroko. Me-
dicina se trudi, jasnega te-
lesnega vzroka pa ne more 
najti. Te bolnike pregleduje-
jo še razni specialisti, vzro-
ka ne morejo odkriti, človek 
pa trpi. Težko je tudi zdrav-
nikom, ker ne morejo poma-
gati. Strokovni izraz za kro-
nične bolečine je »medicin-
sko nepojasnjena stanja«. V 
zadnjem času tudi »vztraj-
ni telesni simptomi«. Ime 
pove vse. Zdravniki ugota-
vljajo, da je še najbolj učin-
kovit način soočenja s kro-
ničnimi bolečinami psiho-
somatski pristop. To pome-
ni, da je nujno sodelovanje 
bolnika, zdravnika in psiho-
loga oziroma terapevta. In 
se tako pomikati od simp-
tomatskega k vzročnemu 
zdravljenju.

Posledice kroničnih bole-
čin vplivajo ne samo na bol-
nika, temveč tudi na nje-
gove najbližje, službo, nje-
govo učinkovitost, pogoste 

bolniške odsotnosti. Bolnik 
je pogosto označen, da si bo-
lečine izmišljuje. Za te boleči-
ne je res značilno, da se selijo 
po telesu, hkrati pa rentgen-
ske slike in analize ne poka-
žejo poškodb ali obolenj. Po-
časi celo družina obupa nad 
bolnikom, on pa je vedno bolj 
nerazumljen in osamljen. 

Ali lahko človek s kronič-
nimi bolečinami še kaj stori 
sam zase? Da bi manj trpel 
in da bi končno lahko zaži-
vel brez ali vsaj z manj boleči-
nami. To si nadvse želijo, saj 
jim kronične bolečine uni-
čujejo dneve, noči, poklice in 
odnose. Naš korenjak Martin 
Krpan pravi: »Vsi ljudje vse 
vedo; na vsem svetu se vse 
dobi.« Torej ob vsej pomoči, 
ki mu jo nudijo strokovnja-
ki, mora bolnik prevzeti od-
govornost za lastno zdravje. 
Pri kroničnih bolečinah (in 
drugih) je ključno poslušati 
strokovnjake in znanost. In 
nato dodati lastno motivacijo 
za rešitev problema. Prevzeti 
odgovornost zase in za svo-
je zdravje, iz skritih kotičkov 
sebe potegniti moč ter iska-
ti dodatno in drugačno zna-
nje o bolezni. Vsaka bolezen 
se nekje začne. Najbolje je iti 
tja. (Se nadaljuje)

Kronične bolečine

zakonski in 
družinski terapevt
janez.logar@toplina.net

Prevzeti moramo 
odgovornost zase in za 
svoje zdravje.

Uporabite kdaj svojo 
brezplačno upokojensko 
vozovnico za javni 
prevoz. 

Peter Colnar

Na Gorenjskem v deželi Kranjski

Fran Kocbek in razvoj slovenskega planinstva
Na Ločkem Vrhu pri Le-

nartu se je 26. januarja 1863 
rodil šolnik, publicist in pi-
onir slovenskega planinstva 
Fran Kocbek. Organiziral je 
gradnjo planinskih posto-
jank in poti. Po njem je ime-
novan dom na Korošici. Dne 
20. avgusta 1893 je bil na 
ustanovnem občnem zboru 
Savinjske podružnice SPD 
v Mozirju izvoljen za prve-
ga načelnika Savinjske po-
družnice. V času njegovega 
34-letnega vodenja so v Sa-
vinjskih planinah ob njego-
vi pobudi in trdem delu pos-
tavili precej planinskih koč 
in zavetišč, naredili, obnovi-
li in markirali veliko planin-
skih poti in se s tem uspeš-
no borili proti vse večjemu 
nemškemu vplivu v sloven-
skih planinah. 

Nemško-avstrijsko pla-
ninsko društvo (DOAV) in 
Avstrijski turistični klub 
(OTC) sta v letih 1875–1913 
postavila v Julijskih in Kam-
niško-Savinjskih Alpah ter 

Karavankah 18 planinskih 
koč. Z njimi sta pospeše-
vala nemško planinstvo na 
Slovenskem. Prva planin-
ska koča na Slovenskem je 
bila sicer Triglavska koča na 
Prodih pod Triglavom. Leta 
1871 sta jo zgradila Jože in 
Lovrenc Škantar iz Srednje 
vasi v Bohinju. Slovensko 
planinsko društvo je v priza-
devanju za ohranjanje slo-
venske podobe slovenskih 
gora leta 1894 kot prvi pla-
ninski koči odprlo Orožno-
vo kočo pod Črno prstjo in 
Kocbekovo kočo na Molički 
planini pod Ojstrico. Osre-
dnje Slovensko planinsko 
društvo in podružnice so do 
prve svetovne vojne odpr-
li 36 planinskih koč in hotel 
Zlatorog v Bohinju.

Najvišja, Triglavska koča 
na Kredarici (2515 m n. 
m.), je bila zgrajena po na-
črtih Jakoba Aljaža in od-
prta leta 1896. Po njego-
vi zaslugi sta bila zgrajena 
stolp na Triglavu (1895) ter 

koča (1896). V Kamniško-
Savinjskih Alpah je vodil 
gradnjo planinskih koč na-
čelnik savinjske podružni-
ce SPD Fran Kocbek. Do 
prve svetovne vojne so jih 
zgradili sedem, med nji-
mi tudi Mozirsko kočo na 
Golteh (1896) in novi Fri-
schaufov dom na Okrešlju 
(1908). Med obema vojna-
ma so osrednje društvo in 
podružnice SPD odprli še 
36 novih koč in s tem olajša-
li obisk Pohorja, Pece, Posa-
vskega hribovja, Gorjancev, 
Škofjeloškega hribovja …

Leta 1941 je bilo v las-
ti Slovenskega planinskega 
društva 63 planinskih koč 
in hotel Zlatorog ob Bohinj-
skem jezeru. V prvih desetih 
letih po drugi svetovni vojni 
so kljub pomanjkanju grad-
benega materiala in v glav-
nem s prostovoljnim delom 
na novo zgradili 32 od 45 
med vojno požganih ali po-
rušenih koč ter obnovili de-
vet poškodovanih. Pozneje 

so se v SPD lotili načrtnega 
povečevanja in posodablja-
nja planinskih koč in grad-
nje novih. Za to sta bila za-
služna predvsem Gregor 
Klančnik in Janez Košnik. 

V gorah po Sloveniji je sedaj 
(po podatkih iz leta 1994) 
166 planinskih domov, koč, 
zavetišč in bivakov, v katerih 
je 4146 postelj in 3513 sku-
pnih ležišč). 

Zanimivi Gorenjci tedna in dogodki iz dežele Kranjske:

   Nadškof Liupram je 24. 1. 850 posvetil cerkev 
Matere Božje v Blatenskem Kostelu. Iz dogodka je 
vidno, da so imeli v tem času tudi Slovenci moč-
no razvito plemstvo. Posvetitve se je udeležilo 14 
slovenskih in 17 nemških plemičev. 

   V Zahomcu na Koroškem se je 26. 1. 1832 rodil 
keramik in podjetnik Blaž Schnabl (Šnabl). V Ka-
mniku je razvil pomembno podjetje za oblikovanje 
keramike.

   V Zagorici pri Bledu se je 27. 1. 1738 rodil prosve-
titelj Blaž Kumerdej. Dunajski vladi je predlagal, 
naj začne na Kranjskem ustanavljati osnovne šole 
s slovenskim učnim jezikom. 

   V poročni knjigi med Mihaelom Mayrjem in 
Marino Vrbani je bila 28. 1. 1725 prvič zapisana 
kranjska rodbina Mayr. Šlo je za podjetnike, ki so 
si ustvarili premoženje s trgovino: sodelovanje pri 
upravljanju mesta jim je prinašalo ugledne službe.
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Razgledi

Tino Mamić

Druga različica priim-
ka, Dolenec, ki se razlikuje 
samo zaradi zapisovanja, ne 
pa izgovarjave (čeprav se da-
nes ne zdi več tako), je red-
kejša. V Sloveniji je priimek 
Dolenec izrazito gorenjski, 
kjer živi velika večina vseh 
nosilcev. Njih gnezdo je Po-
ljanska dolina; 332 jih živi 
v Sloveniji, 590 pa na Hr-
vaškem. Za slednje lahko 
domnevamo, da imajo v veli-
kem delu slovenske koreni-
ne, saj so večinoma Zagreb-
čani; možno pa je, da je kako 
gnezdece tudi v Medmurju, 

kjer je narečje precej po-
dobno prekmurskemu, ali v 
okolici Koprivnice, kjer tudi 
obstajajo priimki s končni-
co EC. Hrvaških Dolencev 
je bilo v letih po drugi vojni 
780. Po svetu je oseb s tem 
priimkom manj, okoli 110.

Enak izvor kot Dolenc ima 
tudi priimek Dolanc, vendar 
gre za izrazito narečno raz-
ličico z gnezdom v Zasavju. 

Priimek je bil zelo pogost 
že kmalu po nastanku, saj 
ga najdemo v mnogih virih. 
Zgodovinar Pavle Blaznik 
pravi, da imamo v vsej Po-
ljanski dolini samo kakih de-
set primerov, kjer je priimek 

gospodarja ostal isti od leta 
1500 do 1825. Med temi je 
tudi Dolenc v Podobenu, 
vasi nad Poljanami, malo 
pred zaselkom Dolenčice. 
Marsikje, kjer pa je priimek 
izginil, se je ohranil kot no-
men vulgaris, domače ime. 
Portal hisnaimena.si trenu-
tno našteva 13 hišnih imen 
pri Dolencu. 

Zanimivo pa je, da v pri-
morskih urbarjih, ki jih je 
popisal zgodovinar Milko 
Kos, priimka v srednjem 
veku sploh ne najdemo. Za-
nimivo zato, ker je danes na 
Primorskem več kot dves-
to Dolencev, ki večinoma 

izvirajo iz okolice Podnano-
sa (Šembida). V srednjem 
veku najdemo na Primor-
skem le podobna priimka 
Dolinik in Doljak. A Dovjak 
izvira iz Divjaka.

V urbarju loškega gos-
postva iz leta 1560 je Do-
len(e)c omenjen kar šest-
krat. Še starejši urbar gos-
postva Smlednik iz 1558 pa 
omenja dva kajžarja: Blaža 
Dolenca in Jerneja Dolenca. 
Slednji je moral letno pla-
čati 12 krajcarjev pravde, 16 
krajcarjev davka, 20 krajcar-
jev kajžarskega denarja in 15 
krajcarjev nove naklade. 

Znanih osebnosti s priim-
kom Dolenc je preveč, da bi 
jih našteli, saj jih samo Wiki-
pedija naniza 58.

A vendar je prav, da se 
omenimo tri Dolence, ki 
so zablesteli v Hollywoodu. 
Jure Dolenc (1908–1963), 
rojen v Trstu, odraščal v 
Gorici, se je v času najhuj-
šega fašizma izselil v ZDA. 
In postal George Dolenz. 

Naselil se je v Los Angelesu 
in delal kot natakar v Hol-
lywoodu. Najprej je dobil 
nekaj manjših vlog, potem 
pa tudi večje. Igral je v kar 
33 filmih in več nadaljevan-
kah. Bil je prvi, ki je v ameri-
škem filmu spregovoril slo-
vensko, stavek »Jaz te imam 
rad«. Poročil se je z igralko 
Janelle Johnson, ki je po po-
roki igranje opustila. Imela 
sta štiri otroke. Najstarejši 
Micky Dolenz (1945) je bil 
ravno tako filmski igralec 

pa tudi pevec in bobnar v 
znani glasbeni skupini The 
Monkees. Prvi album an-
sambla je bil najbolj proda-
jan v ZDA, Kanadi in Veliki 
Britaniji. Bil je tudi režiser, 
ki je v filmu proslavil dot-
lej neznano dekle Catheri-
ne Zeta-Jones. Tako kot oče 
ima štiri otroke, hčere, ven-
dar s tremi ženami. Igralski 
talent je razvila tudi njego-
va hči Ami Dolenz (1969), 
igralka in producentka. 

(Konec)

Dolenc iz Dolenčic ni Dolenjec, 2. del

Kmet Simon Dolenc je bil pred dvema stoletjema lastnik hiše na naslovu Dolenčice 8. 
»Dollenz Simon, Dollenzhiche« piše v franciscejskem katastru leta 1826. Zemljiško knjigo 
hrani Arhiv Republike Slovenije (SI AS 176/L/L42/s/PUA, str. 5).

Vaš razgled

Dolenja Dobrava je eden od številnih krajev, ki nosi isti 
besedni koren kot priimek Dolanc. Izsek franciscejskega 
katastra je iz Arhiva Republike Slovenije  
(SI AS 176/L/L39/g/A01).

Gorazd Stariha

Kot smo že omenili, v 
obravnavanem času sodo-
mija ni pomenila zgolj obče-
vanja z živalmi, pač pa tudi 
homoseksualnost. Po »ži-
valskih« primerih sodomi-
je si poglejmo še »človeške«. 

V prvem primeru so leta 
1826 zasliševali Christiana 
Kohlerja, vulgo (po domače) 
Škricmana, znanega tudi 

kot Kristl, ki je prebival v Za-
pogah, okraj Smlednik. Ro-
jen je bil v vojvodini Baden, 
star 46 let, krojač po poklicu, 
brez premoženja, samski. 

Na zaslišanju je Škricman 
priznal, da je tri fante »šla-
tal« po spolnih organih, če-
trtemu, Francu Jurmanu, 
pa je vtaknil ud med nogi in 
se tako dolgo premikal, da je 
prišlo do izliva semena. In 
potem naj bi Jurman to na-
redil njemu. 

Glede Tomaža Lavriča je 
dejal, da ga je samo otipaval, 
potem pa je slišal, da ga je 
Lavrič prijavil, da mu je vtak-
nil ud v danko, vendar da to 
ni bilo res, da mu ga je vtak-
nil samo med nogi, in sicer 
od spredaj. 

Tomaž Lavrič, 15-letni 
fant, ki je Škricmana prija-
vil, je na sodišču povedal, 
da sta se »seznanila« ob 
času košnje. Tomaž je spal 
v »šupi«, Kohler je prišel k 
njemu in ga pričel otipava-
ti za »rodilne organe« ter 
ga tako dolgo drgnil, da je 
Lavriču »prišlo do mokro-
te«. Nato mu je porinil svoj 
ud med nogi in ga tako dol-
go drgnil, da je tudi njemu 
»prišlo do mokrote«. Med 
tem početjem mu je potis-
nil prst desne roke v danko. 

Čez nekaj časa je šel Lavrič 
h Kohlerju, da bi mu vzel 
mero za lajbič. Pri meritvah 
mu je Kohler segel v hlače in 
začel vznemirjati njegov ud, 
a je fant pobegnil. In končno 
se je s Kohlerjem tretjič sre-
čal v Bergantovem vrtu, kjer 

mu je Kohler vtaknil ud v 
danko do ejakulacije. 

Kohler je dejansko analno 
penetracijo zanikal, otipava-
nje dečkov in medstegensko 
drgnjenje uda pa očitno ni 
bilo dovolj za kazensko pre-
iskavo. To so uvedli le glede 
početja z Lavričem in sodiš-
če je ugotovilo, da samo ne-
zaprisežena izjava 15-letni-
ka ne more zadostovati za 
obsodbo brez dvomov, in so 
preiskavo zaradi pomanjka-
nja dokazov opustili.

Naslednji pederast je bil 
prav tako tujec, Lorenz Au-
gust Lengheim, rojen v Hra-
binu, Šlezija, star 64 let, 
vdovec, izučen gosposki ku-
har in komorni strežaj. Prej 
je živel na Dunaju, kjer je 
bil enkrat v preiskavi zara-
di nezvestobe in nečistova-
nja, v Ljubljani pa je bil na-
jemnik kavarne v Kolizeju.

Na zaslišanju je priznal 
nenravnosti, ki jih je počel z 
baronom Viljemom Baum-
gartnom, Valentinom Ger-
čarjem, Antonom Leder-
mannom in Primožem Šar-
cem. Glavno za obtožnico 
pa je bilo njegovo početje s 
17-letnim Viljemom Schul-
zem. Julija 1852 je z njim 
enajst dni spal v skupni pos-
telji in v tem času z njim 
večkrat uganjal nečednosti 
v obliki onanije. Večkrat je 
tudi poskušal vtakniti svoj 
ud v fantov zadnjik, vendar 
mu ni uspelo, ker ni imel do-
volj moči, da bi prodrl, in se 
mu je že med poskušanjem 
ulilo seme. 

Sodomija

spolnost  
in nasilje

Bled slovi tako po kulturnih kot naravnih znamenitostih – igro narave dopolnjuje 
arhitektura. Tamkajšnji zavod za kulturo tradicionalno izda koledar z motivi našega 
turističnega bisera. Večna lepota kraja tako ostaja zapisana v zanimivih pogledih 
fotografov, idilične podobe pa bodo do konca februarja na ogled tudi v Galeriji Stolp. 
Mednje bi lahko uvrstili tudi pričujočo podobo gradu, ozaljšanim z očakom Triglavom. S. L.

Markiranje je psom v genih, podedovali naj bi ga od volkov, ki so z uriniranjem označevali 
svoj teritorij. Do neprijetne situacije pa pride, ko naši štirinožni prijatelji svoj nagon 
označevanja prakticirajo na mestnih ulicah in stavbah. Prav zato so nanje naslovili 
simpatično prošnjo, ki je že obrodila prve sadove in potrdila znano tezo med drugimi že 
starogrških mislecev, da so psi nadvse bistra in hitro učeča se bitja. S. L. 
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HUMOR, HOROSKOP
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HOROSKOP
TANJA

TA JE DOBRA

Navodilo za reševanje: v kvadrate vpišite števila od 1 do 9 tako, da 
se ne bo nobeno število ponovilo ne v vrstici ne v koloni ne v enem 
izmed odebeljenih devetih kvadratov. Pripravil: B. F.                        

TEŽJI  
SUDOKU

Rešitev:

sudoku_LAZJI_21_08
NALOGA

8 3 9 2
5 9 4 6

6 1 8 7
1 3 8 5 6

2 8 7 3
3 5 9 7 4
7 3 5 6

6 1 7 3
4 2 1

sudoku_LAZJI_21_08

REŠITEV

8 3 1 7 5 9 4 6 2
5 9 7 4 2 6 3 8 1
2 4 6 1 8 3 5 9 7
1 7 4 3 9 2 8 5 6
6 2 8 5 1 4 7 3 9
3 5 9 8 6 7 1 2 4
7 1 2 9 3 5 6 4 8
9 8 5 6 4 1 2 7 3
4 6 3 2 7 8 9 1 5

sudoku_TEZJI_22_08
NALOGA

3 4 9
9 2 1 5

1 3 6
8 2 3
7 2 6 8

9 2 7
3 1 7

2 5 4 3
9 5

sudoku_TEZJI_22_08

REŠITEV

3 4 5 6 7 8 1 9 2
9 6 7 4 2 1 8 3 5
8 2 1 9 5 3 6 4 7
6 8 2 7 3 4 5 1 9
5 7 9 2 1 6 3 8 4
1 3 4 8 9 5 2 7 6
4 5 3 1 6 9 7 2 8
2 1 8 5 4 7 9 6 3
7 9 6 3 8 2 4 5 1

LAŽJI 
SUDOKU

sudoku_LAZJI_21_08
NALOGA

8392
5946

6187
13856

2873
35974
7356

6173
421

sudoku_LAZJI_21_08

REŠITEV

831759462
597426381
246183597
174392856
628514739
359867124
712935648
985641273
463278915

Rešitev:

sudoku_TEZJI_22_08
NALOGA

349
9215

136
823
7268

927
317

2543
95

sudoku_TEZJI_22_08

REŠITEV

345678192
967421835
821953647
682734519
579216384
134895276
453169728
218547963
796382451

Oven (21. 3.–21. 4.) 
Resno mislite, da vam bosta trma in pretirana samozavest 
koristili? Veste, rogovi, zabiti v steno, niso prav nič privlač-
na reč. Še več, nekateri vas lahko v tem položaju krepko 
izkoristijo, zato le dobro premislite, ali so vaši načrti res 
tako uspešni. 

Bik (22. 4.–20. 5.)
Lepo in dobro se počutite, kot po okusnem kosilu, zmaza-
nem z velikim užitkom. Ohranite ta občutek v mislih čim 
dlje oziroma ga shranite za težke dni. Saj veste, življenje 
je kot vlakec smrti, enkrat si zgoraj, drugič si spodaj, vse 
skupaj pa je krasno.

Dvojčka (21. 5.–21. 6.)
Poiskati bo treba zanesljive ljudi. Lahko so že v vaši bli-
žini, lahko pa jih bo življenje šele postavilo na vašo pot. 
Vse, kar je bilo, pospravite v skrinjo spominov, na kateri 
piše »Izkušnje – uporabljati samo po potrebi«, nato pa 
pozabite. 

Rak (22. 6.–22. 7.)
Stopite do osebe, ki je trenutno najbližja vašemu srcu, in 
se ji odprite. Dnevi so še vedno kratki in vi potrebujete vso 
svetlobo in sonce, ki ju lahko dobite. Ko boste v dvoje, si 

dovolite ranljivost in rahločutnost. Upajte si! 

Lev (23. 7.–23. 8.)
Brezglavost in nepremišljenost nista vaši lastnosti, zato 
tega tudi tokrat ne uporabljajte. Glede na zdravstveno situ-
acijo dobro premislite, kje se boste gibali in s kom združili. 
Odgovornost je treba izkazovati tudi do drugih. 

Devica (24. 8.–23. 9.)
Se vam zdi, da ste za prijatelje odprta knjiga? Oni sko-
raj zagotovo niso tega mnenja, zato se malce sprostite in 
odprite dušo. Pokažite svojo mehko, toplo plat, ki jo tako 
radi skrivate. Presenečeni boste, koliko lažje vam bo. 

Tehtnica (24. 9.–23. 10.) 
Mogoče pa bi se za trenutek prenehali pehati za denar-
jem in ga malce zapravili? Razmislite o počitnicah, saj 
ste si jih zaslužili. Če ste že v dvoje, boste obnovili vezi, 
če ste pa samski … Lahko se vam pa nasmehne prelep 
par oči. 

Škorpijon (24. 10.–22. 11.)
Zdaj bi pa že lahko vedeli, da lepa beseda lepo mesto 
najde. Na dolgi rok z neprilagodljivostjo ne boste daleč 
prišli. Zatorej malce zategnite ročno zavoro in razmislite, 
kako bi do cilja prišli malce bolj »mehko«. Presenečeni 
boste. 

Strelec (23. 11.–21. 12.)
Zdaj je čas za vas. Odprite se in drugim ponudite najbolj-
še v sebi. Od tega boste imeli koristi tudi vi, saj se dobro 
vedno povrne z dobrim in nikoli ne veste, kdaj se vam kot 
bumerang povrne ta pozitivizem, ki ga boste oddajali. 

Kozorog (22. 12.–20. 1.)
Imate znanje, imate moč, kaj še čakate? Začnite živeti, 
odločite se, načrtujte in stopite novim ciljem in hkrati 
novemu življenju naproti. Novoletne zaobljube ste povo-
zili, kar ni nič hudega, saj vemo, da so le okrasne. Zdaj je 
čas za nove cilje. 

Vodnar (21. 1.–19. 2.) 
Zajemite čim več zraka v pljuča in poletite. Dobro veste, 
da se bliža vaš čas in da lahko zajadrate. Ko boste v zraku, 
se ozrite okoli sebe na tiste, ki so vam zvesti. Poglejte jih s 
hvaležnostjo, kajti ni vedno lahko biti vaš prijatelj.

Ribi (20. 2.–20. 3.)
Zdaj žal res ni čas za preobčutljivost. Svet se je postavil na 
glavo in vzpostavlja se novi red, v katerem morate aktivno 
sodelovati. Razmislite, ali si lahko privoščite prizadetost 
ali pa vam govori ego, ki se vas oklepa in želi krojiti vaše 
življenje? 

Sin policist
Pride gospa s sinom na policijsko postajo in reče koman-
dirju: »Rada bi, da bi pri vas mojega sina zaposlili kot 
policista.« 
»Dobro, gospa. Zakaj pa želite, da bi vaš sin postal poli-
cist?« vpraša komandir.
»Zato, ker je ravno prav neumen.«
»Prav. Samo dokažite mi, da je to res.«
»Sine, pojdi na dvorišče in poglej, ali je tvoja mama tam.«
Fant odhiti na dvorišče, komandir pa ugotovi: »Vaš sin 
je pa res neumen. Saj bi to lahko preveril, če bi pogledal 
skozi okno!«

Čistoča in resnica 
»V našem kolektivu smo zelo natančni glede čistoče in 
resnice,« reče šef novemu uslužbencu. »Ali ste si obrisali 
čevlje ob predpražnik, preden ste vstopili?«
»Seveda, se razume.«
»Kot sem rekel, pričakujemo, da bo vsak govoril resnico. 
Pred vhodom namreč ni nobenega predpražnika!«

Gotovina, kartica … 
»Gospod natakar, račun prosim.«
»Seveda. Kako boste plačali?«
»S težkim srcem.«

Sklanjatev 
V šoli se Janezek uči sklanjati samostalnike. 
Učiteljica ga vpraša: »Kako se sklanja dedek?« 
Janezek: »Brez kozmodiska težko.«

Odvisno od konteksta 
Slavko: »Vidiš, to je življenje: pesek, sonce, voda ...«
Mirko: »Nehaj s takimi! Raje vrzi še eno lopato v meša-
lec.«
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NAGRADNA KRIŽANKA

PETEK_28. 01. 2022

Izbirali boste 
lahko med več kot 
petdesetimi recepti 
in pripravili: prestice, 
kuminove palčke, 
koruzne krekerje, 
fino sirovo pecivo, 
fižolove pogačice, 
profiterole, 
empanade, grisine, 
pirine krekerje, 
sirove polžke, 
svedrce s slanino, 
čapate in druge 
hrustljave dobrote. 
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Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Nazorjeva ulica 1 v Kranju, jo naročite po tel.  
št.: 04 201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si. 

Če želite, da vam jo pošljemo po pošti,  
se poštnina zaračuna po ceniku Pošte Slovenije.

Trda vezava, 16 cm x 22 cm, 88 strani

                        + poštnina

870
EUR

www.gorenjskiglas.si  

Nagrade: 1. in 2. nagrada: dereze Veriga K.F., Lesce,  
3. nagrada: knjiga Zdravje in jaz – Prijatelja

Re šit ve kri žan ke (ges lo, se stav lje no iz črk z ošte vil če nih polj in 
vpi sa no v ku pon iz kri žan ke) po šlji te do petka, 11. februarja  
2022, na Go renj ski glas, Nazorjeva ulica 1, 4000 Kranj. Rešitve 
lah ko od da te tudi v na bi ral nik Go renj ske ga gla sa pred po
slov no stav bo na Nazorjevi ulici 1.
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S plačilom letne naročnine prihranite največ
• prihranite 25 %, torej Gorenjski glas prejemate kar 3 mesece zastonj
• izognete se mesečnemu plačevanju položnic
• po plačilu prejmete darilo s praktičnimi izdelki

Ne odlašajte in se odločite za plačilo letne naročnine na časopis Gorenjski glas. Če želite spremembo pri plačevanju, nam to 
do konca januarja sporočite na tel. št.: 04/201 42 41 vsak delovnik od 8. do 15. ure ali po e-pošti na narocnine@g-glas.si.

Letna naročnina za fizične osebe za leto 2022 znaša 163,80 EUR, prihranek znaša kar 54,60 EUR.

Pridružite se naši veliki družini zadovoljnih naročnikov, veseli bomo vaše družbe!
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                 PETKOVA PRIREDITEV 
                     Izvaja: Lutkovno gledališče Tri                                        

                 BOANA 
                       Petek, 28. januar 2022, ob 17.30  
                       OKC Krice Krace, Tomšičeva 14                                                                                    

                               
                 SOBOTNA MATINEJA 

                       Izvaja: Lutkovno gledališče Ljubljana   
                  MEDVED IN MALI 

                                        Sobota, 29. januar 2022, ob 10.00 
          www.pgk.si                           Prešrnovo gledališče Kranj 

  ____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________ 
 

 
                                                                                                                                                                                                                                  

Sponzor nagradne križanke, ki je bila objavljena 11. januarja 2022 v Go-
renjskem glasu, je bilo podjetje Avtohiša Vrtač, d. o. o., iz Stražišča pri 
Kranju. Nagrajenci: 1. nagrada: vikend paket VW NOVI POLO  –  JAKOB 
GARTNER, SELCA, 2. nagrada: enodnevna uporaba VW NOVI POLO –  
ANDREJA MEGLIČ, TRŽIČ, 3. nagrada: poklanja Gorenjski glas –  
MARJANA ČERNILEC, ŽIROVNICA.  Nagrajencem čestitamo!
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HALO-HALO GORENJSKI GLAS
telefon: 04 201 42 00

ROZMAN BUS, T: 04 531 52 49, 041 855 630
TURISTIČNI BONI: RADENCI 13.–18.2., MORAVSKE TOPLICE 
13.–18. 2., BERNARDIN 14.–18. 2., STRUNJAN 9.–14. 3., ŠMAR-
JEŠKE TOPLICE 3.–8. 4., DOLENJSKE TOPLICE 3.–8. 3., AKCI-
JA BANJA VRUĆICA S TERAPIJAMI 5.–12. 2.; NOVO – BANJA 
KULAŠI 15.–25. 2., MORJE: DUGI OTOK, LASTOVO, OREBIČ. 
www.rozmanbus.si

Na ro či la za ob ja vo spre je ma mo po te le fo nu 04/201 42 00 ali oseb no na 
Nazorjevi ulici 1 v Kra nju oz. po poš ti – od po ne delj ka do če tr tka do 11. ure!  
Cene ogla sov in po nudb v ru bri ki so iz red no ugod ne. 

Rezultati – žrebanje 26. 1. 2022
13, 15, 18, 20, 24, 32, 37 in 35

Loto PLUS: 9, 12, 21, 22, 28, 29, 30 in 19
Lotko: 3 8 8 3 1 4

Sklad 30. 1. 2022 za Sedmico: 910.000 EUR
Sklad 30. 1. 2022 za PLUS: 890.000 EUR
Sklad 30. 1. 2022 za Lotka: 300.000 EUR

LOTO

Več kot 800 milijonoV ljudi trpi zaradi  
pomanjkanja hrane in pitne Vode. 

Le z uresničevanjem zavez ciljev trajnostnega  
razvoja, lahko vse države sveta do leta 2030  
izkoreninijo skrajno revščino. 
 Varuj okolje in bodi solidaren.BR
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www.karitas.si

Izražena mnenja  
ne odražajo uradnih  

stališč financerjev.

PREŠERNOVO GLEDALIŠČE, KRANJ

Sobota, 29. januarja
10.00 Lutkovno gledališče Ljubljana: MEDVED IN MALI (v dvorani PGK)

CINEPLEXX, KRANJ

Sobota, 29. 1.
18.10, 20.00 ULICA NOČNIH MOR
15.30 ELEKTRIČNO ŽIVLJENJE LOUISA  
WAINA
15.00, 15.30, 16.00, 18.00  
VELIKI RDEČI PES CLIFFORD, sinhro.
20.45 KRIK
19.15 THE KINGS’S MAN: ZAČETEK
21.00 MATRICA: OBUDITEV
17.30, 20.30 SPIDER-MAN: NI POTI  
DOMOV
15.50, 17.00 ZAPOJ 2, sinhro.
17.45 HIŠA GUCCI

KINO SPORED

Organizatorji filmskih predstav si pridržujejo pravico do spremembe programa.

KINO SORA, ŠKOFJA LOKA

Petek, 28. 1.
20.00 VZPOREDNI MATERI

Sobota, 29. 1.
18.00 VELIKI RDEČI PES CLIFFORD, sinhro.
20.00 VZPOREDNI MATERI

Nedelja, 30. 1.
17.00 VELIKI RDEČI PES CLIFFORD, sinhro.
19.00 ZASTOJ
Ponedeljek, 31. 1.
18.00 Teden ruskega filma: ZEROGRAD 
(vstop prost)
20.00 Teden ruskega filma: BREZ 
 LJUBEZNI (vstop prost)

GLEDALIŠČE SPORED

Obvestila o dogodkih objavljamo v rubriki Kažipot brez-
plačno samo enkrat, pošljete jih lahko na e-poštni naslov  
kazipot@g-glas.si.

Za vse prireditve je obvezno spoštovanje vladnih odlokov in 
priporočil NIJZ za zajezitev covida-19.

PRIREDITVE
Spominska slovesnost
Šenčur – Območno združenje Zveze borcev za vrednote 
NOB Kranj, Krajevna organizacija ZB za vrednote NOB Šen-
čur, Krajevna organizacija ZB za vrednote NOB Visoko in 
Občina Šenčur vabijo na spominsko slovesnost ob 78. oble-
tnici streljanja štiridesetih talcev, ki bo jutri, v soboto, 29. 
januarja, ob 11. uri pred spomenikom 40 talcev v Šenčurju. 
V programu bodo sodelovali učenci Osnovne šole Šenčur, 
slavnostna govornica bo Senka Pucelj. Zbrani bodo ob 10.30 
s parkirišča ob Športnem parku skupno odšli do spomenika.

PREDSTAVE

Biserni zaliv
Kamnik, Radomlje – Baletna šola Ana bo v petek, 4. febru-
arja, ob 18. uri v Domu kulture Kamnik uprizorila premiero 
avtorske plesno-baletne predstave Biserni zaliv. Ponovitve 
predstave bodo v soboto, 5. februarja, ob 16.30 in 18. uri v 
Domu Kulture Kamnik in 19. februarja ob 18. uri v Kulturnem 
domu Radomlje. Avtorica pravljice je Karolina Graj, učenka 
5. razreda baleta, glasba in ilustracije so delo Uršule Jašovec, 
koreografinja je Ana Trojnar, kostumografinja pa Irena Baš.

Zgornja Bela – Območno združenje Rdečega križa Kranj in 
Krajevni odbor Rdečega križa Preddvor vabita na terensko 
krvodajalsko akcijo, ki bo v ponedeljek, 7. februarja, od 7. do 13. 
ure v gostilni Pr' Bizjak na Zgornji Beli. Terenske krvodajalske 
akcije trenutno potekajo drugače, saj se še vedno srečujemo 
s potencialno nevarnostjo – okužbo s koronavirusom. Zato 
organizatorji prosijo vse, da po prejetju vabila na krvodajal-
sko akcijo pokličejo na eno od naslednjih telefonskih številk: 
051 389 270, 051 671 147 ali 030 716 796. To naj storijo tri dni 
pred krvodajalsko akcijo. Tako se bodo dogovorili o točni uri 
prihoda in preverili tudi pogoje za darovanje krvi. Prosijo pa še, 
da pred odločitvijo posameznik ustreznost za darovanje krvi 
preveri na spletni strani Zavoda RS za transfuzijsko medicino.

Terenska krvodajalska akcija na Zgornji Beli

Lajše – Na državni cesti cesti med Dražgošami in Kropo so 
na odseku pri Lajšah, na katerem poteka sanacija plazu in 
nasipne brežine, možne cestne zapore. V skladu z dovolje-
njem, ki ga je izdala Direkcija RS za infrastrukturo, so delne 
in kratkotrajne zapore dovoljene do 2. maja vsak dan od 7. 
do 19. ure, popolne enourne zapore (z minimalno polurno 
sprostitvijo prometa med zaporami) pa vsak dan od 8. do 17. 
ure. Izvajalec mora vsaj pet dni pred vzpostavitvijo popolne 
zapore postaviti obvestilne table, izvesti pa jo mora izven časa 
redne avtobusne linije.  

Ob sanaciji plazu pri Lajšah občasne zapore ceste

Škofja Loka – Oddelek za kmetijsko svetovanje pri Kmetijsko 
gozdarskem zavodu Kranj organizira v četrtek, 3. februarja, 
z začetkom ob 9. uri na spletnem portalu Zoom predavanje 
o predelavi zelenjadnic in poljščin. Predavala bo Stanislava 
Pažek, specialistka za predelavo zelenjave in poljščin pri KGZS 
– Zavod Ptuj. Predstavila bo ureditev prostorov za dejavnost 
predelave zelenjadnic in poljščin, dobro higiensko prakso v 
predelavi, liofilizacijo zelenjadnic, najpogostejše napake pri 
konzerviranju in označevanje izdelkov, po predavanju pa bo 
odgovarjala tudi na vprašanja udeležencev. Za udeležence je 
obvezna predhodna prijava na povezavo (kliknejo na pove-
zavo ali povezavo skopirajo v brskalnik) https://forms.gle/
xMiRXBMxFSPmAX548, lahko pa se prijavijo tudi na elektron-
ski naslov vanja.bajd-frelih@kr.kgzs.si ali telefonsko številko 
04/5112701 (Vanja) in elektronski naslov ana.beden@kr.kgzs.
si ali telefonsko številko 04/5353617. 

Predavanje o predelavi zelenjadnic in poljščin

Preddvor – Lahko bi celo rekli, da se je projekt Prostofer v 
Preddvoru zelo dobro prijel. Na občini pravijo, da se sicer 
včasih zgodi, da kak teden ni nobene vožnje, v povprečju pa 
imajo v okviru projekta kar tri vožnje na teden. Razlogi za 
uporabo storitev Prostoferja pa so različni od posameznika 
do posameznika.

Prostofer v Preddvoru lepo zaživel



DRUGA VOZILA
PRODAM

KAMP prikolico, zelo lepo ohranjeno, 
nikoli na pavšalu, v odličnem stanju, 
tel.: 031/374-706 
 22000239

AVTODELI IN OPREMA
PRODAM

ZIMSKE gume za Berlinga, na železnih 
platiščih Kleber HP2 205/65 R15, 
tel.: 041/694-938 22000246

STROJI IN ORODJA
PRODAM

12 V električni vitel, z vlečno silo 1,8 
T in vidia klino, fi 400, tel.: 041/364-
504 22000250

SNEŽNO frezo 9 km, cena 200 EUR, 
tel.: 041/885-085 22000237

GRADBENI  
MATERIAL
KURIVO
PRODAM

DRVA, metrska ali razžagana, možnost 
dostave, tel.: 041/718-019  
 21003199

MEŠANA drva, lahko tudi manjše koli-
čine, možnost dostave, cena po dogo-
voru, tel.: 031/896-198  
 22000220

SUHA bukova in hrastova drva, tel.: 
031/826-621 22000010

SUHA bukova drva, možna dostava, 
tel.: 040/705-882 22000225

SUHA bukova razžagana drva in goz-
darski traktor – goseničar. Gorje, tel.: 
031/561-707 22000235

SUHA jesenova in javorjeva drva, tel.: 
031/271-151 22000238

SUHA mešana drva, možnost dostave, 
okolica Škofje Loke, tel.: 031/465-
184 22000255

STANOVANJSKA 
 OPREMA
POHIŠTVO
PRODAM

JEDILNO mizo 80 cm x 120 cm 
in pomožno zložljivo posteljo, tel.: 
040/705-145 22000200

PODARIM

2 kavča klik klak, vzmetna, 180 cm x 
90 cm, tel.: 04/23-10-001 22000207

OGREVANJE,  
HLAJENJE
PRODAM

GORILNIK Bentone in obtočne čr-
palke Grundfos, malo rabljeno, tel.: 
041/721-625 
 22000204
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MALI OGLASI
T: 201 42 47 
E: malioglasi@g-glas.si

 Male ogla se spre je ma mo:  
za ob ja vo v petek do srede  
do 14. ure in za ob ja vo  
v to rek do petka do 14. ure!  

De lo vni čas: 
ponedeljek, to rek, čet rtek, 
petek nep rekinjeno  
od 8. do 15. ure, sreda od  
8. do 16. ure, sobote, nedelje 
in prazniki zaprto.

Delovni dnevi ob mlaju
v letu 2022:

ned., praznik

2., 3., 4., 5., 6.
1., 2., 3., 4., 5.
2., 3., 4., 5., 6.
1., 2., 3., 4., 5., 30.
1., 2., 3., 4., 30., 31.
1., 2., 3., -29., 30., 
1., 2., 3., 28., 29., 30., 31.
1., 27., 28., 29., 30., 31.
25., 26., 27., 28., 29.
25., 26., 27., 28., 29.
23., 24., 25., 26., 27.
23., 24., 25., 26., 27.

INFORMACIJE IN NARO^ILA PO PO[TI 
na tel. 04 5318340 (od 9. do 10. ure)

NEPREMIČNINE
STANOVANJA
KUPIM

ENOSOBNO opremljeno stanovanje 
na Zlatem polju ali v Šorlijevem naselju 
v Kranju, tel.: 031/275-186 22000202

ODDAM

TRISOBNO stanovanje v Preddvoru, 
tel.: 040/289-629 22000199

POSESTI
NAJAMEM

NJIVO, travnik na lokaciji Kranj–
Jeprca–Šk. Loka–Sorško polje, tel.: 
041/378-937 22000214

MOTORNA VOZILA
AVTOMOBILI
PRODAM

HYUNDAI Getz 1.1, letnik 2006, regi-
striran do 14. 2. 2022, tel.: 031/510-
795 22000229

KUPIM

ODKUP vozil v okvari ali poškodovanih. 
Avto Tojos, Tomislav Josipovič, s.p., 
Drulovka 23a, Kranj, tel.: 031/629-
504 21003205

VZREJNE ŽIVALI
PRODAM

KOKOŠI – nesnice, jarkice, rjave, črne 
in grahaste pred nesnostjo. Pripeljemo 
na dom, Matej Bulovec, s.p., Mlakarje-
va ul. 45, Šenčur, tel.: 041/710-113  
 21003202

14 dni staro teličko LS/ČB in bikca 
ČB, starega 1 teden, tel.: 040/529-
834  
 22000249

2 telici LS in ČB, breji 7 mesecev, brez 
rogov, A kontrola, tel.: 041/249-359  
 22000206

4 TELICE simentalke, breje, pašne in 
brez rogov, tel.: 031/863-490  
 22000205

BIKCA simentalca, star 2 meseca, in 
ajdo, približno 800 kg, tel.: 041/698-
150 22000208

BIKCA simentalca in kravo simentalko, 
oba pašna, tel.: 04/57-40-038  
 22000211

BIKCA ČB, star 14 dni, in nakladalko 
Pottinger, 20 m3, tel.: 041/378-937 
 22000213

BIKCA LS, starega 14 dni, tel.: 
041/643-949 22000253

BREJO telico ČB/LIM/LS, od novem-
bra 2021 breja, stara 2 leti, cena 1000 
EUR, 2 telički ČB, ena stara 1 mesec, 
druga bo 3 tedne, obe 300 EUR, ter 
kravo LS/RH, stara 5 let, breja 5 me-
secev, Bohinj, tel.: 041/557-575  
 22000224

ČB bikca, starega 10 dni, tel.: 
041/342-350 22000188

KOKOŠI – rjave, grahaste, zeleno-
jajčne jerebičaste in plave, prodamo. 
Dostavljamo! Kmetija Šraj, Uroš Šraj, 
Čadramska vas 19, 2319 Poljčane, 
tel.: 031/751-675 
 22000068

KRAVO po izbiri, jalovo ali brejo, tel.: 
041/493-169 22000216

LISCE – zajklje, stare 8 mesecev, za 
nadaljnjo rejo, tel.: 031/275-186 
 22000203

MESO domačega telička in lepe pete-
line, ugodno, tel.: 041/851-862  
 22000252

MLADO nebrejo kravo in nebrejo te-
lico, obe LS (cik/sim), pašne, tel.: 
031/648-534 
 22000254

OSLICO, brejo, in 7 mesecev stare-
ga osla, prijazna do ljudi in živali, tel.: 
041/758-972 22000248

OVNA jezerske pasme, starega 2 leti, 
za zakol ali nadaljno rejo, tel.: 04/59-
61-069, 040/613-705  
 22000230

PRAŠIČA, težkega približno 150 kg, 
domača hrana, tel.: 031/497-567 
 22000201

PRAŠIČA, težkega 150 kg, domača 
krma, tel.: 031/497-567 
 22000233

PRAŠIČE, težke od 100 do 140 
kg, krmljeni z domačo hrano, cena 
1,90 EUR/kg, možna dostava, tel.: 
031/554-743 
 22000195

PUJSE, težke od 30 do 120 kg, možna 
izbira moškega spola in možna dosta-
va, tel.: 041/455-732 
 22000256

TELICO simentalko, staro 10 mese-
cev, in 2 burski kozici, stari 9 mesecev, 
brez rogov, tel.: 040/206-003  
 22000215

TELICO simentalko, visoko brejo, tel.: 
031/225-062 22000226

TELIČKO simentalko, težko 200 kg, 
pašno, tel.: 031/312-323 
 22000198

TELIČKO simentalko, staro 3 mesece, 
tel.: 041/214-500  
 22000210

TELIČKO ČB, staro 16 dni, tel.: 
031/417-221 22000227

KUPIM

BIKCE in teličke, od enega tedna do 
200 kg, mesne pasme, ter kravo ali 
telico, visoko brejo ali z mlekom, tel.: 
051/372-468 22000219

NAJVEČJI ODKUPOVALEC živine za 
Avstrijo – Kogler. Plačilo v 3 dneh, eko 
plus. Oddamo v rejo pitance, bikce 
in teličke.  Kogler Franz A., d. o. o., 
Parmova 53, Ljubljana, tel.: 064/130-
081 21003201

ZAPOSLITVE (m/ž)
NUDIM

REDNO zaposlimo osebo za delo v ka-
varni ob gozdu. Delavnik je vnaprej do-
ločen, z možnostjo dela večinoma do-
poldan. Okrepčevalnica Stan, d.o.o., 
Zbiljska c. 8, Medvode, tel.: 031/402-
114 22000156

IŠČEM

IŠČEM DELO – varstvo vašega otroka 
na mojem domu v Kranju. Redno ali ob-
časno, sem zanesljiva, tel.: 041/532-
826 
 22000080

IŠČEM DELO – kot voznik kategorij B 
in C, tel.: 041/622-138  
 22000228

STORITVE
NUDIM

SENČILA ASTERIKS, d.o.o., Cesta 
na Loko 2, 4290 Tržič, tel.: 59-55-
170, 041/733-709; žaluzije, roloji, 
rolete, lamelne zavese, plise zavese, 
komarniki, markize, www.asteriks.net 
 21003200FESST, d. o. o.,  

nepremičninska  
družba,
Koroška c 2, Kranj,
Telefon: 236 73 73
Faks: 236 73 70
E-pošta:  
info@fesst.si
Internet:  
www.fesst.si

RADIO SORA, D.O.O., KAPUCINSKI TRG 4, ŠKOFJA LOKA

ZAMRZOVALNIK s predali Gorenje, za 
simbolično ceno, tel.: 040/332-590  
 22000234

HOBI
KUPIM

ODLIKOVANJA, medalje, značke, 
razglednice, kovance, bajonete, sab-
lje, čelade, uniforme, tel.: 051/740-
430 22000257

STARINE: mizarski ponk, skrinje, 
razglednice, kipe in drobnarije, tel.: 
051/258-936 21003203

UMETNINE, NAKIT
PRODAM

TAPISERIJE Križev pot, 15 postaj, 170 
x 130 cm, vrednost 125.000 EUR, 
cena – dogovor, tel.: 040/567-544 
 22000223

OTROŠKA OPREMA
PRODAM

JAHAČA Nania, skupina 2/3, 15–36 
kg, snemljiva prevleka, ECE R44/04, 
cena 10 EUR, tel.: 051/362-632 
 22000231

KOMBINIRAN otr. stolček 3 v 1, za 
hranjenje, igranje, mizica in stol, lesen, 
cena 80 EUR, tel.: 051/362-632  
 22000232

OTROŠKE pancerje, drsalke, rolerje 
(starost okoli 9 let) in avtosedeži – 3 
kosi, tel.: 031/583-269 22000186

STOLČEK za hranjenje Peg Pere-
go, zelo malo rabljen, kot nov, tel.: 
031/688-221 22000218

KMETIJSKI STROJI
PRODAM

CIRKULAR, mešana žagana drva, »paj-
kl« in vrtno kosilnico, tel.: 030/913-
916 22000185

GUMI VOZ in elektro motor 5 kw, s sti-
kalom, tel.: 041/807-184 22000245

MULČAR Tehnos Žalec, 250 m, pred-
nji, zadnji priklop, cepilec, hidravlični, z 
vitlo 25 T, tel.: 041/547-994 22000236

TROSILEC hlevskega gnoja Sip, po-
končni valji in nakladalko Sip 17 m3, 
ugodno, tel.: 031/643-725 22000240

UNIMOG U 90 s plugom in posipal-
cem, rastlinjak 50 x 9 m ter sekalnik za 
izdelavo sekancev, tel.: 041/506-584  
 22000217

KUPIM

SADILEC krompirja, avtomatski, tel.: 
041/841-835 22000241

TRAKTOR s priključki in mini bager, 
lahko v okvari, tel.: 031/500-933 
 22000022

TRAKTOR in izkopalnik krompirja 
Hmezad, tel.: 031/238-649 
 22000221

TRAKTOR AGT, Same, IMT,  Zetor Uni-
verzal, Štore, Tomo Vinkovič, Ursus, 
Deutz ter ostalo kmetijsko mehanizaci-
jo, lahko tudi v nevoznem oz. slabšem 
stanju, tel.: 071/439-009  
 22000242

PRIDELKI
PRODAM

SLAMO v kockah, okolica Kranja, tel.: 
031/245-498 22000222

Radio Triglav Jesenice, d.o.o., Trg Toneta Čufarja 4, 4270 Jesenice

Knjiga  je pravi 
in nepogrešljivi 
vodnik, kjer boste 
našli odgovore na 
vprašanja: kako se 
lotiti oblikovanja 
vrta, kako do 
sadik in kakšna je 
njihova nadaljnja 
vzgoja, kdaj in kako 
nabirati zeliščne 
rože, opisana pa so 
tudi pomembnejša 
zelišča, primerna za 
gojenje.
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Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Nazorjeva ulica 1 v Kranju, jo naročite po tel.  
št.: 04 201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si. 

Če želite, da vam jo pošljemo po pošti,  
se poštnina zaračuna po ceniku Pošte Slovenije.

                        + poštnina

10Spiralna vezava, 14 cm x 20 c, 152 strani
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Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Nazorjeva ulica 1 v Kranju, jo naročite po  
tel. št.: 04 201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si. 

Če želite, da vam jo pošljemo po pošti,  
se poštnina zaračuna po ceniku Pošte Slovenije.

Redna cena knjige je 25 €. Če knjigo 
naročite na Gorenjskem glasu je cena le 22,50

EUR

Nosilka osrednjega 
lika je socialna 
delavka Kristina. Pri 
svojem delu se nenehno 
sooča z ljudmi, ki jim 
pomaga v stiski. Ko jo 
sredi vročega poletja 
najdejo mrtvo na nekem 
parkirišču v Šentvidu, 
nihče niti ne sluti, kdo 
bi lahko bil kriv za njeno 
smrt. Je njena smrt 
povezana z izginotjem 
dečka pred petdesetimi 
leti, morda z izginotjem 
deklice Pije?
Psihološki triler izpod 
peresa žirovske 
pisateljice Milene 
Miklavčič vas bo 
navdušil, prebrali ga 
boste na mah!

NOVO
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ZAHVALA
Ni te več na vrtu ne v hiši,
nič več glas se tvoj ne sliši.
Če lučko na grobu upihnil bo vihar,
v naših srcih je ne bo nikdar.

V 76. letu starosti nas je zapustila žena, mami, stara mama,  
sestra, teta in tašča

Ana Golob
po domače Tončova Ani iz Šenčurja

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem 
in znancem za izrečeno sožalje in tople stiske rok, za podarje
no cvetje, sveče in darovane svete maše ter številno spremstvo 
na njeni zadnji poti. Posebna zahvala gre dr. Barbari Vavken in 
osebju Onkološkega inštituta Ljubljana. Iskrena hvala tudi gospo
dom župnikom Urbanu Kokalju, Cirilu Isteniču in Pavlu Juhantu 
za lepo opravljen pogrebni obred in mašo zadušnico, organistu in 
pevcem s Šenturške Gore, govorniku Janu Novaku in pogrebni 
službi Navček za organizacijo pogreba. 
Vsem skupaj, ki ste jo imeli radi in sočustvujete z nami, še enkrat 
hvala.

Vsi njeni
Šenčur, 20. januarja 2022

ZAHVALA

Kako je prazen dom, dvorišče, naše oko zaman te išče; ni več tvojega smehljaja ...

V 62. letu smo se poslovili od dragega

Toneta Kuralta
iz Cerkelj na Gorenjskem

Ob boleči, prerani izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodni
kom, sosedom, prijateljem in znancem za izkazano spoštovanje, 
pomoč, izrečena sožalja, darovane sveče, cvetje in maše. Hvala 
zdravstvenemu osebju ter posebej vsem bližnjim, ki ste Toneta 
spremljali ob njegovi bolezni. Hvala župniku g. Jerneju Marenku, 
ministrantom, pevcem CMePZ Andreja Vavkna, pogrebni službi 
Pogrebnik Dvorje ter vsem ostalim, ki ste poskrbeli za spoštljivo 
zadnje slovo od našega Toneta. Vsem, ki ste bili z njim in ste z 
nami, še enkrat najlepša hvala – spomin nanj naj ne zbledi.

Vsi njegovi

ZAHVALA

V 91. letu je za vedno odšel naš dragi 

Franc Markuta
Iskreno se zahvaljujemo vsem za izrečena sožalja in vsem, ki 
ste bili z nami v težkih trenutkih. Hvaležni smo za lep obred, 
podarjeno cvetje, sveče, svete maše in vsem za vse dobro.
Naj vam naš ata ostane v lepem spominu.

Žalujoči vsi njegovi 
Šenčur, 19. januarja 2022

ZAHVALA

V 86. letu nas je zapustil naš dragi mož, oče, tast, ata  in stari ata

Anton Markič
iz Podbrezij

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, sosedom za 
izrečena sožalja, besede tolažbe, podarjene sveče in cvetje. Po
sebno zahvalo izrekamo PGD Podbrezje, praporščakom za zadnje 
spremstvo in Boštjanu za ganljive besede slovesa, pogrebni službi 
Navček, pevcem, g. župniku za pogrebni obred in vsem, ki ste ga v 
tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti in ga boste 
ohranili v lepem spominu.

Žalujoči: žena Mari, sinova Toni in Bojan z družinama, vnuki 
Karmen, Jure, Jan ter pravnuka Sara in Gašper

Kdor je zapisan v srcu,
iz spomina ne odide.

Zaprl si svoje trudne oči, 
dosanjal si svoje sanje 
in odšel nekam daleč, daleč ... 

Milan Žepič 
arhitekt, 1936–2022 

Zadnje slovo v družinskem krogu bo v torek, 1. februarja 2022, ob 13. uri na pokopališču  
v Križah. Žara pokojnika bo v poslovilni vežici od 10. ure dalje. 

Namesto cvetja in sveč lahko darujete v dobro Paliativne oskrbe na Gorenjskem (Palias).  
Neskončno ga bomo pogrešali! 

Žena Tatjana, sin Boštjan z družino, hči Špela z družino, brat Drago z družino  
in ostali najbližji 

Kranj, 26. januarja 2022

ZAHVALA

V 87. letu starosti nas je zapustil naš dragi

Blaž Plestenjak
s Šutne

Iskreno se zahvaljujemo vsem za izrečena sožalja in darovane 
sveče. Posebno se zahvaljujemo gospodu župniku za lep pogrebni 
obred, pogrebni službi Pogrebnik za organizacijo pogreba, pev
cem, trobentaču in DU Žabnica.
Hvala vsem, ki ga boste ohranili v lepem spominu.

Hči Renata z družino ter bratje in sestre z družinami

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage

Marjete Kopač
roj. Sajovic

se zahvaljujemo vsem, ki ste jo imeli radi ter jo pospremili na 
njeni zadnji poti. Hvala za darove sv. maš in sveč. 
Zahvala tudi g. župniku, g. Jermanu in pevcem. Ostala bo v naših 
mislih in lepem spominu. 

Vsi njeni
Orehovlje, 22. januarja 2022

Ne jokajte ob mojem grobu,
le tiho k njemu pristopite,
pomislite, kako trpela sem,
in večni mir mi zaželite. 

ZAHVALA

V 98. letu nas je zapustila naša mama, stara mama in prababica

Ivanka Jelenc
Od nje smo se poslovili 18. januarja 2022 na pokopališču na Srednji Dobravi pri Kropi.
Zahvaljujemo se vsem, ki ste ji stali ob strani v času, ko je najbolj potrebovala pomoč, 

predvsem dr. Šterovi in še prej dr. Potočnikovi, dežurnim ekipam Zdravstvenega doma 
Radovljica, vsem negovalkam in Tini Jerman iz Doma dr. Janka Benedika, fizioterapevtki 
Katarini Čatlak ter Mariji Jelenc. Vsem sorodnikom, sosedom, sodelavcem, prijateljem in 

znancem pa se zahvaljujemo za izrečena sožalja, cvetje in sveče, župniku za lep obred, 
citrarki in pevki pa za ganljivo izvedbo spremljajoče glasbe.

Žalujoči vsi njeni

Bolečina da se skriti,
pa tudi solze da se zatajiti,
le drage mame nam ne
more nihče več vrniti.

ADAPTACIJA – vsa gradbena dela od 
temeljev do strehe, fasade, škarpe, 
urejanje dvorišč, tlakovanje, asfalt, og-
raje, dimniki, izolacija – po zelo ugodni 
ceni. LEARD, d.o.o., Pivka 11, Naklo, 
tel.: 041/583-163 21003204

FLORIJANI, d.o.o., C. na Brdo 53a, 
Kranj, izvaja vsa gradbena dela od te-
meljev do strehe, adaptacije, omete, 
omete fasad, kamnite škarpe, tlakova-
nje dvorišč, tel.: 041/557-871 22000040

PEČARSTVO, lončene peči, zidani ka-
mini, kmečke peči, obnova, popravilo, 
izdelava, izris. Trgovina Kamin, Aleš 
Avsenek, d.o.o., Kranjska cesta 2, Ra-
dovljica, tel.: 040/364-636 21002913

SANACIJE, obnove dimnikov z inox 
cevmi, povrtavanje, rušenje, pozidava, 
montažni dimniki, dimniške kape. Ga-
rancija 10 let. Aleš Avsenek, d.o.o., 
Kranjska 2, Radovljica, tel.: 041/229-
246 21002914

ZELIŠČARSTVO PREŽLA ima od 1. 
do 5. februarja uradne ure: delavniki od 
8. do 13. in od 15. do 18. ure. Izdelke 
pošiljamo tudi  po pošti. Torkar Antoni-
ja, s.p., Begunjska c. 23, Lesce, tel.: 
04/53-18-340, 051/649-793  
 22000243

ŽE 23 LET z vami grad. podjetje RE-
DŽO.B, d.o.o., Adergas 13, Cerklje – 
izvajamo vse od temeljev do streh, not-
ranji ometi, predelne stene, vse vrste 
fasad, kamnite in betonske škarpe, 
urejanje in tlakovanje dvorišč, tel.: 
041/294-279, 041/589-996 
 22000020

IŠČEM

ZA 87-letnega gospoda iščemo ose-
bo, ki bi izvajala nego na domu. Go-
spod je delno pokreten zaradi dolgo-
trajnega bolnišničnega zdravljenja, tel.: 
040/583-341  
 22000193

RAZNO
ZBIRAM in odvažam odpadno železo, 
aluminij, inox, baker, odvoz brezpla-
čen, tel.: 070/385-956 22000247

PRODAM

MEŠALEC betona – mini betonarna, 
zmeša 0,33 m3 betona, cena 350 
EUR, tel.: 051/646-650 22000209

SENO 1.500 kg, zimske gume na že-
leznih platiščih Kleber HPZ 205/65 
R15, tel.: 041/694-938 
 22000244

ZRAČNO pištolo, nove pohodne 
nepremočljive visoke čevlje, št. 43, 
vibram, tel.: 0410/364-504 22000251

www.gorenjskiglas.si
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Agen ci ja RS za oko lje, Urad za me te oro lo gi jo

Urša Peternel

Jesenice – Maja lani so na 
Jesenicah odprli brezplač-
no ambulanto za osebe brez 
zdravstvenega zavarovanja, 
ki nosi ime po legendarnem 
kranjskem zdravniku Boži-
darju Fajdigi. V njej lahko 
brezplačno zdravniško po-
moč poiščejo osebe, ki ni-
majo urejenega zdravstve-

nega zavarovanja, denimo 
brezdomci, ljudje brez stal-
nega bivališča, tujci, ki si 
še urejajo status, podjetni-
ki, ki so šli v stečaj in osta-
li brez osnovnega zdravstve-
nega zavarovanja, izbrisa-
ni ... Obisk v ambulanti je 
povsem brezplačen, pacien-
ti dobijo zdravstvene stori-
tve brez plačila, prav tako re-
cept za zdravila ali napotnico 

za specialista. Nekaj zdravil 
imajo na zalogi tudi v am-
bulanti, saj jih občasno pri-
nesejo ljudje, ki jim zdravi-
la ostanejo, a so še povsem 
uporabna. 

A kot ugotavlja Tomaž 
Krišelj, vodja Fajdigove am-
bulante (ta deluje tudi v Kra-
nju), je epidemija žal zazna-
movala tudi delovanje am-
bulante, saj je obisk slab. 

»Največji razlog je po mo-
jem mnenju telefonsko na-
ročanje. Opažamo, da naši 
pacienti tega ne marajo. 
Najraje vidijo, da je odpr-
to in pridejo v ambulanto. 
Računamo, da se bo obisk 
po epidemiji zelo povečal,« 
je povedal Krišelj in dodal, 
da je po uradnih statisti-
kah na Gorenjskem skoraj 
tisoč ljudi brez osnovnega 

zdravstvenega zavarovanja, 
po neuradnih podatkih pa 
še veliko več. 

V jeseniški Fajdigovi am-
bulanti odslej dela tudi nova 
zdravnica, in sicer Marija 
Mulej, upokojena dolgole-
tna internistka v Splošni bol-
nišnici Jesenice. Kot je pove-
dala, na ta način želi poma-
gati ljudem v stiski. »Delo 
v ambulanti zame ni veli-
ko breme, lahko pa na ta na-
čin komu, ki potrebuje zdra-
vstveno pomoč, pomagam,« 
je dejala. Ob njej v ambu-
lanti prostovoljno dela tudi 
upokojena medicinska se-
stra Mojca Stojan.

Obe si želita, da bi za am-
bulanto izvedelo čim več lju-
di, ki nimajo zavarovanja, za 
zdaj sta v njej prisotni ob tor-
kih med 17. in 18. uro, v pri-
meru večjega zanimanja pa 
sta pripravljeni delovni čas 
ambulante podaljšati.

Ob tem pa je Marija Mu-
lej poudarila, da ambulan-
ta ni namenjena osebam, 
ki so ostali brez osebnega 
zdravnika (ker se je ta bodi-
si upokojil ali odšel), tem-
več izključno ljudem brez 
osnovnega zdravstvenega 
zavarovanja.

Slab obisk v brezplačni 
Fajdigovi ambulanti
Od maja lani tudi na Jesenicah deluje Fajdigova ambulanta, ki je namenjena osebam brez urejenega 
zdravstvenega zavarovanja. Na Gorenjskem je takšnih oseb skoraj tisoč, neuradno pa še veliko več, 
kljub temu pa je obisk v ambulanti slab.

V Fajdigovi ambulanti na Jesenicah odslej dela upokojena 
zdravnica, dolgoletna internistka v Splošni bolnišnici 
Jesenice Marija Mulej. / Foto: Nik Bertoncelj

Fajdigova ambulanta je 
odprta vsak torek med 17. 
in 18. uro, prostore ima 
v Zdravstvenem domu 
Jesenice (samostojen 
vhod s strani Titove 
ceste), telefonska številka 
031 518 372.

Kranj – Medtem ko so se na Upravni enoti (UE) Kranj odločili, 
da zaradi zagotavljanja nemotenega dela na njenem sedežu 
z naslednjim tednom začasno prenehajo poslovati njihovi 
krajevni uradi (KU), na ostalih gorenjskih UE tak ukrep (še) 
ni potreben, je pa UE Radovljica že sredi novembra začasno 
zaprla KU Bled. Zaprtje je bilo sicer usklajeno z blejskim žu-
panom, je pojasnila načelnica UE Radovljica Maja Antonič 
ter dodala, da se pri poslovanju KU prilagajajo epidemio-
loškim razmeram. Ob njihovem izboljšanju bodo KU Bled 
spet odprli, trenutno pa zagotavljajo nemoteno poslovanje 
KU Bohinjska Bistrica. UE Škofja Loka po besedah načelnika 
Bojana Miklavčiča še vedno zagotavlja delovanje vseh treh KU 
v Selški in Poljanski dolini. Če bi se kadrovska situacija znatno 
poslabšala, bi bilo treba najprej zagotoviti čim bolj nemoteno 
poslovanje UE in v takšnem primeru bi lahko prišlo tudi do 
težav pri delovanju KU, je pojasnil in dodal, da je situacija ta 
čas še dokaj stabilna. Načelnica UE Jesenice Alenka Burnik je 
povedala, da KU Kranjska Gora za zdaj še normalno posluje, 
upa pa, da tako tudi ostane.

Krajevne urade zapira le kranjska upravna enota

Cveto Zaplotnik

Kranj – Državni zbor je 13. ja-
nuarja sprejel dopolnitve za-
kona o pokojninskem in in-
validskem zavarovanju, s ka-
terim naj bi odpravili zao-
stanke pri usklajevanju po-
kojnin in drugih prejemkov, 

uveljavljenih do 31. decem-
bra 2010 in v letu 2011. Svet 
Zavoda za pokojninsko in in-
validsko zavarovanje Sloveni-
je je na podlagi zakonskih do-
polnitev v sredo sprejel sklep 
o dodatni uskladitvi pokojnin 
in drugih prejemkov – pri-
znanih do 31. decembra 2010 

v višini 3,5 odstotka, prizna-
nih v letu 2011 v višini 1,7 od-
stotka in priznanih od 1. janu-
arja 2012 dalje v višini enega 
odstotka. Za en odstotek se 
bodo uskladile tudi najniž-
ja in zagotovljena pokojni-
na ter najnižji znesek inva-
lidske pokojnine. Po novem 

najnižja pokojnina znaša 
282,36 evra, zagotovljena po-
kojnina 626,20 evra in naj-
nižji znesek invalidske po-
kojnine 392,43 evra. Uskla-
ditev pokojnin in drugih pre-
jemkov velja od 1. januarja da-
lje in se bo izvedla pri izplači-
lih pokojnin za januar. 

Potrdili uskladitev pokojnin

Danes bo delno jasno s spremenljivo oblačnostjo in večinoma 
suho. Po nižinah bo zjutraj megla. Čez dan bo pihal severo-
zahodnik. Jutri bo zmerno do pretežno oblačno, ponekod bo 
pihal jugozahodnik. V nedeljo se bo postopno zjasnilo, zjutraj 
bo možna megla ali nizka oblačnost.

Simon Šubic

Kranj – Iz Komunale Kranj, 
ki upravlja Centralno čistil-
no napravo (CČN) Kranj v 
Zarici, so sporočili, da v zad-
njih tednih med prezračeva-
njem odpadne vode na bio-
loški stopnji čiščenja pogos-
to opazijo povečano penje-
nje in pojav detergentov v od-
padni vodi. Pene se v večjem 
obsegu pojavijo tudi na izto-
ku iz naprave. Iztok v reko 
Savo je namreč zaradi doda-
tnega prezračevanja očišče-
ne vode izveden preko štiri-
metrskega padca, kar nasta-
nek pen še dodatno poveča. 

»Vsebnost fosforja in 
pralnih sredstev se poveča 
ob koncih tedna zaradi pre-
komerne rabe detergentov 
v avtopralnicah in gospo-
dinjstvih, zato bomo izvedli 

dodatne nadzore na iztokih 
iz avtopralnic, po potrebi pa 
vključili tudi ustrezne in-
špekcijske službe,« so razlo-
žili na Komunali Kranj. Kot 
so poudarili, med procesom 
čiščenja zaradi velike vseb-
nosti pralnih sredstev in 
vsebnosti fosforja v odpad-
ni vodi ni možno prepreči-
ti pojava pen. Vsi parame-
tri ustreznosti čiščenja od-
padne vode so sicer v okviru 
mejnih vrednosti. 

»Upravljavci CČN Kranj 
prosimo občane za razu-
mevanje, da so procesi či-
ščenja na napravi omeje-
ni in da zmanjšanje vplivov 
na okolje lahko dosežemo 
le z manjšo uporabo pral-
nih sredstev in drugih one-
snažil, ki dodatno obreme-
nijo odpadno vodo,« so še 
pozvali. 

Za pene na Savi krivo 
pranje avtomobilov

Na gladini reke Save v kranjski Zarici se v zadnjih tednih 
pogosto pojavijo pene. / Foto: Komunala Kranj

Kranj – V uredništvu Gorenjskega glasa smo prejeli več vpra-
šanj, zakaj v mestnem jedru Kranja še vedno svetijo praznične 
lučke. Z Mestne občine Kranj so odgovorili, da so se lani prvič 
odločili, da nekoliko podaljšajo praznično vzdušje v Prešerno-
vem mestu, zlasti ker sta dva mejnika, povezana s Francetom 
Prešernom, časovno blizu drug drugemu. »Praznično razsvet-
ljavo tako tradicionalno prižgemo 3. decembra ob obletnici 
Prešernovega rojstva, ko je tudi občinski praznik, gorijo pa 
vse do kulturnega praznika, 8. februarja, ko je obletnica Pre-
šernove smrti in jo v Kranju zaznamujemo tudi s prireditvijo 
Prešernov smenj,« so pojasnili. 

Praznična razsvetljava vse do kulturnega praznika


